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1919-cu ildən çıxır Təsisçi: Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti

COP29-un  
5-ci  

günü

“Dünya bizə 
əmanətdir” – dedilər

Cəmiyyət ümumi evi – 
Təbiəti qorumalıdır

İtaliyanın Baş naziri Ciorcia Meloni 
COP29-un Liderlər Sammitində 

maraqlı açıqlamalar verdi

BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə 
Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər Kon-
fransının 29-cu sessiyasında (COP29) 
böyük nümayəndə heyəti ilə iştirak 
edən ölkələrdən biri də İtaliyadır. 

Sessiyaya İtaliya Nazirlər Şurasının 
sədri (Baş nazir) Ciorcia Meloninin rəh-
bərlik etdiyi nümayəndə heyəti qatılıb.

(ardı 9-cu səhifədə)

Səhifə  9

BMT-nin karbon krediti qaydaları qəbul edildi
Bu razılaşma tarixə COP29-un ciddi uğuru kimi yazıldı

Azərbaycan paytaxtında keçirilən BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə 
Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyası ciddi uğura 
imza atdı. 

Bəli, qlobal iqlim dəyişiklikləri ilə 
mübarizədə planetimiz üçün irəliyə 
doğru ilk addım məhz Bakıda atıldı. 
COP29-un  razılaşma çərçivəsində 
dünya ölkələri karbon krediti bazarı 
üçün BMT-nin yeni qaydalarını qəbul 
etdilər. Bu, ölkələrə iqlimlə bağlı öh-
dəliklərini yerinə yetirməyə kömək et-
mək üçün əsas addımdır.

İqlim sahəsinin tanınmış eks-

pertləri hesab edirlər ki, bu, daha köklü, 
BMT tərəfindən dəstəklənən standartlarla 
keyfiyyətli karbon kreditləri mübadiləsi 
sahəsində karbon bazarına yeni yol aça-
caq. Eyni zamanda, COP29 çərçivəsində 
əldə edilmiş ilk razılaşma iqlim dəyişik-
liyi sahəsində davamlı fəaliyyətə böyük 
töhfələr verəcək. Təsadüfi deyil ki, dünya 
mətbuatı Bakı iqlim konfransının bu uğu-
runu geniş işqlandırıb.

Azərbaycana qarşı  
qərəz və zombiləşmiş durum

“Vaşington Post”dakı “yoldaşlar”, sizin üslubunuz və iş metodologiya-
nız mənə SSRİ-nin son günlərindəki “Komsomolskaya pravda”nı xatırla-
dır”. Bu paylaşımı oktyabrın 30-da Azərbaycan Prezidentinin köməkçisi, 
Prezident Administrasiyasının Xarici siyasət məsələləri şöbəsinin müdiri 
Hikmət Hacıyev “X” sosial şəbəkəsindəki hesabında etmişdi. 

Qeyd edək ki, ABŞ-ın yeni seçilmiş 
dövlət başçısı Donald Tramp birinci prezi-
dentliyi zamanında “Nyu-York Tayms” qe-
zeti ilə yanaşı, “Vaşington Post”u da “saxta 
xəbər yayıcısı” adlandırmışdı. Əlbəttə, biz 
birbaşa “Vaşinqton post” üzərinə köklən-
mək istəmirik. Çünki nəşr, necə deyər-
lər, aysberqin görünən tərəfidir. Başlıca 
məqam, ümumən, Qərbdə media amilinin 
siyasət üçün alətə çevrilməsidir və Azər-
baycan bu tendensiyanın təsirlərinə məruz 
qalan ölkələrdəndir. Hazırda təsir səbəbi 
COP29-la bağlıdır. Daha doğrusu, nüfuzlu 
toplantının ölkəmizdə keçirilməsi ilə.  

Bir haşiyə çıxaq. 2023-cü ildə Azər-
baycanın Qarabağda həyata keçirdiyi lokal 
xarakterli antiterror tədbirlərindən sonra 
bölgə erməniləri ərazini kütləvi şəkildə tərk 
etməyə başladılar. Proses cəmi 3 gün çəkdi. 
O vaxt Azərbaycanın media vasitələri gedən 

ermənilərdən müsahibə alır və nə səbəbdən 
yaşayış yerlərini tərk etdiklərini soruşurdu-
lar. Ermənilərin heç biri bildirmirdi ki, böl-
gədən zorla çıxarılıblar. Bəzi nacinsləri çıx-
maq şərtilə, onların bir çoxu Ermənistanda 
olarkən də başqa fikir səsləndirmədi. Yəni, 
iddia oluna bilməz ki, Qarabağ erməniləri 
sərhəddə nədənsə çəkindiklərindən qovul-
duqlarını dilə gətirmirdilər. Amma bunun 
qarşılığında nə gördük?

Gördük ki, Qərb mediası Qarabağda, 
guya, etnik təmizləmənin həyata keçiril-
diyini bildirir və buna görə Azərbaycanı 
qınayır. İndi də durum eynidir. “Etnik tə-
mizləmə” gündəmi tragikomik vəziyyət ya-
radır. Axı ortada fakt yoxdur. Digər yandan, 
Azərbaycanın öz konstitusiya quruluşunu 
bərpa etməsi Qərb mediasında işğalçılıq 
əməli kimi dəyərləndirilir. 

(ardı 8-ci səhifədə)

Azərbaycan BƏM-dən 
ədalətli qərar gözləyir

Qarşılıqlı iddiaların araşdırılmasında beynəlxalq hüququn 
və bəşəri dəyərlərin aliliyi prinsipləri pozulmamalıdır  

Ermənistanın qanunsuzluqlarını Beynəlxalq Ədalət Məhkəməsi (BƏM) növbəti 
dəfə araşdıracaq. İki ölkənin qarşılıqlı iddiaları əsasında aparılacaq məhkəmə araş-
dırmasının hansı qərarla yekunlaşacağını indidən söyləmək çətindir. 

(ardı 8-ci səhifədə)

Ekoloji böhran, üstəgəl neokolonializm
Bir sıra xalqlar bu 2 kataklizmdən eyni dərəcədə əziyyət çəkirlər 

COP29 çərçivəsində inkişaf etməkdə olan kiçik ada dövlətlərinin 
Sammiti müzakirə olunan məsələlərin aktuallığı, çıxışlarda səslənən 
təkliflərin konkretliyi ilə yadda qaldı. Bu da təbiidir. Avropanın aparıcı 
dövlətlərinin, xüsusilə Fransanın Afrika və Okeaniyadakı kiçik ada 
dövlətlərin təbiətinə vurduqları ziyan ölçüyəgəlməzdir. Onilliklər boyu 
bu ölkələrə qarşı müstəmləkə siyasəti yeridən “qoca qitə”nin gücləri təbii 
sərvətlərini taladıqları bu ölkələrin ekologiyasına ciddi yaralar vurublar.

Bu barədə sammitdə danışan Prezi-
dent İlham Əliyev Azərbaycanın kiçik 
ada dövlətlərinə daim birmənalı dəstəyini 

nümayiş etdirdiyini bildirdi: “Biz fəlakət 
qarşısında zəif olan bir sıra ölkələrə qasır-
ğa, zəlzələ və daşqınların təsirini azaltmaq 

üçün yardım göstərmişik. Biz, həmçinin 
su təchizatı, qida təhlükəsizliyi və mədəni 
irsin bərpası layihələrinə dəstək vermişik. 
Qoşulmama Hərəkatında dördillik sədrli-
yimiz dövründə biz 80-dən artıq ölkəyə, o 
cümlədən 20 kiçik ada dövlətinə maliyyə 
və humanitar yardım göstərmişik. Biz hər 
il Millətlər Birliyinin kiçik ada dövlətlərin-
dəki birgə layihələrini dəstəkləmək üçün 
10 milyon ABŞ dolları məbləğində vəsait 
ayırırıq. 

(ardı 8-ci səhifədə)

“Yaşıl” keçidə yolu  
“yaşıl” maliyyə açacaq

Dünən Bakıda COP29 çərçivəsində “Qlobal maliyyə sistemi: iqlim fəaliyyəti 
üçün maliyyələşdirmənin artırılması” mövzusunda panel keçirilib. 

COP29 Sədrliyi, Azərbaycan Respublikasının Mərkəzi Bankı, Dünya Bankı və Bey-
nəlxalq Valyuta Fondunun təşkilatçılığı ilə təşkil olunan iclasda Azərbaycan Mərkəzi Ban-
kı İdarə Heyətinin sədri Taleh Kazımov ölkəmizdə dayanıqlı inkişaf istiqamətində həyata 
keçirilən tədbirlər, emissiyaların azaldılması yönündə qarşıya qoyulan məqsədlərdən bəhs 
edib. 

(ardı 12-ci səhifədə)
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Prezident İlham Əliyevin Banqladeş Müvəqqəti 
Hökumətinin Baş müşaviri ilə görüşü 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev noyabrın 14-də Banqladeş Xalq 
Respublikası Müvəqqəti Hökumətinin Baş müşaviri Məhəmməd Yunus ilə görüşüb. 

Azərbaycana əvvəlki səfərini məmnunluqla xatır-
layan Məhəmməd Yunus Nizami Gəncəvi Beynəlxalq 
Mərkəzi ilə əməkdaşlığını qeyd edərək, Mərkəzin təd-
birlərində yaxından iştirakını vurğuladı. 

Azərbaycanın mühüm beynəlxalq tədbirlərin ke-
çirildiyi məkana çevrildiyini deyən qonaq COP29-un 
qısa müddətdə uğurla təşkil edilməsi münasibətilə döv-
lətimizin başçısına təbriklərini çatdırdı. O, Banqladeş-
dən olan tələbələrə Azərbaycanda təhsil imkanı, ölkə-
mizlə təcrübə mübadiləsinin aparılması, �-cü sənaye 
inqilabı və rəqəmsal sahədə əməkdaşlıq məsələlərini 
qeyd etdi. 

Məhəmməd Yunus Azərbaycan Prezidentini Banq-
ladeşə rəsmi səfərə dəvət etdi. 

Prezident İlham Əliyev dəvətə görə minnətdarlığı-
nı bildirdi. 

Dövlətimizin başçısı Azərbaycanın COP29-u qısa 
müddətdə təşkil etdiyini deyərək COP-a sədrliklə bağ-
lı ölkəmizə qarşı aparılan qarayaxma kampaniyasına 
toxundu.

Söhbət zamanı ikitərəÀi münasibətlərin inkişaf et-
dirilməsi, nümayəndə heyətlərinin qarşılıqlı səfərləri, 
siyasi məsləhətləşmələr mexanizminin gücləndirilmə-
si və beynəlxalq təşkilatlarda əməkdaşlıqla bağlı fikir 
mübadiləsi aparıldı, Azərbaycanın ASAN və DOST 
təcrübəsinin Banqladeş ilə bölüşməsi məsələsi qeyd 
edildi. 

Prezident İlham Əliyevin  
Monteneqro Prezidenti ilə görüşü 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev 
noyabrın 14-də Monteneqronun Prezidenti Yakov Milatoviç ilə 
görüşüb. 

Yakov Milatoviç COP29-un 
yüksək səviyyədə keçirilməsi 
münasibətilə dövlətimizin başçı-
sını təbrik etdi. O vurğuladı ki, 
COP29-u uğurlu tədbir adlandır-
maq olar. Monteneqro Prezidenti 
COP29-da 80-dən çox dövlət və 
hökumət başçısının iştirak etdiyini 
dedi və bildirdi ki, bu tədbir, eyni 
zamanda, Azərbaycanın nailiyyət-
lərini dünyada göstərir. 

Yakov Milatoviç vurğuladı ki, 

Monteneqro Azərbaycanın ərazi 
bütövlüyünü və suverenliyini daim 
dəstəkləyib. Qonaq Azərbaycanın 
işğaldan azad edilmiş ərazilərində 
genişmiqyaslı bərpa və quruculuq 
işlərini qeyd edərək, ölkəmizin çox 
böyük və nadir inkişaf yolu keçdi-
yini məmnunluqla vurğuladı. 

Azərbaycanın COP29-u qısa 
müddət ərzində təşkil etdiyini 
deyən Prezident İlham Əliyev bil-
dirdi ki, ölkəmiz COP-a sədrliyə 

başladığı vaxtdan bizə qarşı feyk-
nyus və qarayaxma kampaniyasına 
start verilib. Bu kampaniyada elə 
təqdim edilir ki, guya Azərbaycan 
ətraf mühiti çirkləndirir. Amma 
reallıq belə deyil. Dövlətimizin 
başçısı dedi ki, bəzi dairələr Azər-
baycanın uğurlarını, inkişafını və 
müstəqil siyasətini həzm edə bil-
mirlər. 

Prezident İlham Əliyev Azər-
baycanın 2019-2023-cü illərdə 
Qoşulmama Hərəkatına uğurla 
sədrlik etdiyini də xatırlatdı. 

İşğaldan azad olunmuş ərazilə-
rimizdə genişmiqyaslı bərpa-quru-
culuq işlərinin aparıldığını deyən 
dövlətimizin başçısı qeyd etdi 
ki, ermənilər həmin ərazilərimizi 
minalayıblar, müharibə bitəndən 
indiyədək 300-dək Azərbaycan 
vətəndaşı minaların partlaması sə-
bəbindən ya həlak olub, ya da ağır 
yaralanıb. İşğal dövründə Ermə-
nistan şəhərlərimizi və kəndlərimi-
zi dağıdıb. 

Görüşdə ikitərəÀi münasibət-
lərin inkişafından məmnunluq 
ifadə olundu, turizm, sərmayələr 
sahələrində əməkdaşlıq imkanları 
ilə bağlı fikir mübadiləsi aparıldı. 

Monteneqro Prezidenti dövlə-
timizin başçısını ölkəsinə, Azər-
baycan Prezidenti isə Monteneqro 
dövlətinin başçısını ölkəmizə rəs-
mi səfərə dəvət etdi. Dəvətlərlə 
bağlı qarşılıqlı minnətdarlıq ifadə 
olundu.

Prezident İlham Əliyevin BMT Baş Assambleyasının 
�9-cu sessiyasının Prezidenti ilə görüşü

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev noyabrın 14-də BMT Baş 
Assambleyasının �9-cu sessiyasının Prezidenti Filemon Yanq ilə görüşüb. 

BMT-nin Azərbaycan ilə əlaqələrinin çox yüksək 
səviyyədə olduğunu deyən Filemon Yanq ölkəmizin 
BMT Nizamnaməsinə tam sadiq olduğunu vurğuladı.  

COP29-un yüksək səviyyədə təşkil olunduğunu 
qeyd edən BMT Baş Assambleyasının �9-cu sessiya-
sının Prezidenti bu tədbirin keçirilməsinin heç də asan 
olmadığını, hazırlıq prosesinin cəmi 11 ay çəkdiyini 
vurğuladı.

Filemon Yanq Azərbaycanın yaşıl keçid və yaşıl 
enerMi konsepsiyalarını qeyd etdi. 

Qonaq BMT Baş Assambleyasının gənc, peşəkar 
azərbaycanlı kadrları dəstəklədiyini dedi.

Prezident İlham Əliyev Azərbaycanın qısa müddət 
ərzində COP29-u yüksək səviyyədə təşkil etdiyini vur-
ğulayaraq dedi ki, bu, ölkəmizin iqlim dəyişmələri ilə 
bağlı mübarizədə beynəlxalq səyləri dəstəkləmək əz-

mini göstərir. 
COP prosesində artıq ilkin irəliləyişlərin olduğunu 

qeyd edən dövlətimizin başçısı COP29-da Paris Sazi-
şinin �-cı bəndi və beynəlxalq maliyyə qurumlarının 
yeni maliyyə hədəÀəri ilə bağlı açıqlamaları müsbət 
hal kimi qiymətləndirdi.

Azərbaycan Prezidenti ölkəmizə və COP-a qarşı 
geniş təbliğat kampaniyasının aparıldığını dedi.

Prezident İlham Əliyev Azərbaycanın çoxşaxəli 
diplomatik əlaqələrinin olduğunu qeyd edərək, ölkə-
mizin geniş coğrafi əhatəsi olan strateMi tərəfdaşlıq mü-
nasibətləri qurduğunu bildirdi. 

Dövlətimizin başçısı Qlobal Cənub ölkələri olaraq 
inkişaf etməkdə olan ölkələr arasında həmrəyliyin artı-
rılmasının vacibliyini vurğuladı, dünyada mövcud olan 
geosiyasi arxitekturanın dəyişdirilməsinin və ədalətin 
təmin olunmasının zəruriliyini bildirdi. 

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin  
Şimali Makedoniya Prezidenti ilə görüşü 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev noyabrın 14-də ùimali Makedoniya 
Respublikasının Prezidenti xanım Qordana Silyanovska-Davkova ilə görüşüb.

Qordana Silyanovska-Davkova COP29-un yük-
sək səviyyədə təşkil edildiyini vurğulayaraq, tədbirin 
açılış mərasimində Azərbaycan mədəniyyəti ilə bağlı 
maraqlı təqdimatın olduğunu dedi. Mədəni diploma-
tiyanı dəstəklədiyini qeyd edən ali qonaq Azərbaycan 
mədəniyyəti ilə tanış olmaqdan məmnunluğunu bildir-
di. O, Azərbaycanla əməkdaşlıq üçün geniş imkanların 
olduğunu vurğuladı. 

Prezident İlham Əliyev Qordana Silyanovska-Dav-
kovanın ölkəmizə səfərinin münasibətlərimizin geniş-
ləndirilməsinə, iqtisadi-ticari və mədəni əlaqələrin in-
kişaf etdirilməsi işinə təkan verəcəyinə ümidvarlığını 
bildirdi.

Dövlətimizin başçısı COP29-la əlaqədar Azərbay-
cana qarşı ədalətsiz təbliğatın aparıldığını vurğuladı. 

Şimali Makedoniyada sərmayələr imkanlarına 
toxunan Prezident İlham Əliyev Azərbaycanın Balkan 
ölkələri ilə əlaqələrinin inkişafına önəm verdiyini qeyd 
etdi. 

Görüşdə sərmayələr, kənd təsərrüfatı, turizm, təh-
sil, mədəniyyət sahələrində əməkdaşlıq məsələləri ilə 
bağlı fikir mübadiləsi aparıldı. 

Prezident İlham Əliyev Şimali Makedoniya döv-
lətinin başçısını ölkəmizə, Qordana Silyanovska-Dav-
kova isə öz növbəsində dövlətimizin başçısını Şimali 
Makedoniyaya rəsmi səfərə dəvət etdi. Dəvətlərlə bağ-
lı qarşılıqlı minnətdarlıq ifadə olundu. 

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin  
Avropa Şurasının Baş katibi ilə görüşü 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
İlham Əliyev noyabrın 14-də Avropa 
ùurasının Baş katibi Alen Berse ilə 
görüşüb. 

COP29-a dəvətə görə dövlətimizin başçısına təşək-
kürünü bildirən Avropa Şurasının Baş katibi bu tədbi-
rin qısa müddət ərzində təşkil edilməsini yüksək qiy-
mətləndirdi.  

Prezident İlham Əliyev qeyd etdi ki, adətən sədr 
ölkələrin COP-un təşkil edilməsi üçün iki ilə qədər 
vaxtları olduğu halda, Azərbaycanın cəmi 11 ayı var 
idi və təşkilatçılıq işləri bu müddət ərzində həyata ke-
çirilib. 

Dövlətimizin başçısı dedi ki, mahiyyəti üzrə 
COP29-da danışıqlar prosesində artıq irəliləyişlər var. 
Belə ki, 10 ildən artıq müzakirə olunan Paris Sazişi-
nin altıncı bəndi üzrə ilkin nəticələr əldə olunub və bu 
istiqamətdə danışıqlar davam etdiriləcək. Həmçinin 
yeni maliyyə hədəfinin müəyyən olunması ilə əlaqə-

dar beynəlxalq maliyyə strukturları tərəfindən verilən 
açıqlamalar da müsbət mesaMlar kimi qiymətləndirilir. 
COP29-da yeni maliyyə hədəfinin müəyyən olunaca-
ğına ümidvarlığını ifadə edən Azərbaycan Prezidenti 
dedi ki, xüsusən inkişaf etməkdə olan dövlətlərin bu 
məsələdə böyük gözləntiləri var. 

Alen Berse vurğuladı ki, Avropa Şurası ətraf mü-
hitlə bağlı cinayətlərə və iqlim dəyişmələri ilə əlaqədar 
məsələlərə böyük əhəmiyyət verir və bunlar təşkilatın 
gündəliyində yer alıb. 

Qonaq Avropa Şurası çərçivəsində dövlətlərin 
müxtəliÀiyi prinsipinin xüsusi əhəmiyyət daşıdığını 
dedi.  

Dövlətimizin başçısı Azərbaycanın Avropa Şurası 
ilə əməkdaşlıq çərçivəsində ölkəmizin bu təsisatın �� 
müxtəlif konvensiyasına qoşulduğunu qeyd etdi. 

Görüşdə müxtəlif sahələrdə əməkdaşlıq məsələləri 
müzakirə olundu, Azərbaycanın təşəbbüsü ilə Avropa 
Şurası və İslam Əməkdaşlıq Təşkilatı arasında yaradıl-
mış Bakı Prosesinin əhəmiyyəti vurğulandı. 
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Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin 
Braziliyanın vitse-prezidenti ilə görüşü

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev noyabrın 14-də Braziliya Federativ 
Respublikasının vitse-prezidenti -eraldu Alkmin ilə görüşüb.

-eraldu Alkmin Braziliya Prezidentinin salamlarını 
dövlətimizin başçısına çatdırdı, /uiz İnasio /ula da Sil-
vanın səhhəti ilə əlaqədar COP29-da iştirak edə bilmə-
diyini qeyd etdi. 

Dövlətimizin başçısı salamlara görə minnətdarlığı-
nı bildirdi, onun da salamlarını Braziliya Prezidentinə 
çatdırmağı xahiş etdi, /uiz İnasio /ula da Silvanın tez-
liklə sağalmasını arzuladı. Prezident İlham Əliyev Bra-
ziliya dövlətinin başçısını ölkəmizə rəsmi səfərə dəvət 
etdi.

Bakının gözəlliyinin onlarda xoş təəssürat hissi 
yaratdığını deyən qonaq COP29-un yüksək səviyyədə 

təşkil edilməsi və uğurlu təşkilatçılıq münasibətilə təb-
riklərini çatdırdı.  

-eraldu Alkmin Azərbaycanın və Braziliyanın 
“Troyka” çərçivəsində COP və iqlim dəyişmələri ilə 
bağlı əməkdaşlığına toxundu. O, ölkəmizlə ikitərəÀi 
münasibətlərin, həmçinin iqtisadi-ticari, kənd təsərrü-
fatı, sərmayələr sahələrində əlaqələrin inkişafına böyük 
əhəmiyyət verdiklərini dedi. 

Söhbət zamanı iqtisadi-ticari məsələlər üzrə işçi 
qrupun yaradılması, sərmayələr, birgə istehsal müəs-
sisələri, turizm, birbaşa hava əlaqələrinin qurulması ilə 
bağlı fikir mübadiləsi aparıldı.

Azərbaycan Prezidenti İlham 
Əliyevin Nepal Prezidenti ilə görüşü 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
İlham Əliyev noyabrın 14-də 1epalın Prezidenti 
Ramçandra Paudel ilə görüşüb.
Nepal Prezidenti qonaqpərvərliyə görə minnətdar-

lığını bildirdi. 
COP29-un yüksək səviyyədə keçirildiyini deyən 

Ramçandra Paudel ölkəmizə səfəri zamanı Azərbay-
can mədəniyyəti ilə tanış olduğunu məmnunluqla qeyd 
etdi. O, ümidvar olduğunu bildirdi ki, COP29 Nepal 
kimi inkişaf etməkdə olan ölkələrin maraqlarını nəzərə 
alacaqdır.

Azərbaycan ilə Nepal arasında dostluq münasibət-
lərinin mövcud olduğunu vurğulayan ali qonaq bey-
nəlxalq təşkilatlarda, həmçinin iqlim dəyişmələri və 
davamlı inkişaf məsələlərində əməkdaşlığımıza toxun-
du. 

Nepal Prezidenti Azərbaycanda şahidi olduğu in-
kişafın onda dərin təəssürat hissi yaratdığını dedi. O, 
ölkəsinin uzun keçid prosesindən sonra davamlı inkişaf 
mərhələsinə qədəm qoyduğunu bildirərək xarici sər-
mayədarları dəvət etmək istədiklərini vurğuladı, turizm 
və hidroenergetika sahələrinin önəminə toxundu. 

Ramçandra Paudel bildirdi ki, Nepalın karbon 
emissiyası az olsa da, onlar iqlim dəyişmələrinin mənfi 
fəsadları ilə üzləşirlər. 

Azərbaycan və Nepal prezidentlərinin ilk görüşü-
nün tarixi əhəmiyyətini qeyd edən dövlətimizin başçısı 
bu görüşün əlaqələrimizin inkişafına təkan verəcəyinə 
ümidvarlığını bildirdi.

Azərbaycan Prezidenti iqtisadi-ticari əlaqələrin in-

kişaf etdirilməsinin önəminə toxundu. 
Söhbət zamanı BMT və bir sıra digər beynəlxalq 

təşkilatlarda əməkdaşlıq və qarşılıqlı dəstək, ;arici İş-
lər nazirlikləri arasında siyasi məsləhətləşmələr, həm-
çinin Azərbaycanın COP sədrliyi dövründə iqlim dəyi-
şikliyi mövzusunda işbirliyi ilə bağlı fikir mübadiləsi 
aparıldı. 

Nepal Prezidenti dövlətimizin başçısını ölkəsinə 
rəsmi səfərə dəvət etdi. 

Prezident İlham Əliyev dəvətə görə minnətdarlığını 
bildirdi. 

Nepal Prezidenti dövlətimizin başçısına xatirə hə-
diyyəsi təqdim etdi.

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin 
Maldiv Prezidenti ilə görüşü 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev noyabrın 14-də 
Maldiv Respublikasının Prezidenti Məhəmməd Muizzu ilə görüşüb. 

Məhəmməd Muizzu COP29-un yüksək 
səviyyədə təşkili ilə bağlı Prezident İlham 
Əliyevə təşəkkürünü ifadə etdi.

Dövlətimizin başçısı bu tədbirdə işti-
rakla bağlı dəvəti qəbul etdiyinə görə Mal-
div Prezidentinə minnətdarlığını bildirdi. 

Prezident İlham Əliyev Maldivin də 
ada dövləti olaraq iqlim dəyişmələrinin tə-

sirlərinə məruz qaldığını dedi. 
Azərbaycan Prezidenti Maldiv Prezi-

denti Məhəmməd Muizzunun ölkəmizə 
səfəri çərçivəsində aparılan müzakirələrin 
ikitərəÀi əlaqələrimizin inkişafına təkan 
verəcəyinə ümidvarlığını bildirdi. 

Qonaq da öz növbəsində ölkəsinin 
iqlim dəyişmələrinə məruz qaldığını təs-

diqlədi. O, bu yaxınlarda Maldiv-Bakı bir-
başa uçuşlarının açılmasının ölkələrimiz 
arasında turizm və insanlararası əlaqələrin 
inkişafına təkan verəcəyinə əminliyini bil-
dirdi. Məhəmməd Muizzu Maldivin Azər-
baycan vətəndaşları üçün vizasız reMim 
tətbiq etdiyini deyərək, bunun qarşılıqlı 
xarakter alacağına ümidvarlığını ifadə etdi. 

Söhbət zamanı ölkələrimiz arasında tu-
rizm, sərmayələr və qarşılıqlı maraq doğu-
ran digər sahələrdə əməkdaşlığa dair fikir 
mübadiləsi aparıldı. 

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin 
Efiopiya Prezidenti ilə görüşü 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev noyabrın 14-də Efiopiya Federativ 
Demokratik Respublikasının Prezidenti Taye Atske Sellasiye ilə görüşüb. 

Taye Atske Sellasiye Efiopiya Federativ Demok-
ratik Respublikasının Baş naziri Abiy Əhməd Əlinin 
salamlarını dövlətimizin başçısına çatdırdı. 

Prezident İlham Əliyev salamlara görə minnətdarlı-
ğını bildirdi, onun da salamlarını Efiopiyanın Baş nazi-
rinə çatdırmağı xahiş etdi. 

COP29-a dəvətə görə dövlətimizin başçısına min-
nətdarlığını bildirən Taye Atske Sellasiye bu tədbirin 
mükəmməl səviyyədə təşkil edildiyini, uğurla keçiril-
diyini və burada iştirak səviyyəsinin çox yüksək oldu-
ğunu dedi. Qonaq dövlətimizin başçısının çıxışının dol-
ğun və məzmunlu olduğunu vurğulayaraq, buna görə 
təşəkkürünü bildirdi. 

Efiopiya Prezidenti ölkəmizə səfəri çərçivəsində 
Azərbaycanın “ASAN xidmət” təcrübəsi ilə tanışlığın 
onda çox böyük təəssüratlar yaratdığını və bu təcrübə-
nin ölkəsində tətbiqi məsələsinə baxıldığını dedi. O, 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti yanında Vətən-
daşlara ;idmət və Sosial İnnovasiyalar üzrə Dövlət 
Agentliyi ilə Efiopiya Federativ Demokratik Respubli-
kasının Dövlət ;idməti Komissiyası arasında Anlaşma 
Memorandumunun imzalandığını qeyd etdi.

Efiopiya Prezidenti azad ticarət zonaları sahəsində 
Azərbaycanın təcrübəsinin ölkəsi üçün maraqlı olduğu-
nu vurğuladı, turizm, kənd təsərrüfatı, investisiyalar və 
digər sahələrdə əməkdaşlıq imkanlarına toxundu, bö-
yük perspektivlərin olduğunu dedi. 

İnkişaf etməkdə olan dövlətlər arasında həmrəyli-
yin gücləndirilməsinin önəmini vurğulayan Prezident 
İlham Əliyev qeyd etdi ki, Azərbaycan Afrika ölkələri 
ilə əlaqələrin inkişafına böyük əhəmiyyət verir. 

“ASAN xidmət” təcrübəsinə toxunan dövlətimizin 
başçısı bu sahədə Azərbaycanın hər cür dəstək göstər-
məyə hazır olduğunu dedi. 

Söhbət zamanı ölkələrimiz arasında beynəlxalq təş-
kilatlarda, bərpaolunan enerMi və digər sahələrdə əmək-
daşlıq məsələlərinə toxunuldu, iqtisadi məsələlər üzrə 
hökumətlərarası komissiyanın yaradılmasının vacibliyi 
vurğulandı. 

Efiopiya Prezidenti dövlətimizin başçısını ölkəsinə 
rəsmi səfərə dəvət etdi. 

Prezident İlham Əliyev dəvətə görə minnətdarlığını 
bildirərək, Efiopiya Prezidentini və Baş nazirini Azər-
baycana rəsmi səfərə dəvət etdi. 

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin 
Yəmənin vitse-prezidenti ilə görüşü

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev noyabrın 14-də Yəmən 
Respublikasının vitse-prezidenti Abdullah al-Alimi BaZazeer ilə görüşüb. 

Yəmən Respublikasının vitse-prezidenti Abdullah 
al-Alimi BaZazeer COP29-un mükəmməl səviyyədə 
keçirilməsinə və yüksək təşkilatçılığa görə təbriklərini 
çatdırdı. Yəmənin vitse-prezidenti vurğuladı ki, Azər-
baycanın bu uğuru bütün İslam dünyasının uğurudur. 
O, bu günlərdə dünyanın hər yerindən xeyli sayda nü-
mayəndələrin, dövlət və hökumət başçılarının Azər-
baycana gəlməsini mühüm hadisə kimi qiymətləndirdi, 
COP29-da böyük nəticələrin əldə olunduğunu vurğu-
ladı. 

Qonaq Bakı şəhərinin gözəlliyinin onları valeh et-
diyini dedi. 

Abdullah al-Alimi BaZazeer torpaqlarımızın işğal-
dan azad edilməsi, Azərbaycanın ərazi bütövlüyünün 
və suverenliyinin tam bərpa olunması münasibətilə Pre-
zident İlham Əliyevə təbriklərini çatdırdı. O, yəmənli 
tələbələrin hələ sovetlər dövründə Azərbaycanda təhsil 
aldıqlarını xatırladaraq, bu ənənələrin davam etdirilmə-
sini xahiş etdi. 

Dövlətimizin başçısı xoş sözlərə və təbriklərə görə 
təşəkkürünü bildirdi, COP29-un Azərbaycanda uğur-
la keçirilməsinin bizim müştərək uğurumuz olduğunu 
dedi. 

Prezident İlham Əliyev işğal dövründə Ermənis-
tanın Azərbaycan ərazilərində maddi mədəniyyət ir-
simizi, o cümlədən İslam dininə aid olan müqəddəs 
ibadətgahlarımızı, ocaqlarımızı darmadağın etdiyini, 
məscidlərdə donuz saxlayaraq təhqirlərə məruz qoydu-
ğunu bildirdi. 

Dövlətimizin başçısı vurğuladı ki, Azərbaycan öz 
ərazilərini işğaldan azad edib və Ermənistanın bu işğa-
lına son qoyub. 

Görüşdə İslam həmrəyliyinin vacibliyinə toxunul-
du, ölkələrimizin beynəlxalq təşkilatlar çərçivəsində 
əməkdaşlığından məmnunluq ifadə olundu, Azərbay-
can ilə Yəmənin daim bir-birinin yanında olduqları 
vurğulandı, müxtəlif sahələrdə əməkdaşlığın inkişaf 
perspektivlərinə dair fikir mübadiləsi aparıldı. 
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Prezident İlham Əliyevin İslam İnkişaf 
Bankının prezidenti ilə görüşü 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev noyabrın 14-də 
İslam İnkişaf Bankının prezidenti Məhəmməd Əl-Casir ilə görüşüb. 

Əvvəlcə Azərbaycan Prezidenti İlham 
Əliyevin və İslam İnkişaf Bankının pre-
zidenti Məhəmməd Əl-Casirin iştirakı ilə 
“Azərbaycan Respublikası və İslam İnki-
şaf Bankı arasında “Qız Qalası su anbarın-
dan magistral suvarma kanalının tikintisi” 
layihəsi üzrə Agentlik müqaviləsi, “Azər-
baycan Respublikası Hökuməti və İslam 
İnkişaf Bankı arasında “Əks Əlaqə Texniki 
Yardım Qrant Sazişi Qız Qalası su anbarın-
dan magistral suvarma kanalının tikintisi 
layihəsi” və “Azərbaycan Respublikası və 
İslam İnkişaf Bankı arasında “Qız Qalası 

su anbarından magistral suvarma kanalının 
tikintisi” layihəsi üzrə Çərçivə Sazişi im-
zalanıb.

Görüşdə Prezident İlham Əliyev ölkə-
mizlə İslam İnkişaf Bankı arasında pers-
pektiv inkişaf istiqamətləri və fəaliyyətləri 
ilə bağlı əməkdaşlığın genişləndirilməsi-
nin önəminə toxundu, gələcəkdə əlaqələ-
rin daha da dərinləşəcəyinə ümidvarlığını 
ifadə etdi. 

Dövlətimizin başçısı vurğuladı ki, im-
zalanmış bu sənədlər işğaldan azad edilmiş 
ərazilərdə həyata keçirilən layihənin bey-

nəlxalq maliyyə təşkilatları tərəfindən ma-
liyyələşdirilməsi baxımından ilk sənəddir.  

COP29-un qısa müddətdə yüksək sə-
viyyədə təşkil edildiyini deyən Məhəmməd 
Əl-Casir işğaldan azad olunmuş ərazilə-
rimizə 2023-cü ildə səfərini xatırladaraq 
bu günədək orada icra olunan irimiqyaslı 
işlərin qısa zamanda keyfiyyətlə həyata 
keçirildiyini qeyd etdi. O, İslam İnkişaf 
Bankının dövlət və özəl sektor layihələrin-
də fəaliyyətinin genişləndirilməsinə və bu 
layihələrin dəstəklənməsinə hazır olduqla-
rını dedi.

$=Ψ57$&

Milli Məclisin sədrinin  
Millətlər Birliyinin Baş katibi ilə görüşü

Milli Məclisin sədri Sahibə Qafarova Millətlər Birliyinin Baş katibi 
Patrisiya Skotlend ilə görüşüb.

Görüşdə Azərbaycan və Birlik arasın-
da əməkdaşlıq məsələləri, paytaxtımızda 
keçirilən COP29 və ölkəmizin sədrliyi çər-
çivəsində irəli sürdüyü qlobal təşəbbüslər 
barədə fikir mübadiləsi aparılıb.

S.Qafarova Patrisiya Skotlendlə bun-
dan öncəki görüşlərini məmnunluqla xatır-
layaraq, Baş katibin bu vəzifədə ölkəmizə 
cari ilin may ayında reallaşan ilk səfərinin 
Azərbaycan və Birlik ölkələri arasında ins-
titusional əməkdaşlıq qurmağa imkan ver-
diyini söyləyib. 

Söhbət zamanı Azərbaycanın kiçik ada 
dövlətlərinə göstərdiyi humanitar, texniki 
yardımlar, həmçinin ölkəmizin Qoşulma-
ma Hərəkatına � illik sədrliyi dövründə 
irəli sürdüyü təşəbbüslər haqqında da mə-
lumat verilib.

Görüşdə vurğulanıb ki, əməkdaşlığın 
ən mühüm istiqamətlərindən biri iqlim 
dəyişikliyi məsələsidir. Bildirilib ki, kiçik 
ada dövlətləri iqlim dəyişikliyinə ən həssas 
olan ölkələrdir, iqlim dəyişikliklərinin ən 
pis təsirləri və hətta ekzistensial təhlükə ilə 
üzləşirlər. 

Söhbət zamanı Sahibə Qafarova qona-
ğa noyabrın 1�-1�-də Milli Məclisin Parla-
mentlərarası İttifaq ilə birlikdə COP29 çər-
çivəsində təşkil edəcəyi Parlament Görüşü 
haqqında da məlumat verib. Qeyd olunub 
ki, iclasda müxtəlif ölkələrin parlamentlə-
rindən və beynəlxalq təşkilatlardan 330-
dək nümayəndə iştirak edəcək.

Patrisiya Skotlend COP29-a sədrliyi 
münasibətilə ölkəmizə təbriklərini çat-
dırıb, sədrlik dövründə fəaliyyətlərində 
uğurlar arzu edib. O, Azərbaycanın kiçik 
ada dövlətlərinə göstərdiyi dəstəyi yüksək 
qiymətləndirib.

XQ

;İN-də BMT bürosunun 
direktoru ilə görüş

1oyabrın 14-da xarici işlər naziri Ceyhun Bayramov BMT-nin İqlim 
Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 29-cu 
sessiyası (COP29) çərçivəsində ölkəmizdə səfərdə olan BMT Baş katibinin 
köməkçisi, BMT-nin İnkişaf Proqramının (BMTİP) Avropa və MDB üzrə 
regional bürosunun direktoru İvana -ivkoviç ilə görüşüb.

Azərbaycanın BMTİP ilə uğurlu qar-
şılıqlı faydalı əməkdaşlığının mövcudlu-
ğunu qeyd edən nazir Ceyhun Bayramov 
xüsusilə dayanıqlı inkişaf gündəliyinin irə-
lilədilməsi istiqamətində birgə layihələrin 
icrasını, ölkəmizin bu sahəyə sistematik 
yanaşmasının göstəricisi olaraq Dayanıqlı 
İnkişaf üzrə Milli Əlaqələndirmə Şurası-
nın yaradıldığını, tərəfimizdən indiyədək 3 
Könüllü Milli Hesabatın təqdim olunduğu-
nu qeyd edib.

Söhbət zamanı Azərbaycanın geniş 
yaşıl enerMi potensialına əsaslanan inkişaf 
strategiyası, yaşıl enerMi sahəsində regional 
və beynəlxalq layihələr, xüsusilə ;əzər və 
Qara dəniz hövzələrini birləşdirən yaşıl 
enerMi dəhlizinin yaradılması təşəbbüsün-
dən bəhs olunub. 

Görüşdə COP29 Sədrliyimizin əsas 
prioriteti olan iqlim maliyyəsi mövzusunun 
irəlilədilməsi istiqamətində beynəlxalq 
təşkilatların, o cümlədən BMTİP-in fəal 

iştirakçılığının vacibliyi qeyd edilib. Bakı-
da keçirilən COP29 çərçivəsində ilk gün-
dən etibarən Paris Sazişinin �.�-cü mad-
dəsi üzrə razılığın əldə olunması, İtki və 
=ərərlərə Cavab Fondunun işə başlamasını 
təmin edən irəliləyişlər, habelə çoxtərəÀi 
inkişaf bankları tərəfindən iqlim maliyyəsi 
üçün öhdəliyin illik əsasda �� milyarddan 
1�0 milyard ABŞ dollarına qədər artırılma-
sı əhəmiyyətli uğur kimi qiymətləndirilib.

Qarşı tərəf Azərbaycan və BMTİP 
arasında müxtəlif sahələrdə əməkdaşlığın 
məmnunluq doğurduğunu, xüsusilə mina 
təhdidi ilə mübarizə sahəsinə BMTİP tərə-
findən xüsusi əhəmiyyət verildiyini, bu 
istiqamətdə Azərbaycan Respublikasının 
Minatəmizləmə Agentliyi (ANAMA) ilə 
birgə Azərbaycanda Minalardan Təmiz-
ləmə üzrə Beynəlxalq Mükəmməllik və 
Təlim Mərkəzinin yaradılması üzərində 
birgə fəaliyyətin aparıldığı bildirilib.

 XQ

Əli Əsədovun OPEC Beynəlxalq İnkişaf 
Fondunun prezidenti ilə görüşü

Azərbaycan Respublikasının Baş naziri Əli Əsədov noyabrın 14-də 1eft 
İxrac edən glkələr Təşkilatının (OPEC) Beynəlxalq İnkişaf Fondunun 
prezidenti Abdülhəmid Əlxəlifə ilə görüşüb.

Nazirlər Kabinetinin mətbuat xidmə-
tindən bildiriblər ki, görüşdə BMT-nin 
İqlim Dəyişikliyi üzrə Çərçivə Konvensi-
yasının TərəÀər Konfransının 29-cu sessi-
yası - COP29-un Bakıda yüksək səviyyədə 
təşkil olunduğu vurğulanıb.

Neft ixrac edən ölkə olmasına baxma-
yaraq, Azərbaycanın hələ COP29 sədrli-

yindən çox əvvəl yaşıl keçidi prioritet sahə 
elan etdiyi, iqlim dəyişikliyinə qarşı mü-
barizəyə mühüm töhfələr verdiyi diqqətə 
çatdırılıb.

Söhbət zamanı ənənəvi enerMi sahəsin-
də ətraf mühitə zərərin azaldılması ilə bağ-
lı məsələlər müzakirə olunub.

XQ

FHN-də AEBA baş direktorunun 
müavini ilə görüş

Fövqəladə hallar naziri, general-polkovnik Kəmaləddin Heydərov BMT-
nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 
29-cu sessiyası - COP29 çərçivəsində ölkəmizdə səfərdə olan Atom EnerMisi 
üzrə Beynəlxalq Agentliyin (AEBA) baş direktorunun müavini Hua /iunun 
rəhbərlik etdiyi nümayəndə heyəti ilə görüşüb.

Qonaqları səmimi salamlayan nazir 
Kəmaləddin Heydərov Prezident İlham 
Əliyevin rəhbərliyi altında ölkəmizin növ-
bəti tarixi uğuru olaraq Bakıda keçirilən 
COP29-un əhəmiyyətini qeyd edib.

Nazir ölkəmizin Atom EnerMisi üzrə 
Beynəlxalq Agentliyə üzv olduğu 2001-
ci ildən etibarən ikitərəÀi əməkdaşlıq 
əlaqələrinin yüksələn xətlə inkişafından 
danışıb, respublikamızda nüvə və radio-
loMi fəaliyyət sahəsində tənzimləyici funk-
siyaları yerinə yetirən Fövqəladə Hallar 
Nazirliyi Nüvə və RadioloMi Fəaliyyətin 
Tənzimlənməsi üzrə Dövlət Agentliyinin 
fəaliyyətindən bəhs edib. Təşkilatla həyata 
keçirilən birgə layihələrin, o cümlədən tre-

ninq və seminarların faydasından danışan 
nazir müxtəlif səviyyəli görüşlərin, keçi-
rilən müzakirələrin münasibətlərə töhfə 
verdiyini deyib.

Səmimi görüşə görə təşəkkürünü bil-
dirən AEBA-nın baş direktorunun müavini 
Hua /iu Azərbaycanın COP29-u yüksək 
səviyyədə təşkil etdiyini vurğulayıb. Qo-
naq təmsil etdiyi təşkilatla milli əlaqələn-
dirici qurum olan Azərbaycan Fövqəladə 
Hallar Nazirliyinin əlaqələrinin yüksələn 
xətlə inkişafından, ölkəmizdə nüvə və ra-
dioloMi təhlükəsizlik sahəsində görülən təd-
birlərdən məmnunluq ifadə edib.

XQ
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Siyasətlər həmişə ayırır, hər tərəf öz 
maraqlarını güddüyündən fürsətdən 
də bacardıqca daha artıq yararlan-

mağa çalışır.
Ən böyük siyasi məclislərin, ən mötəbər 

siyasi təşkilatların da içərisində zahirən yek-
dilliyə can atılsa belə, həmişə mövqe, düşün-
cə, yanaşma müxtəlifliyi hökm sürür.

Dünyanın bugünündə artıq iqlim də ayrı 
bir siyasətdir.

İqlim siyasət olmasaydı, Birləşmiş Mil-
lətlər Təşkilatı illərdən bəri bu mövzunu gün-
dəliyində sabit saxlamaz, bütün dünya döv-
lətlərini mütəmadi olaraq müzakirələr masası 
arxasına əyləşdirməzdi.

Ancaq iqlim dəyişikliyi məsələlərinin 
bütün başqa siyasətlərdən ən əsaslı fərqi on-
dan ibarətdir ki, oyundan rəqibinə nisbətən 
həmişə daha uduşla çıxmaq məqsədi daşıyan 
bütün digər siyasətlərdən fərqli olaraq, iqlim 
siyasəti yaxınlaşdıran, birləşdirən, yekdil 
edəndir.

Hansı qitədə, hansı ölkədə, hansı şəhər-
də, ya kənddə yaşamağımızdan asılı olmaya-
raq, hansı siyasi əqidəyə mənsubluğumuza 
baxmayaraq, bütün Yer Kürəsinin əhli bir-bi-
rinə o məqamda lap yaxındır ki, hamımız 
Yerliyik!

Yəni bu da həmyerliliyin daha bir şəkli, 
ancaq bütün xırda hisslərdən uzaq, son ucda 
ən yüksək insani dəyərlərə səmtlənən təza-
hürüdür. Dünyamızçün faydalı belə YER-
LİPƏRƏSTLİKdən gözəl nə ola bilər!

Ortaq Yuvamız – Kainatda əbədi 
uçuşunda olan planetimizin ta-
leyi bu gün Yer Üzündəki bütün 

ziddiyyətlər və fərqliliklərin fövqünə qalxır, 
müştərək GƏMİNİN SAKİNİ olmağımız ha-
mımızınkı sayılan YERimizi və YERdəki hə-
yatı daha artıq yaşamalı etməkçün onu daha 
çox qorumağa çağırır.

İqlimin, ətraf mühitin yalnız Təbiət, Al-
lah işi olması haqda qənaətlər çoxdan köh-
nələrək dünəndə qalıb.

Haçandır ki, insan oğlunun torpağın al-
tında, üstündə, səmada və sularda etdikləri 
iqlimin də, ətraf mühitin də necəliyinə bir-
başa təsir göstərir, başverənlərdən Kürəmizin 
hərarəti də qalxır, nəfəsi də tıncıxır, nəbz dö-
yüntüləri də dəyişir.

Ona görə 2024-cü ilin noyabr günlərində 
Azərbaycanın Ev Sahibliyi ilə BMT növbəti 
dəfə dünya dövlətlərini paytaxt Bakıda iq-
lim dəyişikliyi ilə bağlı hamımıza aid ümdə 
məsələlərin müzakirəsinə toplayıb.

Bütün dövlətlərin və xalqların məqsədi-
nin bir olduğu BMT məclisinə Azərbaycanın 
evsahibliyinin rəmziliyi və qanunauyğunluğu 
nədən ibarətdir?

200-dək dövlətin rəyi ilə bu mühüm 
tədbirin Azərbaycanda keçirilməsinə qərar 
verilməsi bir tərəfdən ölkəmizin beynəlxalq 
miqyasda artan nüfuzunun göstəricisidirsə, 
digər yandan da həmin etibaretmənin arxa-
sında son iyirmi ildən artıq müddətdə bir çox 
beynəlxalq mərasimlərə uğurla evsahibliyi 
etmək təcrübəmizin yaratdığı inam dayanırdı 
ki, ötən dəfələrdə olduğu kimi, Azərbaycan 
bu kərə də qarşıya qoyulan vəzifəni layiqincə 
yerinə yetirəcək.

Azərbaycanın QADİRLİYİNİ aləmə 
tanıdan Qarabağ Zəfərimizdən sonra bütün 
ölkələrin diqqətini yurdumuza yönəldən 
və bu qədər dünya liderini Bakıda toplayan 
COP29 Zirvəsi, zənnimcə, Zəfərdən sonrakı 
daha bir Zəfərimiz hesab edilə bilər.

Bakıda düzənlənəcək bu məclisin Azər-
baycanın beynəlxalq nüfuzunu artıracağı 
əlavə siqləti də, ümumdünya əhəmiyyətli bu 
tədbirin Qarabağ Zəfərimizə yeni işıq tutaca-
ğını da, əlbəttə ki, irəlicədən təxmin edənlər 
az deyildi. Ona görə də bu müvəffəqiyyətə 
sevinənlər sevinirdi, yüksəlişlərimizə darı-
lanlar isə təlaş içindəydilər.

Söz yox, bu təlaş yalnız onların xıltlı 
daxilini gəmirən bulaşıq hisslərlə məhdud-
laşmır, qərəzli hərəkətlərə də çevrilirdi.

O cür tərpənişlərin hamısı iflasa uğradıq-
dan, bütün hazırlıq işləri yüksək peşəkarlıq 
və fədakarlıqla qısa zaman kəsiyində gərə-
yincə başa çatdırılandan sonra, COP29-un 
təntənəli açılış mərasimində Prezident İlham 
Əliyev qonaqları salamlayarkən həmin təfər-
rüatları da unutmur, belə bir fərəhli günə gə-
lib yetişənədək, konfransın arzulanan səviy-
yədə keçirilməsindən ötrü bütün lazımi işləri 
görməklə yanaşı, xeyli umulmaz maneələri 
də adlamalı olduğumuzu diqqətə çatdırırdı: 
“Azərbaycan COP29-a ev sahibi seçildikdən 
dərhal sonra biz əlaqələndirilmiş və yaxşıca 
təşkil olunmuş qarayaxma və böhtan kam-
paniyasının hədəfinə çevrildik. Qərbin yalan 
xəbər mediası, dırnaqarası müstəqil QHT-ləri 
və bəzi siyasətçiləri sanki ölkəmiz haqqında 
dezinformasiya və səhv məlumatın yayılma-
sında yarışa çıxıblar”.

Elə Qarabağ Zəfərimizə aparan 
əyyamlarda – 2020-ci ilin okt-
yabr-noyabr günlərində olduğu 

kimi, Prezident İlham Əliyev sərrast və iy-
nəli deyişlərlə hücumları təşkil edənləri və 
ələbaxan icraçıları danılmaz sübutlarla yenə 
dünyanın gözü qarşısında, bu dəfə həm də 
əksər dünya dövlətləri liderlərinin hüzurun-
da mərd-mərdanə qınayır, irəli sürülmüş bü-
tün saxtakar ittihamları aşkar dəlillərlə puça 
çıxarır, əslində ittiham etmişlərin özlərinin 
ittihamlara daha layiq olduğunu sübutlarıyla 
bəyan edirdi.

Ad çəkmirdi, ancaq o ad yiyələrinin öz-
ləri də, başqa hər kəs də, söhbətin kimlərdən 
getdiyini yaxşı anlayırdı və Azərbaycan döv-
lət başçısının çıxışı həm də bir daha o həqiqə-
tin ifadəsi idi ki, böyüklüyün yeganə düzgün 
ölçüsü haqq, ədalət, doğrunun özüdür.

Nə qədər iri olursan ol, haqqı deyirsənsə 
müraciət etdiyin haqsız sənin qarşında aciz 
qalacaq, mağmun olacaq: “Dünyada bir 
nömrəli neft və qaz hasilatçısı olan, Azərbay-
candan 30 qat artıq neft hasil edən ölkənin 
yalan xəbər mediası bizi neft dövləti adlan-
dırır. Yaxşı olardı ki, ən azı onlar özlərinə və 
Azərbaycandan 10 dəfə artıq neft hasil edən 
özlərinin qonşuluğundakı ölkəyə baxsınlar. 

Neftimizin olmasında bizi ittiham etmək bir 
növ Bakıda il ərzində 250-dən artıq günəşli 
günün olmasında bizi suçlamağa bənzəyir. 
Bu, Tanrının bəxş etdiyi hədiyyədir. Hər bir 
təbii sərvət – istər neft, qaz, külək, günəş, 
qızıl, gümüş və mis – bunların hamısı təbii 
sərvətlərdir. Ölkələr onların olmasına görə 
günahlandırılmalı və bazarda onlara tələbatın 
olması səbəbindən onları bazara çıxardıqları-
na görə suçlanmalı deyillər”.

Əks-sədası Yer Kürəsinin bütün 
media quruluşlarından gələn, 
dünya dövlətlərini qovuşduran 

ən birinci və ən böyük təşkilatın məclisin-
də – COP29-un rəsmi açılış mərasimindəki 
nitqində Prezident İlham Əliyev münasib 
girəvəni qaçırmayaraq bir daha Qarabağ 
Zəfərimizi yada salmaqla yanaşı Birləşmiş 
Millətlər Təşkilatının illərcə kağız üzərində 
qalmış qətnamələrinin məhz Azərbaycanın 
səyləri ilə yerinə yetirildiyini, bununla da əs-
lində yalnız ölkəmizin təkcə özü üçün həyati 
məna daşıyan bir məsələni deyil, ahəngdar 
dünya nizamından ötrü vacib olan daha bir 
açıq yaranı sağaltdığını diqqətə çatdırırdı.

Və bunu deyərək əslində həm də onu vur-
ğulamış oldu ki, əgər o cür pırtlaşıq düyünü 
çözmüşüksə, o ağırlıqda işin öhdəsindən gəl-
mişiksə, COP29-un cari sədri kimi də Dün-
ya Ailəsinə töhfəmizi verməyi bacaracağıq: 
“Azərbaycanın beynəlxalq səviyyədə tanın-
mış ərazisinin 20 faizinin Ermənistan tərəfin-
dən 30 illik işğalına, etnik təmizləməyə və bir 
milyon azərbaycanlının öz doğma torpaqla-
rından qovulmasına baxmayaraq, biz özünü 
təmin edən iqtisadiyyata və müstəqil siyasətə 
malik güclü ölkəni qura bildik. Dörd il öncə 
biz İkinci Qarabağ müharibəsində tarixi 
Qələbəni qeyd etdik. Bir il əvvəl biz BMT-
nin Nizamnaməsinə, beynəlxalq hüquqa və 
BMT-nin Təhlükəsizlik Şurasının 30 il kağız 
üzərində qalmış qətnamələrinə uyğun olaraq, 
suverenliyimizi tam bərpa etdik. Biz həmin 
qətnamələri özümüz icra etdik, beynəlxalq 
hüququ, ədaləti bərpa etdik və Ermənistanın 
işğalına son qoyduq. COP29-un sədri kimi 
Azərbaycan inkişaf etmiş və inkişaf edən 
ölkələr, Qlobal Cənub və Qlobal Şimal ara-
sında ümumi anlaşmaya nail olmaq üçün 
əlindən gələni edəcək”.

Beləliklə, mahiyyətcə dünya ölkələri və 
xalqlarını yaxınlaşdıran, BMT çətiri altında 
birləşən dövlətləri vahid məqsədə yönəldən, 
fəlsəfəsi ilə siyasətlərin ən nəciblərindən olan 
iqlim dəyişikliyi müzakirələri üçün məka-
nın Dünya Saatının indiki dönəmində məhz 
Azərbaycan seçilməsi həm məntiqli, həm qa-
nunauyğun, həm də çox rəmzidir.

Mahiyyəti ilə sülhə, anlaşmaya, dinc və 
rahat birgəyaşayışa, bir-birinə dayaq olub əl 
uzatmaya yönələn ali BMT Məclisi – COP29 
müasir dövrün ən uzunmüddətli hərbi mü-
naqişələrindən birinə son qoyaraq işğalçının 
xarabazara çevirdiyi torpaqları dirçəldən, vi-
ranəliklərə yeni həyat bağışlayan, qapılarını 
səmərəli əməkdaşlıq və xeyirxah həmrəylik 
çağırışları ilə dünyanın üzünə açmış yüksələn 
Azərbaycanda deyil, başqa harada keçirilmə-
li idi ki?!

Prezident İlham Əliyev Azərbay-
canın bir zamanlar – XIX yüzilin 
sonlarında, həqiqətən, dünyanın 

neft istehsalı xəritəsində ən öndə gedən ölkə, 
dövrünə görə dünya neft sənayesində birinci-
lik imzasını qoyanlardan olduğunu söyləyir, 
amma bu gün vaxtın çağırışlarına da ən fəal 
cavab verənlərin qabaq cərgəsinə çıxmaqla 
yaşıl enerji səmtində durmadan addım-addım 
irəlilədiyini bildirirdi. Həm də Azərbaycan li-
derinin bu açıqlamalarının özünəməxsusluğu 
və cəlbediciliyi onda idi ki, dünyaya təzadlı 

bir mənzərəni təqdim edir, xeyirin şər üzərin-
də qələbəsinin hansı bəhrələr verə biləcəyini 
car çəkirdi – ÖLKƏNİN Yaşıl Gündəliyində 
indi qabarıq işarələnən həmin ərazilər dörd 
il əvvələdək işğal altında idi və təcavüzkar 
həmin bərəkətli torpaqlardan terrorçuların 
gizli təlim düşərgələrini yerləşdirmək, bir 
də narkotiklərin əkilib-becərilməsi və digər 
ölkələrə ötürülməsi üçün nəzarətdənkənar 
ərazilər kimi istifadə edirdi. 

Bu gün Fransanın silahlandıraraq yeni 
qarşıdurmalara şitəndirdiyi Ermənistan belə 
etmişdi, indi Azərbaycansa azad Cəbrayılda 
Günəş enerjisi stansiyası qurmaq niyyətin-
dədir, 2030-cu ilə qədər təxminən altı giqa-
vatlıq Günəş, külək və hidroenerji stansiyala-
rının tikilməsini planlaşdırır, ölkə ərazisinin 
dörddəbirini yaşıl enerji bölgələri elan edərək 
Naxçıvan, Qarabağ və Şərqi Zəngəzurda 
məqsədyönlü fəaliyyətə başlayıb.

Yəni məkrli makronların və onlaratayla-
rın barmağının tuşlaması ilə nə yalanlar üyü-
dürsünüz üyüdün, amma Azərbaycan öz düz 
yolunda, gərəkli işlərini görməkdədir.

Dünən və bu gün Azərbaycan Avropanın 
enerji ehtiyaclarını ödəməkdə hansı xidməti-
ni göstəribsə, sabah qitəyə yaşıl enerji ixrac 
etməkdə də ön sırada olacaq, çünki artıq bu-
nun tədarüklərini görməkdədir.

Başqa sözlə, bihudə deyingənliklər 
və çeşidli fitnəkarlıqlar Azərbay-
cana badalaq vurmaq istəyənlərin 

özləri ilə qalacaq, uzaq olmayan sabahlarsa 
2024-cü ilin noyabr günlərində başlıca hə-
dəflərindən biri məhz yaşıl enerji olan İq-
lim Dəyişikliyi üzrə Konfransın təxirsiz 
məsələlərinin müzakirələri üçün BMT-nin 
Azərbaycanı ən münasib meydan olaraq seç-
məsindəki haqlılıq və uzaqgörənliyi bir daha 
isbata yetirəcək.

...Əslində o xəbərləri ki Azərbaycan döv-
lətinin başçısı insanlara və dünyaya çatdırır, 
onların hamısı mahiyyətcə xoş xəbərlərdir, 
sevinməli xəbərlərdir. 

Amma niyyəti də, əməlləri də qara olan-
larçün başqasının sevincinə üzdə olsa belə 
şadlanmaq həmişə müşküldür, dərd yüküdür.

Azərbaycan illərcə işğal altında qalmış 
torpaqlarını təcavüzdən xilas edib, yüzmin-
lərlə məcburi köçkün üzücü ayrılıqlardan 
sonra dədə-baba torpaqlarına qayıtmağa baş-
layıb, dünyanın böyük yaralarından birinə 
əncam çəkilib, o işi ki dünyanın mötəbər 
beynəlxalq təşkilatları görməli olduqları hal-
da yerinə yetirə bilməmişdilər, Azərbaycan 
özü həll edib və zahirən bütün bunlar gərək 
içərisində ədalət, düzlük, insaf hissi olan hər 
kəsi məmnun edə.

Ancaq Zəfərimiz daş olub düşüb bir bö-
lük çürük fikirlinin, Cənubi Qafqazda qəsbçi 
maraqları olanların başına. 

Yaxşı, o daş, o da onların başı, uzaqdan 
diş qıcadanların azarı məlumdur. 

Di gəl, adı guya bizdən olmuş sayılan, 
bir qismi burda yaşayan, bir parası Vətən-
dən aralıda baş girləyənlərdən də o səslərə 
səs verənlər, Azərbaycanın hər nailiyyətinə 
elə düşmənin pəjmürdə olduğu kimi hiddət-
lənən, ağzı köpüklənə-köpüklənə kölgəmizi 
qılınclayanlar, qaramıza yazıb-danışanlar 
necə olsun?! 

Axı bu cır səsləri dinləyincə onları kimin 
mumuc elədiyi xəbis deyişlərin eyniliyindən 
dərhal sezilir.

Görəndə ki bu günlərdə hamınız 
necə səs-səsə veribsiniz, necə 
canfəşanlıqla yaxa yırtırsınız, 

gendən aydınca sezilir və anlaşılır ki, tapşırıq 
eynidir, göstəriş eyni mərkəzdən gəlir. Ağalar 
dəyişilə bilər, ata-ana kimi, Vətən də insana 
anadangəlmə nəsib olur. Dünyanın harasında 

yaşayıb hansı məzhəbə və məsləkə qulluq 
edirsən et, Vətən axıracan səninlə qalır, ona 
xəyanət edənləri də öz bildiyi kimi gec-tez 
hökmən cəzalandırır.

Axı onun-bunun qapısında sülənməklə 
millət, Vətən satıcılığı kimi rəzalətə uğrayan-
lar alver masasına hansı müqəddəs, toxunul-
maz dəyərləri çıxarmalarının gərək fərqində 
olalar. 

Axı texnolojilərin indiki səviyyəsində 
tarixin bunları yadda saxlayıb gələcəyə ötür-
mək imkanı daha çoxdur!

Axı onların indiki əməlləri və sözlərinə 
görə xəcaləti gələcəkdə, artıq onların olma-
dığı çağlarda oğul-uşaqları, nəvə-nəticələri 
çəkməli olacaqlar.

Hərçənd Vətən və millət tüccarının nə 
vecinə oğul-uşağın aqibəti! 

…Azərbaycan öz yaxın tarixindən yaxşı 
bilir ki, təklənmək, haqq səsinin eşidilməmə-
si, ya eşitməzliyə vurulması, beynəlxalq 
birliyin və cavabdeh dünya təsisatlarının 
laqeydliyi nə deməkdir. Ona görə də həmdərd 
olmaq, tək qalana əl uzatmaq, haqsıza yerini 
göstərmək Azərbaycan üçün təbii hissdir.

Noyabrın 13-də COP29 çərçivəsində 
daha bir Zirvə gerçəkləşirdi – inkişaf et-
məkdə olan kiçik ada dövlətlərinin (SIDS) 
sammiti keçirilirdi və yenə Prezident İlham 
Əliyev kürsüdə idi, “Yanınızdayıq!” deyirdi, 
“Kiçik ada dövlətlərinin səsi qlobal arenada 
eşidilməlidir” söyləyirdi, inkişaf etmiş bütün 
ölkələrə səslənirdi ki, iqlim dəyişmələrinin 
fəsadlarından qoruna bilmələri üçün kiçik 
ada dövlətlərinə maddi və texniki dəstək 
göstərin.

Azərbaycanın lideri mətləblərini yüksək 
kürsüdən sammit iştirakçılarına elan edirdi, 
ancaq COP29-un bütün aləmə açıq kamera 
və mikrofonlarından bu ümid verən, hayan 
duran səs dünyanın dörd bucağına yayılır-
dı. Əlbəttə ki, xeyirxahlıq, insanpərvərlik, 
həmrəylik dolu bu bəyanat ada dövlətlərinin 
Bakıya təşrif gətirmiş təmsilçilərini də, uzaq-
lardakı hər vətəndaşını da sevindirən, ümid-
ləndirən, inamını artıran şad xəbər idi, ancaq 
bədxahlar, üzüqara müstəmləkəçilik keçmişli 
olanlarçün də bəd xəbər idi: “Qoşulmama 
Hərəkatında dördillik sədrliyimiz dövründə 
biz 80-dən artıq ölkəyə, o cümlədən 20 kiçik 
ada dövlətinə maliyyə və humanitar yardım 
göstərmişik. Azərbaycan kiçik ada dövlət-
lərinə özünün birmənalı dəstəyini nümayiş 
etdirir. Həmin ölkələrin üzləşdiyi çağırışların 
aradan qaldırılması COP29-da Azərbaycanın 
göstərdiyi səylərin əsasını təşkil edir”. 

Son illərdə dünyanın ictimai-siyasi həya-
tındakı ən sanballılardan biri kimi baş tutmuş 
Bakı COP29-unun şəksiz uğuruna məğlub 
acizanəliklə guya dodaq büzməyə cəhd edən 
üstümüzə qısqırdılmış riyakar səslər mırıl-
danırlar ki, müqayisə edin, COP28 vaxtı iş-
tirakçıların sayı indikindən bir az çoxmuş, 
nə bilim, hava daha günəşliymiş, yağış daha 
yumşaq yağırmış. Fransanın, Niderlandın 
dövlət başçılarının Bakıya gəlməməsi də 
onların, sən demə, buraları saya salmamasıy-
mış.

Düz ediblər ki, gəlməyiblər, gəlsəydilər, 
rastlaşacaqları töhmət və qaxınclar çox ağır 
olacaqdı, odur ki, onların nə özlərinin, nə 
muzdlu səslərinin bəhanələri keçərli deyil. 

Prezident İlham Əliyev zalımları ifşa 
edirdi, məzlumlara ürək-dirək verir, ürək-
lərindən tikan çıxarırdı: “Yeni Kaledoniya, 
Fransa Polineziyası, Mayot, Vallis və Futu-
na, Korsika, Reunion, Qvadelupa, Martini-
ka, Fransa Qvianası, Sen-Pyer və Mikelon, 
Sent-Mert və Sent Varfolomey kimi Fransa 
müstəmləkələrinin xalqları, eləcə də Nider-
landın Aruba, Kurasao, Sənt-Maarten, Bo-
neyr, Sent Yefstaxiy və Saba kimi müstəm-
ləkələrinin xalqları, – gəlin həmin ərazidəki 
xalqları alqışlayaq, – bu gün, XXI əsrdə də 
müstəmləkə hakimiyyətindən əziyyət çə-
kirlər. Hazırda Fransa Polineziyası və Yeni 

Kaledoniya 1946-1947-ci illərdə BMT tərə-
findən qeyri-özünü idarə edən ərazilər kimi 
tanınır. Bununla belə, onların dekolonizasiya 
prosesi hələ də yubanır”.

Kiçik ada dövlətlərinin sammitində Azər-
baycan Prezidentinin bu sözlərini bürüyən 
alqışlar zədəli, ziyankar xətti ilə böyük ölkə-
sini mikronlaşdıranların qulaqlarında ən gur 
atəşlər kimi səslənməyə bilməz!

Şübhə yoxdur ki, özü burda olmasa da, 
qulağı və gözü Bakıya zillənmiş Makron ad-
ministrasiyası Prezident İlham Əliyevin bu it-
tihamlarından noyabrın 13-də anındaca agah 
olurdu və yekə-yekə danışmağa adətkərdə 
olanlara belə soyuq duşlar dünyamızın daha 
əmin-aman olmasından ötrü daim lazımdır: 
“1966-1996-cı illər ərzində Fransa Poline-
ziyası Fransanın apardığı 193 nüvə sınağı 
səbəbindən ətraf mühitin ciddi pozulması ilə 
üzləşib. Fransa orada torpaq və suyun kəskin 
dərəcədə zəhərlənməsi və radiasiyasına görə 
məsuliyyət daşıyır. Radiasiya səviyyəsi 4900 
faizi keçib. Əgər buna Fransanın Əlcəzairdə 
illər boyu işğalı zamanı həyata keçirdiyi 17 
nüvə sınağını əlavə etsək, biz həmin ölkə 
tərəfindən planetin ekosisteminə hansı zərə-
rin vurulduğunu görərik”.

Xeyli müddətdir siyasi möhtəkir-
lik oylağına çevrilmiş Avropa 
Şurasına biz  2001-ci ildə ilk 

dəfə qədəm basarkən müəyyən qüvvələr 
qabaqdangəlmişlik edərək, heç şübhəsiz ki, 
mütəmadi qaldıracağımız Ermənistanın ona 
havadar qüvvələrlə Azərbaycan ərazilərini 
işğal etməsi məsələsindən diqqəti yayındır-
maqçün qondarma “siyasi məhbus” məsələ-
sini ortaya atmışdılar, bu saqqızı da sonra 
uzun müddət çeynədilər. Ancaq o dövrdə 
mən AŞPA-da yetərincə həmfikirlər də top-
layaraq “Avropada siyasi məhbuslar” möv-
zusunda sənəd hazırlayıb nəşr etdirəndə, 
bu mövzunun da müzakirəyə çıxarılmasını 
istəyəndə ənənəvi ikili standartlar işə düşdü, 
“siyasi məhbus anlayışının meyarları yox-
dur” dedilər.

COP29-un gedişini izləməkçün qey-
diyyatdan keçmiş 3500 kütləvi informasiya 
nümayəndəsi arasında düymələrinin haradan 
basıldığı ağızlarını açan kimi bəlli olanlar da 
vardı ki, ağlasığmaz səylərlə Bakımızın bu 
mühüm tədbir ərəfəsində daha da göyçəkləş-
dirilməsindən başlamış konfransın bütün təş-
kilati ayrıntılarınadək yerinə yetirilmiş miq-
yaslı işləri xəbisliklə gözdən salmaq qəsdi ilə 
iqlim dəyişikliyi ilə bağlı qayğılardan qabaq 
insan haqlarına daha yaxşı riayət etmək zə-
ruriliyindən dəm vururdular. Onlar qımılda-
nınca xoruzun quyruğu dərhal görünürdü (elə 
bil atalarımız qədimlərdə bu ifadəni dilə-dişə 
salarkən elə indinin siyasi müstəvisini də irə-
licədən təsəvvür ediblərmiş), ötürmənin har-
dan qaynaqlandığı duyulurdu.

Prezident İlham Əliyev bu məqamda 
da bədxahlarımızın ovqatını təlx 
edən, kürkünə birə salan neştərli 

sözləri deyirdi, Fransanın dırnaqarası dəniz 
ərazilərində törətdiyi ekoloji cinayətləri sa-
daladıqdan sonra keçirdi bu ölkədəki rejimin 
insan hüquqlarına qarşı törətdiyi həqarətlərin 
siyahısına: “Prezident Makronun rejimi Yeni 
Kaledoniyada kanakların builki legitim etiraz 
aksiyasında 13 nəfərin həyatına son qoymuş, 
169 nəfəri yaralamışdır. 1700 insan həbs 
edilmişdir. Həmçinin bu il Martinika və Qva-
delupada etirazlar zamanı 38 nəfər həbs olu-
nub. Bütün bunlarla yanaşı, Fransa nə Avropa 
Komissiyası, nə Avropa Parlamenti, nə də ki, 
Avropa Şurasının Parlament Assambleyası 
tərəfindən pislənildi. Bu, siyasi riyakarlıq-
dır. Siyasi korrupsiya rəmzinə çevrilmiş iki 
təsisat – Avropa Parlamenti və Avropa Şurası 
Parlament Assambleyası günahsız insanların 
qətlinə görə Prezident Makronun hökuməti 
ilə məsuliyyəti bölüşür. Fransadakı bütün si-
yasi məhbuslar dərhal azad olunmalıdır”.

Di al payını!
...Noyabrın 12-də müasir Azərbaycan ta-

rixinin hədsiz qürurverici tədbiri açılırdı.
Bütün dünyanın gözü Azərbaycana di-

kilibsə, hansı vicdanlı millət övladı bundan 
qürur duymaz?!

Birləşmiş Millətlər Təşkilatının İqlim Də-
yişikliyi üzrə Çərçivə Konvensiyası Tərəflər 
Konfransının 29-cu sessiyası işə başlayırdı, 
 Prezident İlham Əliyev kürsüdə idi, Liderlər 
Sammitinin iştirakçılarına üz tutmuşdu.

Həmişəki kimi vüqarlı, inamlı, ötkəm.
Əlbəttə ki, bu anlarda o, məsud idi. 
10 milyonluq Azərbaycana dünyanın 196 

(!) ölkəsindən gələn 72 min qonağı, onların 
da arasında 80 prezident, vitse-prezident və 
baş naziri öz milləti və dövləti adından sa-
lamlamaq imkanını tale hər liderə nəsib et-
mir.

Bu ali millətlər məclisini nə şəkil-
dəsə gözdən salmaq, üstümüzə 
çirkab atmaq, dünya əhəmiyyətli 

bu tədbirin lazımınca alınmaması üçün iblisə 
də yalvararaq dua etməkdən tutmuş qarğışa, 
efir və yazı fitnəkarlığınacan hər cür çirkin-
liyə əl atmışların kirli arzuları ürəklərində 
qalmışdı.

BMT və Azərbaycanın böyük bayramı 
alınmışdı, uğurla başlanırdı və millətini, yur-
dunu sevən hər bir azərbaycanlının iftixar 
edəcəyi, ölkəmizin qanadlarını geniş açması-
nın daha bir təntənəsi olan bu möhtəşəm ha-
disənin müqəddiməsindəki açılış nitqində EV 
SAHİBİ Prezident İlham Əliyev bədxahlara 
bəd xəbər çatdırmağa məcbur idi. 

Həm də bu ismarışı yalnız indiki deyil, 
gələcəkdəki bütün mümkün bədxahlara da 
ünvanlayırdı ki, Azərbaycan başladığı bütün 
işlərdə məqsədlərinə çatacaq, ZƏFƏRlər qa-
zanacaq, sevincimizi bölüşməyə hazır olanla-
ra fərəhimizdən pay düşəcək, istəməyənlərin 
burnu ovulacaq. Ayağımızın büdrəməsini 
diləyirsinizsə, sizi həmişə bu irinli sevinci-
nizdən məhrum edəcəyik.

Bu günlərdə olduğu kimi!
Və həmişə!

13 noyabr 2024

Prezident İlham Əliyevin 
bədxahları məyus edən xəbərləri 
və ya Azərbaycanın geniş açılan qanadları

Rafael HÜSEYNOV,
Milli Məclisin sədr müavini, akademik
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COP29-un geosiyasi və siyasi-tarixi əhəmiyyəti
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Hüseyn CAVİD

Mədəniyyət
COP29-un Azərbaycanda keçirilməsi-

nin mədəniyyət konteksti çox maraqlı və 
əhəmiyyətlidir. Milli mədəniyyətin təşviqi 
ilə yanaşı, dünya mədəniyyət nümunələ-
rinə Azərbaycan dövlətinin və insanlarının 
yanaşması baxımından əhəmiyyətini anla-
maq lazımdır. Bu iki istiqamətin bir-biri ilə 
əlaqəsi heç kəsdə şübhə doğurmur. /akin 
müasir geosiyasi və kulturoloMi reallıq elə-
dir ki, həqiqət olanı belə sübut etmək gərək 
olur. 

Azərbaycan dövləti müstəqillik mər-
hələsində həmin istiqamətdə sistemli və 
ardıcıl xətt həyata keçirmişdir. Prezident 
İlham Əliyev Azərbaycan mədəniyyətinin 
həm özünəməxsusluğu, həm də dünya mə-
dəniyyətinə töhfələri ilə bağlı çox mühüm 
proqramları reallaşdırmışdır və bu proses 
davam edir. Azərbaycan Respublikası qlo-
bal miqyasda qədim mədəniyyəti, əxlaqı 
və humanitarlığı olan dövlət kimi qəbul 
edilir.

Müasir mədəniyyətdə humanitarlıq 
və sülhsevərlik çox ciddi yer tutur. Hətta, 
indi filosoÀar humanitarlığı, ümumiyyət-
lə, dövlətlərin əsas simalarından biri kimi 
təhlil edirlər. Azərbaycan Prezidenti 2003-
cü ildən bu yana humanitarlıq, sülhsevər-
lik və mədəniyyətlərin qarşılıqlı əlaqəsi 
istiqamətlərində çox böyük addımlar at-
mışdır. Məhz bu fəaliyyət sayəsində Azər-
baycanda humanitarlığa, sivilizasiyalar və 
mədəniyyətlər arasında dialoqa, dinlərarası 
münasibətlərin dinc məcraya yönəldilmə-
sinə, xalq diplomatiyasının daha da fəal-
laşmasına həsr edilmiş çox sayda mötəbər 
beynəlxalq tədbilər keçirilimişdir və bu 
proses davam edir.

Azərbaycan Prezdenti BMT və Qo-
şulmama Hərəkatı daxilində fəaliyyəti ilə 
Azərbaycan Respublikasının mədəniy-
yətlər, sivilizasiyalar və dinlər arasında 
dialoqa tam hazır dövlət olduğunu sübut 
etmişdir. Eyni zamanda, Azərbaycan rəh-
bərliyi şəxsi təşəbbüsü ilə qlobal miqyas-
da humanitarlığın, paylaşmanın, qarşılıqlı 
yardımlaşmanın və ədalətliliyin təmin 
edilməsi ilə əlaqədar çox mühüm tədbirlər 
təşkil edilmişdir. Onların sırasında CO-
V,D-19-la bağlı özünü göstərən ədalətsiz-
lik, haqsızlıq, ayrı-seçkilik və tərəfkeşlik 
hallarına qarşı BMT-nin səfərbər edilmə-
si istiqamətində atdığı addımlar böyük 
əks-səda doğurmuşdur. 

Şübhə etmirəm ki, Prezidentin Azər-
baycanı sivilizasiya, mədəniyyət və hu-
manitarlıq aspektlərində fəal şəkildə təqdi-
matı və təşviqatı aparılmasaydı, COP29-a 
evsahibliyi etməsi mümkün olmazdı. Belə 
olmasaydı, neçə-neçə böyük və güclü döv-
lətlər öz sırasını gözləməzdi� Belə olma-
saydı, Ermənistan və havadarlarının təxri-
batçı fəaliyyətinə BMT üzvləri uyardılar� 

BMT Baş katibi Antoni Quterreşin əh-
val-ruhiyyəsindən aydın görünür ki, böyük 
bir tədbirin məhz Bakıda yüksək səiyyədə 
təşkilindən son dərəcə məmnundur. Bu, 
Azərbaycan Prezidentinin, müstəqil dövlə-
timizin, qədirbilən xalqımızın, böyük mə-
dəniyyətimizin, ziyalılığımızın, mənəviy-
yatımızın qələbəsidir. COP29 kontekstində 
sonuncu tezis yalnız emosional deyil, həm 
də mənəvi, mədəni və humanizm aspektlə-
rində vacib məqamı ifadə edir. 

“Mən anayam, bu səsimdə 
Yerin, Göyün dərdi var” 

Məncə, COP-un tarixində ən yüksək 
yerdə durmalı olan tezislərdəndir� Birinci 
vitse-prezident, Heydər Əliyev Fondunun 
prezidenti Mehriban xanım Əliyevanın 
söylədiyi bu sözlər böyük Azərbaycan in-
sanının qəlbinin döyüntüləri, harayı, yan-
ğısı və nidasıdır� İndiki mərhələdə dövlət 
insanının, siyasət adamının bəşəriyyətin 
üzləşdiyi problemlərə əsl Ana kimi müna-
sibət göstərməsi nadir hadisələrdəndir. Bir 
sıra hallarda siyasətlə məşğul olan qadın-
lar, çox təəssüf ki, insanlara sərt və huma-
nitar olmayan münasibət göstərirlər. 

Mən, dünyanın bütün qadınlarından 
üzr istəyirəm, lakin bir qadın nazir Qərbi 
Azərbaycandan minlərlə qadın və uşağın 
təhqirlərlə dolu deportasiya edilməsini 
dilinə gətirmirsə, bu davranışın adı nə-
dir?� Türk kişiləri tarixən gözəllik, analıq, 
qadınlıq qarşısında baş əyiblər� Biz də-
yişməmişik - elə də varıq� Ancaq Avropa 
ölkələrindən birinin qadın naziri namusu-
nu qurtarmaq üçün özünü dağlardan atan 
türk qadınların hüququndan danışmaq istə-
mirsə, bunu heç zaman qəbul etmərik. Bu, 
neçə-neçə ananın taleyinin ayaqlar altına 
atılmasıdır� 

Azərbaycanın Birinci vitse-prezi-
denti, Heydər Əliyev Fondunun rəhbəri 
 Mehriban xanım Əliyeva isə bir cümləsi 
ilə dünyanı tərpətmişdir� Əsl ana qəlbi ilə 
ümumilikdə azərbaycanlı anaların mənə-
viyyatını, humanistliyini, bəşəriliyini və 

sülhsevərliyini bəyan etmişdir� COP kon-
tekstində məsələnin bu aspektinə siyasi 
fəaliyyət müstəvisində də baxmaq olar.

Heydər Əliyev Fondu: 
sistemli təbliğat və təşviqat

Biz hər şeydən öncə əsrlərlə Azərbay-
can (türk) mədəniyyətinə bir sıra dairələrin 
qərəzli və böhtançı münasibət göstərmə-
sinin fonunda Prezident İlham Əliyev və 
Birinci vitse-prezident Mehriban xanım 
Əliyevanın, bütün sferlarda olduğu kimi 
Azərbaycan mədəniyyətinin təbliği və 
təşviqi istiqamətində həyata keçirdikləri 
olduqca əhəmiyyətli proqramları nəzərdə 
tuturuq. 

Əlbəttə, bu prosesin əsasını ulu ön-
dər Heydər Əliyev qoymuşdur. Heydər 
 Əliyevin beynəlxalq təşkilatlarla keçən 
əsrin 90-cı illərində qurduğu sıx əməkdaş-
lıq (məsələn, BMT, 8NESCO, ,SESCO 
və s.) öz bəhrələrini verməkdədir. Heydər 
Əliyev Fondunun yaradılması bu baxım-
dan olduqca əhəmiyyətli hadisədir. Çünki 
8lu öndərin müəyyən etdiyi kurs daxilində 
bu fond müstəqil Azərbaycan dövlətinin 
mədəniyyət siyasətinin ölkədaxili miqyas-
dan çıxarılaraq bütün dünya mahiyyətinin, 
məzmun və məqsədlərinin dərk edilməsi 
baxımından çox ciddi və sistemli rol oy-
nayır. 

Fond 200�-cü ildə Mehriban xanım 
Əliyevanın təşəbbüsü və təşkilatçılığı ilə 
yaradılmışdır. Heydər Əliyev Fondunun 
yaradılması və fəaliyyət fəlsəfəsi aşağıda-
kı kimi izah edilir: “Heydər Əliyev Fondu 
tariximizə müstəqil dövlət qurucusu kimi 
daxil olmuş Heydər Əliyevin xatirəsinə 
xalqımızın ehtiramını ifadə etmək arzusun-
dan, onun zəngin mənəvi irsini əks etdir-
mək, azərbaycançılıq fəlsəfəsinin ölkəmiz 
üçün əhəmiyyətini vurğulamaq, milli döv-
lətçilik ideyalarını yeni nəsillərə aşılamaq 
zərurətindən irəli gələrək yaradılmışdır.

200�-cü ildən fəaliyyətə başlamış 
 Heydər Əliyev Fondu təhsil, səhiyyə, 
mədəniyyət, idman, elm və  texnologiya, 

 ekologiya, sosial və digər sahələrdə 
müxtəlif layihələr həyata keçirərək yeni 
cəmiyyət quruculuğunda fəal iştirak edir, 
ölkənin sosial-iqtisadi inkişafına öz töhfə-
sini verir”.

Aydındır ki, Heydər Əliyev Fondu 
müstəqil dövlətçiliyin inkişafına ciddi 
töhfələr vermək çərçivəsində mədəniy-
yət aspektində Azərbaycan cəmiyyətinin 
potensial gücünün əyaniləşməsi istiqamə-
tində möhtəşəm işlər görmüşdür və gör-
məkdədir. Dünyanın müxtəlif guşələrində 
fondun fəaliyyəti sayəsində milli mədəniy-
yətimizin əsl mahiyyəti azərbaycançılıq və 
dünya mədəniyyəti kontektində çox gözəl 
təbliğ və təşviq olunmaqdadır. Bu fəaliy-
yəti ilə Heydər Əiyev Fondu həm ölkənin 
sosial-iqtisadi inkişafına öz töhfəsini verir, 
həm də beynəlxalq miqyasda Azərbaycan 
dövlətinin sivil obrazının yaradılmasında 
misilsiz xidmət göstərir. Şübhə yoxdur ki, 
Azərbaycanın sivilizasiya və mədəniyyət 
məkanı kimi tanınması birbaşa beynəlxalq 
təşkilatlarda dövlətin və ölkənin nüfuzunu 
yüksəldən faktorlardan biri rolunu oyna-
maqdadır. Bu amilin COP29-un Azərbay-
canda keçirilməsinə bütün BMT üzvlərinin 
səs verməsinə təsiri inkaredilməzdir. 

Məsələnin başqa aspekti də çox əhə-
miyyətlidir. Prezident İlham Əliyevin 
beynəlxalq arenada siyasi fəaliyyəti ilə 
Mehriban xanım Əliyevanın həm Birin-
ci vitse-prezident, həm də Heydər Əliyev 
Fondunun prezidenti kimi fəaliyyəti har-
moniya təşkil edir. Prezident İlham Əliyev 
siyasi-diplomatik sahədə Azərbaycanın 
müstəqil dövlət kimi nüfuzunu yüksəldir, 
Mehriban xanım Əliyeva mədəniyyət, hu-
manitarlıq, paylaşma, yardımlaşma və di-
gər aspektlərdə ölkə rəhbərinin siyasətinə 
ciddi dəstək verir. Prezidentin və Birinci 
vitse-prezidentin fəaliyyətləri müstəqil 
Azərbaycanın güclü, demokratik, sivil, 
hüquqi mədəniyyətlərə tam açıq, multikul-
tural dəyərlərə üstünlük verən ölkə yarat-
maqda birləşir� 

Burada ulu öndər Heydər Əliyevin 
BMT-nin yüksək kürsüsündən bəyan etdiyi 
bir tezisi xatırlamaq yerinə düşərdi. Heydər 

Əliyev 199�-cü il sentyabrın  29-da  BMT-də 
nitqi zamanı bəyan etmişdi ki, Azərbaycan 
xalqı və dövləti Yer kürəsinin hər bir nöqtə-
sində təcavüzkarlığın olmasına qarşıdır. 
Həm də təcavüzkarlığın hər hansı bir forma-
sına qarşıdır. Yəni, təcavüzkarlığın hərbi, 
mədəni, sivil, hüquqi, informasiya, ideoloMi, 
əxlaqi, mənəvi və digər formalarını qəbul 
etmirik� Azərbaycan dövləti bütün dünyada 
sülh istəyir. Cənubi Qafqazda sülh istəyir� 
Biz “bütün qonşu dövlətlərdə sülh və meh-
riban münasibətlər istəyirik”�

Bu tarixi çıxışdan bir il sonra yenə də 
BMT-nin yüksək tribunasından 8lu öndər 
bütün dünyaya səsləndi. Dedi ki, Azərbay-
can xalqı əsrlərlə azadlığa can atmışdır. 
İndi o, milli müstəqillik qazanmışdır. “Bi-
zim respublikamız qətiyyətlə hüquqi, de-
mokratik, sivilizasiyalı dövlət quruculuğu 
yolunu tutmuşdur”�

Heydər Əliyevin müstəqil Azərbay-
can dövlətinin kimliyini açıqlayan bu fi-
kirlərinin işığında Prezident və Birinci 
vitse-prezidentin yuxarıda vurğuladığı-
mız fəaliyyətlərini təsəvvür edək. Dəqiq 
və düşünülmüş siyasi kursun davamlı və 
harmonik həyata keçirilməsi nümunəsidir� 
BMT COP29-u kimə etibar etməyin lazım 
gəldiyini çox yaxşı bilir�

Hazırda Bakıda dünyanın müxtə-
lif ölkələrindən gəlmiş on minlərlə nü-
mayəndə və 80-dən çox dövlət və hö-
kumətin başçısı, diplomatlar, ekspertlər 
qlobal miqyasda ədalətli iqlim, dayanıqlı 
və “yaşıl inkişaf”, humanitarlıq, sivillik, 
yardımlaşma və digər aktual məsələləri 
müzakirə edirlər. Bakı bu tədbirə yüksək 
səviyyədə hazırlanmışdır. Dövlət çox sə-
liqəli və sivil formada işləri təşki etmişdir. 
Paytaxtda yüksək nizam-intizam və məsu-
liyyət aydın hiss olunur. Vətəndaşlar da, 
həmişə olduğu kimi, müstəqil dövlətlərinin 
yanındadırlar. Azərbaycanlılar hakimiyyə-
tin bu təşəbbüsünə və çalışmasına böyük 
dəstək verirlər� 

Bütün Azərbaycan COP29-un uğurlu 
olmasını arzulayır. Azərbaycana gələn pre-
zidentlər bunu görür və heyrətlərini gizlət-
mirlər. Türkiyə Prezidenti Rəcəb Tayyib 
Ərdoğan Azərbaycan Prezidentini tədbiri 
yüksək səviyyədə təşkil etdiyinə görə, bö-
yük səmimiyyətlə təbrik etmişdir� Qardaş 
Türkiyə Azərbaycanla qürur duyur� Konqo 
Respublikasının Prezidenti də demişdir ki, 
COP29 yüksək səviyyədə təşkil edilmişdir 
və bu, böyük uğurdur. Digər ölkələrin baş-
çıları da eyni fikirlər söyləmişlər. 

Azərbaycan sivilizasiya və mədəniyyət 
məkanı kimi COP29-da özünü tamamilə 
doğrultmuşdur. Azərbaycan iqtidarının və 
xalqının çalışqanlığı, sivilliyi və mədəniy-
yəti dünya miqyasında məsuliyyətli təd-
birlər təşkil etməyə tam yetərlidir. Obrazlı 
desək, Azərbaycan sübut etdi ki, sivillik 
və mədəniyyətlilik aspektlərində də qitələr 
arasında vacib körpü rolunu oynaya bilər. 
COP29-dan çıxarıla biləcək ilk əhəmiyyət-
li nəticələrdən biri bundan ibarətdir. Başqa 
mühüm məqamlar da mövcuddur.

(ardı var)

)�]uOi 485%$129�  
;4-QiQ aQaOiWiNi�  

fəOsəfə HOPOəri dRNWRru 

Dünya gündəmini zəbt edən 
 iqlim dəyişikliyi və davamlı inkişaf 
məsələləri ətrafında Bakı müzakirələ-
ri davam edir. EkoloMi problemlərdən 
çıxış yolları axtarılmasının vacibliyini 
və COP29-un Azərbaycanda keçiril-
məsinin əhəmiyyətini paytaxtımızın 
qonaqları da etiraf edirlər. Onlar Ba-
kının yaşıllığından və mətbəxindən də 
həvəslə danışırlar.

Tevodros Tibebe Sisay dostları ilə birgə 
Azərbaycana səfər etdiyini vurğuladı. İnşa-
at mühəndisi olan qonaq Bakının qədim və 
müasir arxitekturasından çox xoşu gəldiyini 
bildirdi:

± Cənubi asiyalı kimi insanların istiqanlı 
olması da ürəyimcədir. Düşünürəm ki, növ-
bəti dəfə ailə üzvləri ilə Bakıya gələcəyəm. 
Şəhərin “Alov qüllələri” kompleksi, Dəniz-
kənarı Bulvar, “Ağ şəhər” bulvarı və digər 
görməli yerləri ilə tanışlıq məndə xoş təəssü-
rat oyatdı. 

COP29-a gəlincə onu deməliyəm ki, çox 
möhtəşəm təşkil edilib. EkoloMi böhran şə-
raitinin yaratdığı problemlərin aradan qaldı-
rılması istiqamətində Azərbaycanın gördüyü 
işlər təqdirəlayiqdir. Azərbaycanda parkların, 
yaşıllıqların salınması, “Yaşıl enerMi” zonala-
rının yaradılması da onu göstərir ki, ölkəniz-
də ekologiyanın qorunmasına böyük diqqət 
yetirilir. 

Novosibirskdə yaşayan Yelena Kvasni-
kova artıq 1 həftədir ki, Bakıdadır. Heydər 

Əliyev Mərkəzində müxtəlif sərgilərdə oldu-
ğunu deyən müsahibimiz əlavə etdi ki, “Alov 
qüllələri”, “Qız qalası”, “Ağ şəhər” bulvarı, 
Dənizkənarı Milli Park, digər parklar, xiya-
banlar çox xoşuna gəlib:

± Dünyanın ən dinamik inkişaf edən 
dövlətlərindən biri kimi tanınan Azərbaycan 
sürətlə dəyişir, gündən-günə inkişaf edir. 
Şəhərdə çoxlu turistlər var. Dünyanın müxtə-
lif ölkələrinin nümayəndələri ilə hər addımda 
qarşılaşırıq. Bu, bir daha dünyada ölkənizə 
artan marağın göstəricisidir. 

Bakının havası da bu günlər çox gözəldir. 
Sanki bahar fəslidir. Küçələr təmiz, parklar sə-
liqəlidir. Burada hər şey insanın zövqünü ox-
şayır. Azərbaycan qədim tarixə, mədəniyyətə 
malik ölkədir. Bakıda olduğumuz müddətdə 
incəsənət nümunələri, milli musiqi alətləriniz, 
xalçaçılıq sənəti ilə tanış olduq. Dağüstü Park-
da olduq, Şəhidlər ;iyabanını da ziyarət etdik. 
Bir sözlə, səfərimiz çox maraqlı keçir. 

Dönərxanadan sevdiyi “ayaqüstü yemək-
lər” alan Geunmin /ee ilə həmsöhbət olduq. 
Koreyalı qonaq Bakıda hazırlanan hambur-
ger, sendviç, hot-dog, pizza, dönər-kabab, 
tost, qızarmış toyuq kimi yeməklərin çox 
fərqli olduğunu dedi:

± Yeməklər çox dadlı və fərqlidir. İstər 
ət, istərsə də tərəvəz yeməkləri zövqümcədir. 
Onun təmiz hazırlanmasına xüsusilə diqqət 
yetirilir. Bu da onu göstərir ki, Azərbaycanda 

qidanın keyfiyyətinə diqqət yetirilir. Bu gün 
planetimizdə ən narahatedici məqamlardan 
biri də qəbul etdiyimiz qidanın keyfiyyətsiz-
liyidir. Bacardıqca süni qatqılar və konser-
vantlardan azad olan ekoloMi qidalara üstün-
lük verməliyik. Eləcə də, suyun çirklənməsi 

ciddi ekoloMi problemdir. Axı təmiz su bütün 
canlı orqanizmlərin, o cümlədən insanların 
mövcudluğu üçün mühüm şərtdir. COP29-un 
ekoloMi qida istehsalına olan dəstəyini xüsusi 
qeyd etməliyik. Bununla biz, həm planetin, 
həm də insanların sağlamlığını qoruyan da-
yanıqlı qidalanmaya doğru addım atırıq. 

Azərbaycanın çox gözəl olduğunu bil-
dirən qonaq dedi:

± Böyük məmnuniyyətlə ölkənizdə yaşa-
yardım. Amma qayıtmalıyıq. 

İndoneziyalı Muhemmed 1ovel Azər-
baycanda çox gözəl ab-havanın olduğunu 
bildirdi:

± Adətən irimiqyaslı tədbirlərin keçirildi-
yi şəhərlərdə qarışıqlıqlar üzündən narahat-
lıqlar olur. Bakıda hər şey öz axarı ilə gedir. 
İqlim böhranı qarşısında hamımızın birləşdi-
yi məkan kimi Azərbaycan xüsusən mühüm 
rol oynayır. Mən də COP29-la bağlı Bakıya 

gəlmişəm. Burada tərcüməçi kimi çalışıram. 
Bu gün iqlim dəyişikliyi ilə bağlı milli 

və beynəlxalq səviyyədə əməkdaşlığın in-
kişaf etdirilməsini görmək bizə çox xoşdur. 
Azərbaycanın iqlim dəyişikliyi ilə mübarizə 
sahəsinə xüsusi önəm verdiyini bilirik. Arzu 
edirik ki, bütün dünya ölkələri iqlim dəyişik-
liyi ilə mübarizə sahəsində kompleks tədbir-
lər həyata keçirsinlər. 

Yaponiyalı 1oriko Yoshizava C O P 29 
çərçivəsində keçirilən bütün tədbirlərin dün-
yanın diqqət mərkəzində olduğunu bildirdi. 
İqlim dəyişikliyinin qarşısının alınması is-
tiqamətində birgə fəaliyyətin zəruri olduğunu 
deyən qonaq konfransda vacib mövzularla 
bağlı fəal müzakirələrin getdiyini vurğuladı:

± Bu tədbir dünya ölkələrinin iqlim dəyi-
şikliyinə qarşı mübarizədəki strateMi hədəÀə-
rini geniş auditoriyaya çatdırmaq üçün vacib 
platformadır. COP29-la bağlı Azərbaycana, 
həm də çoxlu turist gəlib. Onlara hər addım-
da rast gəlirik. Elə özüm də ilk dəfədir ki, 
Bakıda oluram. Azərbaycanla bağlı müəyyən 
məlumatım var idi. ;aricdə onu daha çox 
neft ölkəsi kimi xarakterizə edirlər. glkə-
niz həm də müasir tikililəri ilə diqqəti cəlb 
edir. Bakını dünyanın ən gözəl paytaxtları ilə 

müqayisə edə bilərəm. Burada qədimlik ilə 
müasirliyin vəhdətindən doğan heyrətamiz 
harmoniya var. Belə ki, müasir göydələnlərlə 
yanaşı, qədim qalalar, tarixi abidələr diqqəti 
cəlb edir. Bir sözlə, Azərbaycandan xoş təəs-
süratla ayrılacağam. 

Səudiyyə Ərəbistanından olan 8sama 
Muhammadin fikirləri də maraqlıdır. Ha-
zırda Pakistanda yaşayan biznesmen Bakıya 
qədəm qoyduğu andan xoş hisslər yaşadığını 
dedi: 

± Səyahət etməyi sevirəm. Bakının uni-
kallığı xüsusilə məmnunluq doğurur. Region-
lara da səfər planlaşdırmışam. Artıq Qəbələ 
və Qubada olduq. Azərbaycanın ən dilbər 
güşələrindən biri olan “Şahdağ”a da getmək 
istəyirik. Bayramlarınız haqqında çox eşit-
mişəm. Azərbaycana növbəti səfərimi Nov-
ruz bayramı ərəfəsində etmək istəyirəm. 

/H\Oa 485%$129$� 
9�saOə Ψ/ø<(9$� 

&aYid 4$d$<(9 (fRWR) 
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Bakıda COP29 təntənələri davam edir
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COP prosesi BMT-yə və  
dünyaya məxsusdur 

“Sizin Avropa İttifaqını “bağ”, dünyanın qalan hissəsini isə “cəngəllik” 
kimi təsvir etməyiniz təəssüf doğurur. Bu bəyanat müstəmləkə dövrünün “biz 
və barbarlar” hekayəsindən başqa heç nəyi xatırlatmır”.

Bunu Azərbaycan Prezidentinin 
köməkçisi - Prezident Administrasiyasının 
;arici siyasət məsələləri şöbəsinin müdiri 
Hikmət Hacıyev Avropa İttifaqının xarici 
işlər və təhlükəsizlik siyasəti üzrə ali nü-
mayəndəsi -ozep Borrellin bəyanatlarına 
cavab olaraq “;” hesabında yazıb.

Dövlət rəsmisi bildirib ki, iqlim dəyi-
şikliyindən ən çox inkişaf etməkdə olan ki-

çik ada dövlətləri, eləcə də Aİ üzv ölkələri-
nin dənizaşırı regionları əziyyət çəkir:

“/akin özünüidarəetmədən məhrum 
edilmiş dənizaşırı regionlar öz narahat-
lıqlarını ifadə edə bilmir və onlara məhəl 
qoyulmur. COP29-da Azərbaycan hər bir 
səsin eşidilməsi üçün inklüziv platforma 
təqdim edir. Aİ-yə üzvlük neo�müstəmləkə 
idarəçiliyini saxlamaq və dekolonizasiya 

konsepsiyasını rədd etmək üçün imtiyaz 
vermir və nəzərə almaq lazımdır ki, Aİ-nin 
bəzi üzv ölkələrinin acınacaqlı müstəm-
ləkə idarəçiliyi və utancverici qul ticarəti 
təcrübəsi var.

Azərbaycan COP29-un təşkilatçısı 
kimi beynəlxalq ictimaiyyət tərəfindən 
yüksək qiymətləndirilib. /akin EEAS-ın 
Avropa İttifaqına üzv ölkələrə COP29-da 
iştirak etməməklə bağlı təlimat göndərmə-
si tamamilə qəbuledilməzdir.

Eyni qaydada bəzi Aİ ölkələri diplo-
matik kanallarından istifadə edərək digər 
ölkələri COP29-da iştirakdan çəkindir-
məyə çalışıb. Bunu etməklə siz COP pro-
sesini pozmağa çalışırdınız. /akin bütün 
bu cəhdlər uğursuz oldu. COP-da 80-dən 
çox dövlət və hökumət başçısı iştirak edib. 
�0000-dən çox iştirakçı qeydiyyatdan ke-
çib. Sadəcə xatırlatmaq istəyirəm ki, COP 
prosesi BMT-yə və dünyaya məxsusdur”.

Hikmət Hacıyev bildirib ki, bütün bu 
səmərəsiz hücumlara baxmayaraq, Azər-
baycan COP29-un təşkilatçısı və sədri 
kimi COP-un inklüzivliyini təmin etmək 
üçün əlindən gələni etməyə və qlobal iq-
lim gündəliyində gözlənilən nəticələrə nail 
olmaq məqsədilə tərəÀərlə konstruktiv şə-
kildə işləməyə davam edəcək.

XQ

İqlim elminin “yaşıl” hədəfləri

COP29 çərçivəsində dünyanın nüfuzlu elmi mərkəzlərindən biri olan 
Beynəlxalq Elmi ùura və Almaniyanın Karlsrue Texnologiya İnstitutunun 
birgə təşkilatçılığı ilə “İqlim elmi: 2024-cü il üçün əsas nəticələr” mövzusunda 
beynəlxalq elmi konfrans keçirilib.

Tədbirdə Beynəlxalq Elmi Şuranın 
(,SC) baş icraçı direktoru, professor Sal-
vatore Ariko və Almaniyanın Karlsruhe 
Texnologiya İnstitutunun professoru Alik 
İsmayılzadə çıxış edərək konfransın əsas 
məqsəd və vəzifələrini diqqətə çatdırıb, 
müzakirələrdən sonra gözlənilən nəticələr 
barədə ətraÀı söhbət açıblar.

AMEA-nın prezidenti, akademik İsa 
Həbibbəyli tədbirdə çıxış edərək COP29-
un elmi əhəmiyyətindən, əsas gözləntilər-
dən biri kimi müasir reallıqları özündə 

əks etdirəcək yeni çağırışların meydana 
çıxacağına əminliyini ifadə edərək bu bey-
nəlxalq tədbirin ölkəmizdə keçirilməsinin 
mühüm əhəmiyyət kəsb etdiyini vurğula-
yıb. AMEA rəhbəri bildirib ki, “Yaşıl dün-
ya naminə həmrəylik ili” və COP29 cəmiy-
yətin bütün sahələrində, o cümlədən elmdə 
yeni təfəkkür və yeni sivilizasiya yaradır. 
Azərbaycanda keçirilən COP29 yeni səna-
ye inqilabının anonsu təsirini bağışlayır.

XQ

Ədliyyə nazirinin BMT idarəsinin  
icraçı direktoru ilə görüşü

Ədliyyə naziri Fərid Əhmədov BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə 
Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasında (COP29) 
iştirak etmək məqsədilə ölkəmizdə səfərdə olan BMT-nin 1arkotiklər və 
Cinayətkarlıq üzrə İdarəsinin icraçı direktoru və Vyana ofisinin rəhbəri 
Qada Valinin rəhbərlik etdiyi nümayəndə heyəti ilə görüşüb.

Görüşdə Azərbaycanın BMT çərçivə-
sində siyasi dialoq və praktiki əməkdaş-
lıqda fəal iştirak etdiyi, COP29 tədbirinin 
ölkəmizdə təşkilinin bu əməkdaşlığın ba-
riz nümunəsi olduğu vurğulanıb. Həmçi-
nin Azərbaycan ilə BMT-nin Narkotiklər 

və Cinayətkarlıq İdarəsi arasında çoxşaxəli 
əməkdaşlıq əlaqələrinin həyata keçirildiyi 
qeyd edilib.

Ədliyyə Nazirliyinin BMT-nin Nar-
kotiklər və Cinayətkarlıq İdarəsi, eləcə 
də qurumun Mərkəzi Asiya və Cənubi 

Qafqaz Əlaqələndirici Şəbəkəsi ilə sıx 
münasibətlərinin olduğu, nazirliyin BMT-
nin Cinayətkarlığın qarşısının alınması və 
cinayət ədliyyəsi üzrə Komissiyasının təd-
birlərində təmsil olunduğu vurğulanıb.

Qada Vali ölkəmizin sədrliyi ilə keçi-
rilən COP29-un yüksək səviyyədə təşkil 
olunduğunu vurğulayıb, müvafiq sahələr-
də tərəÀər arasında əməkdaşlığın daha da 
inkişaf edəcəyinə əminliyini bildirib. 

XQ

Azərbaycan və Moldova 
prokurorluqlarının əməkdaşlığı

1oyabrın 14-də Baş prokuror Kamran Əliyev BMT-nin İqlim Dəyişmələri 
üzrə Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasında 
(COP29) iştirak etmək məqsədilə ölkəmizə səfərə gələn Moldovanın baş 
prokuroru İon Muntyanunun rəhbərlik etdiyi nümayəndə heyəti ilə görüşüb.

Görüşdə Kamran Əliyev ölkələrimiz 
arasında mövcud olan siyasi, iqtisadi, ti-
carət və digər sahələrdə ikitərəÀi əlaqələrin 
uğurla inkişaf etdiyini bildirərək ötən ilin 
iyulunda Azərbaycan Respublikasının Baş 
Prokurorluğu ilə Moldova Respublikasının 
Baş Prokurorluğu arasında Əməkdaşlıq 
haqqında Anlaşma Memorandumunun qu-
rumlararası fəaliyyətə müsbət təsirini qeyd 
edib.

Görüşdə Kamran Əliyev Prezident 
 İlham Əliyevin bilavasitə rəhbərliyi altın-
da COP29-un ən yüksək səviyyədə təşkil 
olduğunu vurğulayıb.

COP29 çərçivəsində Azərbaycanın 
Baş Prokurorluğu, BMT-nin Narkotiklər 
və Cinayətkarlıq üzrə idarəsi (BMTNCİ) 

tərəfindən təşkil olunan, həmçinin Birləş-
miş Ərəb Əmirliklərinin Daxili İşlər Nazir-
liyi tərəfindən həmsədrlik edilən noyabrın 
1�-də keçiriləcək �İqlim dəyişikliyi ilə 
mübarizədə hüquq-mühafizə orqanlarının 
səfərbər olunması� adlı yüksəksəviyyə-
li sessiyası barədə danışan tərəÀər birgə 
əməkdaşlığın əhəmiyyəti, ikitərəÀi müna-
sibətlərin möhkəmləndirilməsindən bəhs 
edib.

Moldova Respublikasının Baş pro-
kuroru qonaqpərvərliyə görə təşəkkürünü 
bildirərək, ölkələrimiz arasında hüquqi 
əməkdaşlığın gələcəkdə daha da geniş-
lənəcəyinə əminliyini ifadə edib.

XQ

Ahıska türklərinin  
deportasiyası bəşəri cinayətdir 
1oyabrın 14-də Tbilisidə Ahıska türklərinin deportasiyasının �0-ci 

ildönümünə həsr olunmuş beynəlxalq konfrans keçirilib.

Dünya Ahıska Türkləri Birliyinin (DA-
TüB) təşkil etdiyi tədbirdə Azərbaycan, 
Rusiya, Türkiyə və digər ölkələrdən gəlmiş 
nümayəndələr iştirak ediblər. 

DATüB-in Gürcüstan təmsilçisi Murat 
Binaliyev çıxış edərək bildirilib ki, 19��-
cü il noyabrın 1�-də keçmiş SSRİ-nin 
tərkibində olan Gürcüstan SSR-in (indiki 
Gürcüstan Respublikası) Mesxetiya regi-

onunda yaşayan Ahıska türkləri sovet hö-
kuməti tərəfindən Mərkəzi Asiyaya depor-
tasiya olunublar. Deportasiya İosif Stalinin 
birbaşa əmri əsasında həyata keçirilib.  
Həmin vaxtlarda Gürcüstanda 212 kənddə 
yaşayan təqribən 9� min Ahıska türkü öz 
evlərindən məcburi qaydada çıxarılaraq 
yük vaqonları ilə çox ağır şərtlər altında 
Mərkəzi Asiya respublikalarına sürgün 
ediliblər. 

Tədbirdə DATüB-in baş katibi =iyəd-
din Kassanov, sürgünlük həyatı yaşamış 
Altun xanım  və başqaları çıxış edərək 
Ahıska türklərinin hazırkı durumu və sayı 
barədə ətraÀı məlumat veriblər. Bildirilib 
ki, bu gün sayı �00 mindən çox olan Ahıs-
ka türkləri dünyanın 9 ölkəsində məskun-
laşıblar. Onların 100 mini Azərbaycanda 
yaşayır.

XQ

YAP nümayəndə heyəti Çində 

1oyabrın 14-də Çində səfərdə olan YAP nümayəndə heyətinin bu ölkənin 
Szyansu vilayəti Xalq 1ümayəndələri Yığıncağı Daimi Komitəsi sədrinin 
müavini ÇMou QuançMi ilə görüşü keçirilib.

Görüşdə Ç.QuançMi əvvəlcə Szyan-
su vilayəti haqqında ətraÀı məlumat ve-
rib. Azərbaycanın Çinin dostu və Cənubi 
Qafqazda ən böyük ticarət tərəfdaşı ol-
duğunu söyləyən ÇMou QuançMi hər iki 
ölkənin bir-birinin maraqlarına hörmətlə 
yanaşdığını və strateMi tərəfdaş kimi əmək-

daşlığı dərinləşdirməkdə maraqlı olduğunu 
bildirib.

Hakim partiyalar arasındakı məhsuldar 
dialoq şəraitində əlaqələrin genişləndiril-
məsinin əhəmiyyətindən bəhs edən ÇMou 
QuançMi Yeni Azərbaycan Partiyası ilə 
Çin Kommunist Partiyası (ÇKP) arasında 

əməkdaşlıq memorandumunun imzalan-
masının dostluq və tərəfdaşlıq əlaqələrinin 
əsaslarını möhkəmləndirəcəyinə əminliyi-
ni ifadə edib. 

YAP Sədrinin müavini ± Mərkəzi Apa-
ratın rəhbəri Tahir Budaqov Prezident, 
YAP-ın Sədri İlham Əliyev ilə Çin Sədri, 
ÇKP-nin Baş katibi Si Cinpinin iki ölkə 
arasında əlaqələrin inkişafına xüsusi önəm 
verdiklərini, strateMi tərəfdaşlığa əsaslanan 
münasibətlərin genişləndirilməsi istiqamə-
tində məqsədyönlü addımlar atıldığını vur-
ğulayıb.

Azərbaycan-Çin əməkdaşlığının ge-
nişləndirilməsində həm hakim partiyalar, 
həm də parlamentlər arasındakı səmərəli 
əlaqələrin mühüm rol oynadığını bildirən 
Tahir Budaqov qeyd edib ki, YAP ilə ÇKP-
nin fəal dialoqu Azərbaycan-Çin strateMi 
tərəfdaşlıq münasibətlərinin mühüm tərkib 
hissəsi kimi böyük önəmə malikdir.

Noyabrın 1�-də YAP nümayəndə heyə-
ti “Keyuan” intellektual elm və texnologi-
ya şirkətini də ziyarət edib. =iyarətçilər sə-
nayenin müxtəlif sahələrində tətbiq edilən 
innovasiyalar barədə məlumatlandırılıblar. 

Nümayəndə heyəti, həmçinin  Qlobal 
Cənub Beyin Mərkəzlərinin İkinci Dia-
loqunun �Qlobal Cənub: bərabərlik, açıq-
lıq, əməkdaşlıq” mövzusunda keçirilən 
açılış mərasimi və plenar iclasında iştirak 
edib.

XQ
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Ekoloji böhran, üstəgəl neokolonializm

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Ətraf mühitin monitorinqi və qiymət-
ləndirilməsi üçün Azərbaycanın Kosmos 
Agentliyi ± “Azərkosmos”dan peyk məlu-
matlarından istifadə etmək üçün Millətlər 
Birliyi ilə Anlaşma Memorandumu imza-
lanıb”.

Prezident sammit iştirakçıları qarşısın-
da çıxışında diqqəti beynəlxalq gündəlikdə 
mühüm məsələlərdən biri kimi neokolo-
nializm və iqlim dəyişmələri mövzusuna 
toxunaraq, Fransa və Niderlandın Karib 
dənizi və Sakit Okean regionundakı “dəniz 
əraziləri”nin iqlim dəyişmələrinin ən ciddi 
təsirinə məruz qalanlar sırasında olduğu-
na yönəltdi. Dənizdə suyun səviyyəsinin 
artması, kəskin hava şəraiti və biomüxtə-
liÀiyin pozulması kimi amillərin həmin 
regionlarda ciddi təhlükələrin yaranmasına 
səbəb olduğunu bildirən İlham Əliyev ki-
çik ada dövlətlərdəki icmaların səsinin bir 
çox hallarda onların metropoliyalarındakı 
reMimlər tərəfindən susdurulduğunu vurğu-
ladı.                                                                       

İnkişaf etməkdə olan kiçik ada döv-
lətlərin sammitində çıxış edən BMT-nin 
Baş katibi Antonio Quterreş onların böyük 
ədalətsizliklərlə üzləşdiyini, iqlim dəyiş-
mələrinin, artan qiymətlərin, COV,D-19 
pandemiyasının bu ölkələrə ciddi ziyan 
vurduğunu, onların hökumətlərinin çətin 
vəziyyətdə olduqlarını vurğuladı: “Siz ± 
kiçik ada dövlətləri nümayiş etdirirsiniz ki, 
iqlim ambisiyaları özünü necə büruzə ve-
rir. Siz cavab tədbirlərini görən ilk tərəfsi-
niz. Dünya sizi dəstəkləməli, ilk növbədə, 
temperatur artımının 1,� dərəcədə saxlanıl-
ması üçün yorulmadan çalışmalıdır. Bu, o 
deməkdir ki, 2030-cu ilə qədər qlobal atıl-
malar illik əsasla 9 faiz azalacaq. Həmçi-
nin ənənəvi yanacaqdan istifadə sürətlə və 
ədalətli şəkildə azalacaq. Bu, həmçinin o 
deməkdir ki, hər ölkə 1,� dərəcəyə uyğun 
olması üçün COP30-a qədər yeni, iqtisa-
diyyatı əhatə edən milli iqlim fəaliyyəti 
planlarını və ya milli səviyyədə müəyyən 
edilmiş töhfələr sənədini təqdim edəcək”.

***
Millətlər Birliyi təşkilatının Baş katibi 

Patrisia Skotlend çıxışında birliyin �� üz-
vündən 2�-nin inkişaf etməkdə olan ada 
dövləti olduğuna və onların çox gözəl po-
tensiala malik olduğuna diqqəti yönəltdi: 
“Onlar böyük çağırışlarla üzləşir. Onlar 
iqlim dəyişmələrinin intensivləşməsinə 
yüksək dərəcədə həssasdırlar. Bu, fiziki 
baxımdan daha az ərazi deməkdir. Bununla 
belə qlobal maliyyə qaydaları onların işini 
daha da çətinləşdirir. Və bütün bunlar onla-
rın müqavimət gücünü zəiÀədir. Bu səbəb-
dən kiçik ada dövlətlərinə verilən prioritet 
birliyin proqramının əsasını və beynəlxalq 
sistemdə fəaliyyətimizin özəyini təşkil 
edir”. 

Patrisia Skotlend COP29 çərçivəsində 
kiçik ada dövlətləri ilə bağlı xüsusi tədbi-
rin təşkilinə görə Prezident İlham Əliyevə 
təşəkkürünü bildirərək dedi: “COP29-a 
sədrlik edən tərəfin elan etdiyi iqlim ma-
liyyələşməsinə dair fondun yaradılması 
təşəbbüsü məndə böyük təəssürat yaratdı. 
Resursların açılmasını və paylanmasını tə-
min etmək üçün icra mexanizmlərinin işlə-
nilməsinə dəstək verməyə hazırıq. Mən bu 
təklifi ona görə verirəm ki, üzv dövlətləri-
miz təcili şəkildə iqlim maliyyəsi ilə bağlı 
vədlərə ehtiyac duyur. Onlar buna Yaşıl İq-
lim Fondu, İtki və =ərərlər Fondu xətti ilə 
nail ola bilər. Afrika İttifaqında biz qitənin 
�� ölkəsi olaraq iqlim dəyişmələrinə qarşı 
mübarizədə müxtəlif strategiyaları tərtib 
etmişik”.

“Strategiyaları uğurla tərtib etmək 
üçün biz başqa ölkələrdən fond yaradılma-
sını istəyirik, çünki bizim strategiyalarımız 
iqlim maliyyələşməsi ilə sıx əlaqəlidir”. 
Bunu çıxışında Afrika İttifaqının kənd 
təsərrüfatı, kənd inkişafı, mavi iqtisa-

diyyat və dayanıqlı ətraf mühit komis-
sarı Cozefa /eonel Korrea Sako dedi. O 
bildirdi ki, 201�-ci ildə qəbul olunan Paris 
Sazişində müəyyən edilmiş öhdəliklər hələ 
də tam yerinə yetirilmir: “Biz, həmçinin 
itki və zərər fondunun işə düşməsini və 
davamlı fəaliyyət göstərməsini istəyirik. 
Atmosferə çox sayda karbon emissiyaları-
nın buraxılmasına görə cavabdeh deyillər: 
“Halbuki biz Afrikada özümüzü yaşıl və 
mavi iqtisadiyyata həsr etmək istəyirik”. 
COP29 konfransının yüksək səmərəliliklə 
keçdiyini vurğulayan komissar burada mü-
hüm razılaşmaların əldə olunacağına ümid 
etdiyini vurğuladı.

Tonqa Krallığının Baş naziri Siaosi 
Ofakivahafolau Sovaleni çıxışında dəniz-
lərin səviyyəsinin yüksəlməsi ilə yaranan 
mövcud təhlükəni aradan qaldırmaq və 

qlobal temperatur artımını 1,� dəcədə sax-
lamağın zəruriliyindən danışdı. Qeyd etdi 
ki, Tonqa dəniz səviyyəsinin yüksəlməsinə 
dair 2023-cü il Bəyannaməsi və 2021-ci il 
Dəniz =onasına dair Bəyannamə də daxil 
olmaqla proaktiv addımlar atıb.

“BMT Baş katibinin “problemi varlılar 
yaradır, kasıblar isə bunun üçün ən yüksək 
qiyməti ödəməli olurlar” sözlərini yaxşı 
xatırlayırıq”. Çıxışında bu fikri bir daha 
təsdiqləyən Antiqua və Barbudanın Baş 
naziri Qaston Braun iqlim böhranı ilə 
mübarizədə hamını qətiyyətli addım atma-
ğa çağırdı, Qlobal Şimal ölkələrinin kiçik 

ada ölkələrinə dəymiş ziyanı ödəmək öh-
dəliyini elan etdi.

“COP29-da müzakirə olunan 
məsələlərdən biri də iqlim dəyişmələrinin 
təsirlərinə uyğunlaşma ilə bağlıdır. Kon-
fransda iqlim dəyişikliyinin ən həssas tə-
bəqələrə, o cümlədən diqqətdən kənarda 
qalanlara necə təsir göstərdiyini dünyaya 
çatdırmağa çalışırıq”. Bu fikirləri COP29-
un Trinidad və Tobaqodan gəlmiş xanım 
Ardeno Karla Sircu bildirib. QHT sahə-
sində fəaliyyət göstərdiyini deyən Karla 
Sircu dayanıqlılığa diqqət yetirdiklərini və 
vətəndaş cəmiyyəti institutları ilə sıx işlə-
diklərini vurğulayıb: “Mən Karib dənizi-

nin iqlim ədaləti antologiyasının həyatımı-
za müsbət nəticə verməsi üçün buradayam. 
Biz iqlim keçidi ilə bağlı məsələlər haqqın-
da məlumatlılığı artırmaq üçün üzərimizə 
düşən vəzifələri yerinə yetiririk”.

Samoanın Təbii sərvətlər, ətraf mü-
hit və torpaqlar naziri Toeolesulusulu 
Cedric Pose Salesa Schuster COP29 çər-
çivəsində İnkişaf Etməkdə olan Kiçik Ada 
Dövlətlərinin (S,DS) iqlim dəyişmələ-
rinə həsr olunmuş /iderlər Sammitində-

ki çıxışında iqlim dəyişikliyi səbəbindən 
ölkəsinin üzləşdiyi böyük çətinliklərinə, 
problemlərin həssaslığı və xüsusi iqlim 
maliyyələşdirməsinə təcili ehtiyacın ön 
plana çıxarılmasının vacibliyindən danışıb: 
“Paris Sazişini həyata keçirməyə dəstək ol-
maq üçün S,DS-in yeni iqlim maliyyələş-
dirməsi əhəmiyyətlidir. Konkret tədbirlər 
arasında S,DS üçün minimum illik 39 mil-
yon dollar və digər inkişaf etməkdə olan 
ölkələr üçün 220 milyard dollar ayrılması 
yer alır”. O, uyğunlaşma üçün maliyyənin 
ikiqat artırılmasının, qrant əsaslı maliy-
yələşmənin tətbiqinin vacibliyini vurğula-
yıb.

***
Bu gün kiçik ada dövlətlərin iqlim də-

yişikliklərinin fəsadları ilə yanaşı, Fran-
sanın və Niderlandın müstəmləkəçilik is-
tibdadından da əziyyət çəkdikləri hamıya 
məlumdur. Yeni Kaledoniya, Fransa Poli-
neziyası, Mayot, Vallis və Futuna, Korsika, 
Reunion, Qvadelupa, Martinika, Fransa 
Qvianası, Sen-Pyer və Mikelon, Sent-Mert 
və Sent Varfolomey kimi Fransa müstəm-
ləkələrində yaşayan yerli xalqlar, eləcə də 
Niderlandın Aruba, Kurasao, Sənt-Maar-
ten, Boneyr, Sent Yefstaxiy və Saba kimi 
müstəmləkələrinin sakinləri ;;, əsrdə bu 
iki ölkənin qeyri-qanuni hakimiyyətin-
dən əziyyət çəkirlər. Fransa Polineziyası 
və Yeni Kaledoniya 19��-19��-ci illərdə 
BMT tərəfindən özünü idarə edən ərazilər 
kimi tanınsa da, onların dekolonizasiya 
prosesi hələ də ləngidilir. 

Prezident İlham Əliyevin sammitdə 
çıxışını Azərbaycanın ev sahibliyi etdiyi 
COP29-a etinasız yanaşan Avropa ölkə və 
institutlarına ünvanladığı ritorik sualla ta-
mamlamasını qanunauyğunluq kimi qəbul 
etmək olar: “Əgər Avropanın əsas diplo-
matı Cozep Borrell Avropanı bağ, dünya-
nın qalan hissəsini isə cəngəllik adlandı-
rırsa, onda Avropa Parlamenti ilə Avropa 
Şurası Parlament Assambleyasından daha 
nə gözləmək olar?� Əgər biz cəngəllikik-
sə, onda bizdən kənar durun və işlərimizə 
qarışmayın”. 
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Azərbaycana qarşı  
qərəz və zombiləşmiş durum

(əvvəli 1-ci səhifədə)
Görəsən, orada çalışanlar hər şey bir 

yana, xəritəyə də baxa bilmirlər? Beləmi çə-
tindir? Bu da mütərəqqi dəyərləri ilə öyünən, 
dəqiq, qərəzsiz, vicdanlı adlandırılan Qərb 
mediası� Həqiqətən, dəhşətli mənzərədir. 

Bəli, müəyyən istisnaları çıxmaq şərtilə, 
Qərb mediası, böyük ölçüdə, sanki zombiləş-
miş durumdadır. Elə bil, vəhşi heyvanların 
saxlanıldığı böyük bir məkan var və onlar 
hər gün orada bəslənirlər. Qabaqlarına yem 
atılır və heyvanlar hamısı birdən onu parçala-
mağa girişirlər. Yəqin, mənzərəni təsəvvürə 
gətirdiniz. Heyvanlar şüursuz olduqlarından 
hər şeyə sorğu-sualsız yanaşırlar. Qərb me-
diasının zombiləşmiş strukturu da təxminən 
belədir. İndi COP29 və Azərbaycan mövzusu 
bu “heyvanların” qarşısına, bir növ, yem kimi 
atılıb. Əvvəl tədbiri boykot etməyə çağırırdı-
lar. Gördülər ki, bu, mümkün olmadı, keçib-
lər başqa “metodlara”.

COP29 müstəvisində Azərbaycana qarşı 
çıxmaqda məqsəd, sanki tədbirin mahiyyətini 
ikinci plana keçirməkdədir. Dünya qlobal iq-
lim sınağı ilə üz-üzədir və gələcəkdə baş verə 
biləcək fəlakətlərin qarşısının alınması üçün 
zəruri tədbirlərin görülməsinə ciddi ehtiyac 
var. Hazırda isə elə təsəvvür var ki, dünya 
mediasını iqlimlə bağlı məsələlər, qətiyyən 
maraqlandırmır. gn planda Azərbaycandır. 
Daha doğrusu, COP29 xüsusunda ölkəmizə 
qarşı hədyanlar yağdırmaq, böhtanlar tiraMla-
maq. =ombilik həm də budur. Çünki iqlim, 
təmiz ekosistem hansısa mənada qəbul edilir, 
ancaq onun mahiyyətinə önəmsiz yanaşılır. 

Bəli, Qərb mediasında COP29 məsələ-
sində Azərbaycanla bağlı dezinformasiya 
xarakterli qərəzli və həqiqətə uyğun olma-
yan bilgilər yayılır, məqsədyönlü şəkildə 
ölkəmizə qarşı hibrid təhdidlər təşkil olunur, 
sosial şəbəkələrin Qərb seqmentində qara-
yaxma kampaniyaları aparılır, kiberhücumlar 
gerçəkləşdirilir. gzü də bu sayaq hallar Azər-
baycan COP29-a ev sahibi seçildikdən dərhal 
sonra başlanıb və əlaqələndirilmiş şəkil alıb. 
Diqqət yetirək, ölkəmiz qlobal neft hasilatın-
da 0,� faiz, qlobal qaz hasilatında isə 0,9 faiz 
paya malikdir. Azərbaycanın qlobal qaz atıl-
malarındakı payı cəmi 0,1 faizdir. Ancaq nə-
dənsə faktlara istinad olunmur, ölkəmiz dün-
yanı çirkləndirən məmləkət olaraq təqdim 
edilir. Ən təzadlısı ondadır ki, belə kampani-

yaları təşkil edən ölkələr özləri Azərbaycan-
dan 10 dəfə artıq neft hasil edir və müvafiq 
olaraq ekologiyaya daha çox ziyan vururlar. 

Azərbaycanı tənqid edən Qərb mərkəzlə-
ri yaxşı bilirlər ki, məhz Avropa Komissiyası-
nın təklifi ilə Azərbaycan ilə bu qurum enerMi 
sahəsində strateMi tərəfdaşlıq bəyannaməsi 
imzalayıb. Qurum, həmçinin ölkəmizdən qaz 
təchizatını 202�-ci ilə qədər iki dəfə artırma-
ğı xahiş edib. Həm də ona görə ki, Azərbay-
can qazına çıxışı olan 10 ölkədən 8-i Avropa-
da yerləşir. 

Gələk H.Hacıyevin əvvəldə diqqətə çat-
dırdığımız fikrinə. Daha doğrusu, müqayisə-
sinə. Bir anlıq SSRİ-nin son illərini xatırla-
yaq. İqtisadi tənəzzül, cəmiyyətdə anarxiya, 
idarəçilikdə özbaşınalıq və sair bu kimi 
hallar fonunda “Komsomolskaya pravda” 
öz ampluasında idi. Qəzet SSRİ-ni ucalarda 
bəlğ vurdurur, elə təsəvvür formaladırırdı ki, 
guya, nəhəng, hər şeyə qadir dövlət  yaşayır. 
Əlbəttə, bir yanda da buna inanan müəyyən 
əhali kütləsi var idi. Hadisələrin sonrakı 
axarı göstərdi ki, həmin kütlə həyat təminatı 
baxımından uduzdu. Yəni, Sovetlər Birliyi-
nin dağılacağını düşünənlər və işlərini buna 
uyğun quranlar dövlətin süqutu perspektivini 
görməyənlərə məğlub oldular. Söhbət birin-
cilərin ikincilər üzərində həyat şəraiti baxı-
mından önə keçmələrindən gedir. 

Əlqərəz, yalan gündəm tiraMlayan, 
ümumən media dəyərlərini heçə sayan 
“Komsomolskaya pravda” kənardan olduq-
ca miskin görünürdü. İndi “Vaşington post”, 
ümumən onun timsalında Qərb mediası da 
eyni durumdadır. Nəzərə alaq ki, informasi-
ya amilini alətə çevirmək bumeranq e൵ekti 
yaradır. Qərb mediasının Azərbaycan müstə-
visindəki ədalətsiz yanaşmasını da məhz bu 
aqibət gözləyir. Dünya dövlətlərinin media 
cameəsinin ölkəmizlə bağlı məkrli ssenari-
də yer alması, reallıq və obyektivlik hissini 
itirməsi Murnalistikanın ictimai missiyasına 
inamı və etimadı sarsıdır. Bir anlıq mövcud 
tendensiyanın cəmiyyətlərin strukturuna və 
ahənginə təsirini düşünək. Media zombidir-
sə, cəmiyyət də zombiləşəcək. Bir sıra Qərb 
cəmiyyətlərinin zombi sturukturunu görmək 
isə heç də çətin deyil. 
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Azərbaycan BƏM-dən 
ədalətli qərar gözləyir

(əvvəli 1-ci səhifədə)
Nəzərə çatdıraq ki, Beynəlxalq Ədalət 

Məhkəməsi Azərbaycanın İrqi ayrı-seçkiliyin 
bütün formalarının ləğv edilməsi haqqında 
Konvensiyanın tətbiqi ilə bağlı iddiasına və 
Ermənistan tərəfindən qaldırılan ilkin etiraz-
lara dair qərarını açıqlayıb. BƏM Ermənistan 
tərəfindən qaldırılmış etirazlara baxmayaraq, 
Azərbaycanın Ermənistana qarşı iddiasını, o 
cümlədən, minalarla bağlı faktlara mahiyyəti 
üzrə baxılmasını icraata götürüb. Məlumdur 
ki, sonuncu məsələ öz aktuallığını bu gün qo-
ruyub saxlamaqdadır.

Yəni, bu o deməkdir ki, Beynəlxalq 
Ədalət Məhkəməsi Azərbaycanın beynəlxalq 
səviyyədə tanınmış ərazilərinin onilliklər 
boyu davam edən işğal dövründə Ermənista-
nın soydaşlarımıza qarşı etnik təmizləmə və 
digər irqi ayrı-seçkilik aktlarına görə işinin 
davam etdiriləcəyini təsdiqləyib.

Azərbaycanın ;arici İşlər Nazirliyinin 
BƏM-in araşdırma predmetinə çevrilmiş 
proses və onun 12 noyabr tarixli qərarına 
şərhində deyilir ki, Beynəlxalq Ədalət Məh-
kəməsi azərbaycanlılara qarşı törədilən küt-
ləvi insan hüquqları pozuntuları ilə əlaqədar 
Azərbaycanın Ermənistana qarşı davam edən 
beynəlxalq hüquqi iddiaları üzrə qərar qəbul 
edib. Şərhdə birmənalı şəkildə qeyd olunur 
ki, Azərbaycan onilliklər ərzində bir milyon-
dan çox azərbaycanlıya qarşı sistemli şəkildə 
etnik təmizləmə həyata keçirdiyinə görə Er-
mənistanı məsuliyyətə cəlb etmək istiqamə-
tində fəaliyyət göstərib. 

Beləliklə, göstərilən səylər nəticəsiz 
qalmayıb. Ermənistanın onilliklər boyunca 
Azərbaycanın beynəlxalq səviyyədə tanınmış 
ərazisini işğalda saxladığı müddətdə həyata 
keçirdiyi etnik təmizləmə və digər qeyri-qanu-
ni əməlləri bundan sonra məhkəmə tərəfindən 
mahiyyəti üzrə ətraÀı şəkildə araşdırılacaq.

Bundan az əhəmiyət kəsb etməyən ikin-
ci məsələ hayların Azərbaycan torpaqlarında 
bizə qarşı törətdikləri mina terroru ilə bağ-
lıdır. Məhkəmə, haqlı olaraq, Ermənistanın 
mina və gizli mina tələləri yerləşdirməsi təc-
rübəsinə dair iddiaların qərarda istisna olun-
ması cəhdlərini rədd edib. Aydın məsələdir 
ki, məhz Ermənistanın mina təhdidi nəticə-
sində saylarının indiyədək artdığı mina qur-
banları üçün ədalətin təmin edilməsi müstəs-
na əhəmiyyət kəsb edir. ;İN-in məlumatında 
o da xüsusi olaraq vurğulanır ki, sonuncu 
mina partlayışı hadisəsi cari ilin 10 noyabr 
tarixində baş verib və nəticədə bir Azərbay-
can vətəndaşı xəsarət alıb.

İki ölkə arasında sülh danışıqlarının 
uğurla nəticələnəcəyinə ümidlərin yarandığı 
indiki məqamda yaşayış ərazilərimizin mi-
nalarla hədəfə alınması günahsız mülki in-
sanların həyatını təhlükəyə atmaqla yanaşı, 
ikitərəÀi dialoqda qarşılıqlı razılaşmanın əldə 
olunmasını, deməli, sülh sazişini təhdid altın-
da qoyur.

* * * 
Yeri gəlmişkən, onu da qeyd edək ki, 

Beynəlxalq Ədalət Məhkəməsi Azərbayca-
nın Ermənistana qarşı iddia qaldırdığı yeganə 
hüquqi platforma deyil. Bundan ötrü digər 
beynəlxalq hüquqi formatlar da mövcuddur. 
Rəsmi Bakının həmin məhkəmə instansiya-
larına göndərdiyi müraciətlərində Ermənista-
nın işğal dövründə ətraf mühitin və enerMi inf-
rastrukturunun dağıdılması da daxil olmaqla, 
bir sıra digər sahələrdə beynəlxalq hüququ 
kobudcasına pozmasına dair kompensasiya 
və maliyyə təzminatının qarşılanması iddia-
ları da öz əksini tapıb.

BƏM-in məlum qərarı ilə bağlı İnsan 
hüquqları üzrə müvəkkil (ombudsman) Səbinə 
Əliyeva da münasibət bildirib. O, Beynəlxalq 
Ədalət Məhkəməsinin Azərbaycanın Ermə-
nistana qarşı irəli sürdüyü beynəlxalq hüquqi 
iddialarına, o cümlədən bədnam qonşuların 
mina təhdidi ilə əlaqədar faktlara baxmaq qə-
rarını dəstəklədiyini açıqlayıb. Ombudsman 
Ermənistanın uzun illər ərzində Azərbaycana 
qarşı yürütdüyü işğalçılıq və etnik təmizləmə 
siyasəti nəticəsində bir milyondan çox azər-
baycanlının beynəlxalq hüquqi sənədlərdə 
təsbit olunmuş fundamental hüquq və azadlıq-
larının tapdandığını bir daha nəzərə çatdırıb, 
beynəlxalq hüququn və beynəlxalq humanitar 
hüququn norma və prinsiplərinin kobud şəkil-
də pozulduğunu, müharibə cinayətləri törədil-
diyini vurğulayıb. 

İnsan hüquqları üzrə müvəkkilin açıqla-
masında daha sonra qeyd olunur ki, azərbay-
canlıların onilliklər boyunca davamlı olaraq 
pozulmuş hüquq və azadlıqlarının bərpası 
istiqamətində beynəlxalq səviyyədə atılan 
hüquqi addımlar ədalətin təmin olunması 
baxımından olduqca əhəmiyyətlidir.

Sonda bir daha vurğulamaq istərdik ki, 
Beynəlxalq Ədalət Məhkəməsinin Ermə-
nistan tərəfinin etirazlarına baxmayaraq, 
Azərbaycanın işğalçı ölkəyə qarşı hüquqi 
iddiasına, habelə Ermənistanın mina terroru 
ilə əlaqədar faktlara mahiyyəti üzrə baxıla-
cağı barədə qərarını təqdirəlayiq hesab et-
mək olar. Hazırda sülhə aparan yolda süni 
maneələr yaratmağa çalışan, kənar təsirlərin 
sayəsində bölgədə sabitliyin yaranmasını 
əngəlləyən Ermənistanın işğal dövründə və 
ondan sonra ərazilərimizdə öz istehsalı olan 
minaların və mina tələlərinin yerləşdirilməsi 
ilə bağlı Azərbaycan tərəfinin fakt və sübut-
larla müşayiət olunan iddialarının məhkəmə-
nin yurisdiksiyasından çıxarmaq cəhdlərinin 
məhkəmə tərəfindən rədd edilməsi ədalətin 
bərpa olunması istiqamətində atılan addım 
kimi qiymətləndirilməlidir.

Rəsmi Bakı adında ədalət ifadəsi olan 
beynəlxalq məhkəmədən iddiada göstərilən 
fakt və sübutların yalnız obyektiv və qərəzsiz 
şəkildə araşdırılmasını gözləyir. Bu mənada 
ermənilərin yalan və dezinformasiyaya, təh-
rif olunmuş faktlara söykənən iddialarının 
sonda rədd ediləcəyinə əminliyimiz qətidir.

øPraQ %Ψ'ø5;$1/,  
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Cəmiyyət ümumi evi – Təbiəti qorumalıdır
Bu� zamanın əmridir� insanın isə əzmi olmalıdır

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Qeyd edək ki, Avropanın cənubunda 
yerləşən bu ölkə Azərbaycanın ən böyük 
ticarət tərəfdaşı, həmçinin strateMi tərəf-
daşıdır. İki ölkə arasında fəal siyasi dia-
loq mövcuddur. Siyasi-iqtisadi əlaqələri 
tənzimləyən və onu daha üstün səviyyəyə 
qaldıran müqavilə-hüquq bazası tez-tez 
həyata keçirilən yüksək səviyyəli səfər-
lər zamanı imzalanmış sənədlərlə daha da 
zənginləşir.

İtaliyaya Azərbaycandan sonuncu yük-
sək səviyyəli səfər 202�-cü il sentyabrın 
�-�-da həyata keçirilib. Həmin günlərdə 
Prezident İlham Əliyev Apennin yarıma-
dası dövlətində işgüzar səfərdə olub. Döv-
lətimizin başçısı səfər zamanı “Eni S.P.A”, 
həmçinin “Ansaldo Energia” şirkətlərinin 
baş icraçı direktorları ilə görüşüb, Roma-
da İtaliya Prezidenti ilə birgə işçi naharı 
edib, Baş nazir Ciorcia Meloni ilə müza-
kirələr aparıb. Bundan sonra Azərbaycan 
ilə İtaliya arasında imzalanmış sənədlərin 
mübadiləsi mərasimi olub. Prezident daha 
sonra Milan şəhərinə gedib, Beynəlxalq 
Çernobbio Forumunda “Yeni geosiyasi 
şəraitdə Azərbaycanın rolu” adlı sessi-
yada çıxış edib. Həmin forumda cənab 
İlham Əliyevin səsləndirdiyi fikirlər İta-
liya±Azərbaycan münasibətlərinin hansı 
səviyyədə olduğunu göstərmək baxımın-
dan mühüm əhəmiyyət daşıyır. Prezident 
bildirib ki, həm italiyalı həmkarı, həm də 
Baş nazir C.Meloni ilə görüşlər və müza-
kirələr zamanı biz bir daha ikitərəÀi mü-
nasibətlərimizin strateMi xarakterini təsdiq 
etdik: “8zun illər ərzində Azərbaycan və 
İtaliya strateMi tərəfdaşlar kimi fəaliyyət 
göstərirlər. Müvafiq bəyannamə təqribən 
10 il əvvəl qəbul edilib. Əməkdaşlığımız 
bir çox sahəni əhatə edir. Bizim müntəzəm 
siyasi təmaslarımız var. Bu, 2020-ci ildən 
bəri mənim İtaliyaya üçüncü səfərimdir. 
Prezident Mattarella 2018-ci ildə Azərbay-
cana səfər etmişdir. Yüksək səviyyəli siya-
si təmaslarımız bizim yaxın siyasi tərəfdaş 
olduğumuzu nümayiş etdirir. Bizim ticarət 
əməkdaşlığımız olduqca fəaldır. İtaliya 
Azərbaycanın dünyada bir nömrəli ticarət 
tərəfdaşıdır. gtən il bizim ticarət dövriyyə-
miz 1� milyard ABŞ dollarına yaxın olub. 
Biz artım üçün potensialı yalnız enerMi sek-
torunda deyil, digər sahələrdə də görürük. 
Azərbaycan İtaliyanın bir nömrəli neft və 
ikinci ən böyük qaz təchizatçısıdır. Bu da 
əməkdaşlığımızın vacib hissəsidir”.

İtaliya±Azərbaycan əlaqələrinin özün-
də çoxşaxəli əməkdaşlığı ehtiva etdiyini 
vurğulayan dövlətimizin başçısı İtaliya-
nın Avropada Azərbaycanın əsas ticarət 
tərəfdaşı olduğunu qeyd edib. Bu çərçivə-
də, ölkələrimiz arasında enerMi sahəsində 
əməkdaşlığın vacibliyi, o cümlədən TAP 
layihəsinin əhəmiyyəti vurğulanıb. Bu 
gün enerMi təchizatı onu aydın şəkildə nü-
mayiş etdirir ki, enerMi təhlükəsizliyi milli 
təhlükəsizliyin ayrılmaz parçasıdır. Azər-
baycandan İtaliyayadək uzanan, Cənub 
Qaz Dəhlizi adlanan 3�00 kilometrlik boru 
kəməri sistemi bu gün 10 ölkənin ener-
Mi təhlükəsizliyini təmin edir. Hazırda 10 
ölkə Azərbaycandan qaz alır və onlardan 
yeddisi Avropa İttifaqının üzvüdür. Bu sə-
bəbdən Avropa Komissiyası Azərbaycanı 
hmumavropa qaz təchizatçısı və etibarlı 
tərəfdaş adlandırır.

Qeyd etmək lazımdır ki, İtaliya±Azər-
baycan əlaqələri enerMi və ticarətlə məh-
dudlaşmır. İki ölkə humanitar məsələlər 
sahəsində də fəal işləyir. Bakıda İtaliya±
Azərbaycan 8niversiteti fəaliyyətə başla-
yıb və bu, bizim əməkdaşlığımızın şaxələn-
dirilməsinin parlaq nümunəsidir. İtaliyanın 
beş aparıcı universiteti ± /uiss, Sapienza, 
Bolonya, Milan və Turin universitetləri və 
onların Azərbaycandan olan tərəf müqabil-
ləri bu müştərək təsisatı yaradıb. Prezident 
İlham Əliyevin bildirdiyi kimi, bu, bizim 
gələcək əməkdaşlığımız üçün mühüm əhə-
miyyət kəsb edəcək. Çünki orada bu gün 
təhsil alan və gələcəkdə təhsil alacaq tələ-
bələr İtaliya ilə təbii bağlantı rolunda çıxış 
edəcəklər. Onlar italyan dilində səlis da-
nışacaq, italyan mədəniyyətini və italyan 
xalqının geniş tarixi irsini daha yaxından 
tanıyacaqlar.

İtaliya Baş nazirinin COP29-da iştirakı 
və noyabrın 13-də /iderlər Sammitindəki 
çıxışı ilə bağlı yazımızı ikitərəÀi münasi-

bətlərimizin əhəmiyyətinin vurğulanması 
ilə başlamağımız təsadüfi deyil. Bu, onun 
göstəricisidir ki, münasibətlər qarşılıqlı 
etimad və hörmət, qarşılıqlı maraqların 
nəzərə alınması üzərində qurulursa, o za-
man tərəqqinin şahidi oluruq. Bu, bir-bi-
rindən 3200 kilometr uzaqda yerləşən 
ölkələr arasında münasibətlərin necə qu-
rulmalı olduğunun nümunəsidir.

Baş nazirin /iderlər Sammitindəki 
çıxışı isə İtaliya Respublikasının bey-
nəlxalq birliyin məsuliyyətli üzvü olduğu-
nun əyani göstəricisidir. Avropa İttifaqının 
və NATO-nun yarandığı gündən üzvü, 
iqtisadiyyatının böyüklüyünə görə, avro-
zonanın üçüncü dövləti, “Böyük yeddi-
lik” (G-�) qrupuna daxil olan İtaliya iqlim 
dəyişikliyi ilə mübarizə məsələsinə də öz 
töhfəsini verir. İtaliya bəşəriyyəti təhdid 
edən bu ən mühüm bəla ilə mübarizədə, 
necə deyərlər, öz yaxasını kənara çəkən 
bəzi böyük dövlətlərdən fərqli davranış 
nümayiş etdirir.

Çıxışı zamanı Azərbaycanı sülh na-
minə iqlim təşəbbüsünün bir hissəsi kimi 
qiymətləndirilən COP29-un Prezidenti 
kimi görməkdən çox məmnun olduğunu 
bildirən və konfransın təşkilinə görə ölkə-
mizə təşəkkürünü ifadə edən İtaliyanın Baş 
naziri deyib ki, sammit qlobal istiləşməni 
1,� dərəcə səviyyəsində məhdudlaşdırmaq 
səylərinə daha da təkan verməyə çağırışdır.

Onun sözlərinə görə, ötən il Dubayda 
keçirilən COP28 zamanı qarşıya 2030-cu 
ilə qədər dünyanın bərpaolunan enerMi is-
tehsal etmək qabiliyyətini üç dəfə, ener-
Mi səmərəliliyinin artırılması üzrə qlobal 
sürəti isə iki dəfə artırmaq kimi iddialı 
məqsədlər qoyulub: “Bu məqsədlərə çat-
maq üçün istixana qazları emissiyaları-
nın azaldılmasından başlayaraq hər kəsin 
əməkdaşlığı və adekvat maliyyə dəstəyini 
tələb olunur. COP29 zamanı biz yeni iqlim 
maliyyəsi hədəfini qəbul etməyə çalışaca-
ğıq. Kompromis əldə etmək üçün məsu-
liyyətlərin bölüşdürülməsi, inkişaf etmiş, 
inkişaf etməkdə olan ölkələr və iqtisadiy-
yatlar arasında fikir ayrılıqlarının aradan 
qaldırılması tələb olunur”.

Baş nazir ölkəsinin öz üzərinə düşəni 
davam etmək niyyətində olduğunu diqqətə 
çatdırıb: “İtaliya Afrika İqlim Fonduna � 
milyard avrodan çox vəsait ayırır. Biz Yaşıl 
İqlim Fondu və iqlim dəyişikliyinin mənfi 
təsirlərinə xüsusi həssaslıqla yanaşan inki-
şaf etməkdə olan ölkələrə yardım məqsə-
dilə yaradılmış İtki və =ərərə Cavab Fondu 
kimi təşəbbüsləri dəstəkləməyə, eyni za-
manda, çoxtərəÀi inkişaf banklarının cəlb 
olunmasını təşviq etməyə çalışacağıq. /a-
kin dekarbonizasiyanın istehsal və sosial 
sistemlərimizin davamlılığını nəzərə alma-
sı eyni dərəcədə prioritetdir. Təbiəti insan-
la qorumalıyıq. Bu məsələdə çox ideoloMi 
və praqmatik olmayan yanaşma bizi uğura 
aparan yoldan çıxarmaq riski daşıyır. Tex-
noloMi neytrallıq düzgün yanaşmadır, çünki 
hazırda qalıq yanacaq təchizatına vahid 
alternativ yoxdur. Realist qlobal dünya-
görüşünə malik olmalıyıq. 2030-cu ilədək 
dünya əhalisi 8,� milyarda çatacaq və növ-
bəti onillikdə qlobal hDM iki dəfə artacaq. 
Bu, süni intellektin inkişafına artan tələbatı 
nəzərə alaraq enerMi istehlakını artıracaq”.

C.Meloni bildirib ki, keçid prosesi-
ni gücləndirmək üçün balanslaşdırılmış 
enerMi qarışığına ehtiyac var: “Bütün möv-
cud texnologiyalardan istifadə etməliyik. 
Təkcə bərpaolunan mənbələr deyil, həm 
də qaz, bioyanacaq, hidrogen, CO2-nin 
tutulması və gələcəkdə təmiz, təhlükəsiz 
və hüdudsuz enerMi istehsal edə bilən nüvə 
sintezi. İtaliya nüvə birləşməsində ön sıra-
lardadır. G�-yə sədrliyimiz çərçivəsində 
Atom EnerMisi üzrə Beynəlxalq Agentliyin 
təşkilatçılığı ilə hmumdünya Termo Nüvə 
EnerMisi Qrupunun birinci nazirlər iclasını 
təşkil etdik”.

Baş nazir sammit iştirakçılarını Qlobal 
Şimal və Qlobal Cənub arasında əməkdaş-
lıq imkanlarını artırmaq üçün yeni enerMi 
diplomatiyası üzərində çalışmağa səsləyib. 
Deyib ki, bizim talelərimiz bir-birinə bağlı-
dır və enerMi əlaqələrindən böyük imkanlar 
əldə edə bilərik. Bu səbəbdən iqlim±enerMi 
əlaqəsi Afrika üçün bizim “Mattei Planı”-
mızın, İtaliyanın həyata keçirdiyi həm-
yaşıdlararası əməkdaşlıq strategiyasının 
sütunlarından biridir: “Hər bir COP kimi, 

COP29-un da uğurlu və ya uğursuz olaca-
ğını müəyyən etmək bizdən asılıdır. Bilirik 
ki, göstərdiyimiz səylərin nəticələrindən 
şəxsən faydalanmaya bilərik. Amma vacib 
olan bu deyil. Mən anayam və bir ana ola-
raq heç nə mənə qızıma və onun nəslinə 
daha yaxşı yerdə yaşamağa imkan verəcək 
siyasətlərlə çalışmaqdan daha çox məm-
nunluq vermir”.

;anım Meloninin çıxışı ilə bir daha 
sübut edildi ki, İtaliya beynəlxalq birli-
yin məsuliyyətli üzvüdür. Eyni zamanda, 
Romanın  iqlim dəyişmələri ilə mübarizə 
sahəsində aydın gündəliyə malik olduğu öz 
təsdiqini tapdı. Bu gün İtaliya hökumətinin 
başçısı açıq şəkildə bəyan edir ki, kom-
promis əldə etmək üçün məsuliyyətlərin 
bölüşdürülməsi, inkişaf etmiş, inkişaf et-
məkdə olan ölkələr və iqtisadiyyatlar ara-
sında fikir ayrılıqlarının aradan qaldırılma-
sı tələb olunur.

Bundan əlavə, İtaliyanın Afrika İqlim 
Fonduna böyük məbləğdə vəsait ayırması 
da təqdirəlayiq addım kimi qiymətləndi-
rilməlidir. Romanın bu addımı digər inki-
şaf etmiş, ekologiyanın və ətraf mühitin 
çirklənməsində “fəallıq göstərən” ölkələrə 
çağırış olmalıdır. Eyni zamanda, təəssüÀə 
qeyd etmək lazımdır ki, böyük dövlətləri 
təmsil edən liderlər hələlik oxşar məzmun-
da açıqlama verməyiblər.

Baş nazirin çıxışı həm də realist olması 
ilə diqqəti cəlb edir. ;anım Meloni bildirir 
ki, növbəti onillikdə qlobal hDM iki dəfə 
artacaq. Bu isə süni intellektin inkişafına 
artan tələbatı nəzərə alaraq enerMi istehla-
kını çoxaldacaq. Bu, bizi neft ölkəsi adlan-
dıraraq, əsasız tənqid edənlərə də bir cavab 
sayıla bilər. Beləliklə, dünyanın inkişaf 
etmiş və ətraf mühit məsələlərinə xüsusi 
həssaslıqla yanaşan ölkəsinin baş naziri də 
qalıq yanacaq təchizatı üçün vahid alterna-
tiv olmadığını etiraf edir.

Politoloq İlyas Hüseynov ;Q-yə açıq-
lamasında bildirdi ki, ölkəmizə qarşı çirkin 

qarayaxma kampaniyasının aparılmasına 
baxmayaraq, COP29-un uğurla davam et-
diyini xüsusi vurğulamaq lazımdır. Onun 
sözlərinə görə, /iderlər Sammitində İtaliya 
Baş naziri çox mühüm fikirlər səsləndirdi: 
“hmumiyyətlə, xanım Meloninin Bakıya 
təşrif buyurması mühüm hadisədir. Çünki 
İtaliya Azərbaycana dost, strateMi tərəfdaş 
ölkələrdən biridir. İtaliya hər zaman Azər-
baycanın ərazi bütövlüyünü dəstəkləyib”.

İtaliyanın Afrika İqlim Fonduna � 
milyard avrodan çox vəsait ayırması rəs-
mi Romanın iqlim dəyişmələri ilə müba-
rizə məsələsinə böyük önəm verdiyinin 
göstəricisidir. Eyni zamanda, C.Meloninin 
Azərbaycanı sülh naminə iqlim təşəbbü-
sünün bir hissəsi kimi qiymətləndirilən 
COP29-un Prezidenti kimi görməkdən 
məmnun olduğunu bildirməsi Azərbaycan 
və İtaliya arasında inam və etibarın daha 
da möhkəmlənməsi üçün çox yaxşı addım-
dır: “Mühüm məsələlərdən biri də bundan 
ibarətdir ki, ayrı-ayrı güc mərkəzləri, bö-
yük dövlətlər ətraf mühitə dəyən ziyanın 
aradan qaldırılması və məsuliyyətin bölüş-
dürülməsi barədə çıxış etsələr də, biz prak-
tikada ətraf mühitə ən çox onların ziyan 
vurduqlarını görürük. Paris iqlim sazişi ilə 
bağlı ümumi öhdəliklər və məsuliyyət for-
malaşanda biz ayrı-ayrı şəxslərin, xüsusilə 
Fransa liderinin bunu böyük nəticə kimi 
qəbul etdiklərini görürdük. Amma Fransa 
tərəfi COP29-da iştirakdan imtina etməklə 
əsl simalarını ortaya qoydular”.
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“Dünya bizə 
əmanətdir” – dedilər

Mən də Jedib o etibarı  
qoruyanlara qoşuldum  

“Episentr”də qələbəlik
COP29 konfransının gedişatını 2 gün 

evdə oturub telekanallardan izlədim. 3-cü 
gün isə hadisələrin “episentri”ndə” olmaq 
qərarına gəldim. O möhtəşəm tədbir üçün 
yaradılmış 2 zonadan birini ± “Yaşıl zona”-
nı  gəzib dolaşmaq o qədər də asan iş de-
yildi. Çünki orada dünya ölkələrinin pavil-
yonları var və demək olar ki, planetin hər 
yerindən gəlmiş insanlarla salamlaşmaq 
mümkündür. hstəlik, buradakıların hamısı 
mehriban, gülərüz, səmimi, dostcasına ün-
siyyət qurmağa çalışan insanlardır. 

Həmsöhbəti olduğum bir türkə dedim 
ki, Azərbaycan təmsilçilərinin göz qa-
bağındakı mehribanlığını başa düşürəm. 
Onlar ev sahibi olduğuna görə belə dav-
ranmalıdırlar. Asiyanın, Afrikanın uzaq 
ölkələrindən gəlmiş təmsilçilərin hər ad-
dımındakı əminliyi, hər salamlaşmadakı 
mehribanlığı görmək isə adamı heyran 
edir. Türkün cavabı maraqlı oldu: “Çünki 
burada dünyanın bütün xalqlarını narahat 
edən problemlərin həlli yolları axtarılır”. 

 “Yaşıl dünya”mızla  
fəxr elədim

;atırladım ki, dünən ziyarət etdiyim 
ünvanda olarkən fikirləşdim ki, Kremlin 
Qurultaylar Sarayında, Türkiyənin ən bö-
yük mədəni-kütləvi tədbirlər mərkəzi olan 
/ütfi Kirdar Sarayında (İstanbulda yer-
ləşir), Səudiyyə Ərəbistanının Dammam 
şəhərindəki Ərəb dünyasının və müsəl-
man ölkələrinin nəhəng ticarət mərkəzin-
də olarkən bu qədər heyrətlənməmişdim. 
Çünki Kremlin Qurultaylar Sarayında 
SSRİ-nin 1� respublikasının, /ütfi Kirdar 
Sarayında altı türk dövlətinin təmsilçiləri, 
Dammamdakı ticarət mərkəzində isə Ərəb 
ölkələrinin turistləri toplaşmışdılar. Bakı-
nın =abrat yolunun sol tərəfindəki möh-
təşəm “Yaşıl zona”da isə dünyanın, demək 
olar ki, bütün ölkələrinin təmsilçiləıri ilə 
salamlaşmaq xoşbəxtliyi var idi. Sadəcə, 
fəxr elədim. 

Dünya şirkətləri səf-səf 
düzülmüşdü 

Bəli, həqiqətən, dünya ölkələrinin pa-
vilyonları səf-səf düzülmüşdü. Hər pavil-
yonda da müxtəlif şirkətlərin təmsilçiləri 
öz təqdimatlarını edirdilər. Ancaq mən 
əvvəlcə Azərbaycan pavilyonuna ± Dağ-
lıq Şirvan kişilərinin geyimində olan bir 
nəfərə yaxınlaşdım. İsmayıllının /ahıc 
qəsəbəsindən olan sənətkar Tofiq Rəsu-
lovun əl işləri də maraqlı idi, nümayiş et-
dirilən misgərlik nümunələri də, ustanın 
danışığı, səs tonu da. Ancaq ən maraqlısı 
onun yanındakı dörd-beş gənc qızın tama-
şaçıların nəzərləri altında çini çayniklərə 
rəngli boya ilə bəzək vurması idi. 

Tofiq Rəsulov dedi ki, biz lahıclılar 
həmişə çoxlu turist, əcnəbi gördüyümüzlə, 
onlarla təmas qurmağımızla fəxr edirdik. 
Sən demə, bu qədər əcnəbi görəcəyimiz 
gün qabaqda imiş. 

Sahabo /ouise dedi ki...
Burundili bu xanımla mənim söhbəti-

min alınmasına hansısa peşəkar tərcüməçi 
yox, adi gənc təhlükəsizlik əməkdaşların-
dan biri kömək elədi. 

gz pavilyonlarında keçiriləcək tədbirə 
hazırlaşan xanım Sahabo /ouise dedi ki, 
mən Prezident İlham Əliyevin qətiyyətli 
siyasətçi olduğu barədə çox eşitmişdim. 
Yəni bu barədə məlumatım var idi. Ancaq 
Azərbaycan dövlətinin bu qədər qüdrət-
li, xalqınızın istənilən Avropa ölkəsindən 
üstün mədəniyyətə malik olması, Bakının 
gözəlliyi məni heyran qoydu. Neçə gündür 
buradayam, hələ də gördüklərimə inana 
bilmirəm. 

Həmsöhbətimə dedim ki, sizin ölkə-
nizin ekoloMi problemlərindən əlavə digər 
problemlərinizin də olduğunu bilirik. O isə 
belə suala cavab vermək istəməyərək Bu-
rundidə qovuşan Nil və Konqo çaylarının 
çoxsaylı ekoloMi problemləri olduğunu xa-
tırlatdı. 

Əlavə edək ki, onların kənd təsərrüfatı 
qəhvə,  çay, pambıq, banan, şəkər qamışı, 
qarğıdalı becərilməsindən ibarətdir. Hə-
min əkin sahələrinin hamısı problemlərlə 
üz-üzədir. Ona görə də Bakı konfransından 
çox şey gözləyirlər...

“Çaydı, dəhnəsində  
xırsız əMdaha” 

Braziliya pavilyonunun önündə  öz 
fotomun çəkilməsi üçün telefonu yaşıdım 
olan bir nəfərə verdim. Sonra məlum oldu 
ki o, salyanlıdır. Sadəcə, Bakıda qonaq olub 
və eşidib ki, belə bir tədbir var, yaxınlarının 
köməyi ilə bilet alaraq gəlib ki, təbiəti, ətraf 
mühiti qoruyanlara dəstək olsun. 

Soruşdum ki, yaşlı adamsınız, sizə nə 
maraqla əziyyət çəkib bura  gəlirsiniz? 
Dedi ki, axı mənim gözümün qabağında 
neçə illərdir Kür quruyur, çayda balıqlar, 
ətraf kəndlərdə bitki örtüyü can verir. Eko-
logiyanın pozulmasından ən çox əziyyət 
çəkənlərdən biri mənəm. Niyə gəlməyim? 
Belə tədbir harada olsaydı, imkan daxi-
lində gedərdim. gz ölkəsinin, dövlətinin 
maraqları naminə kimsə dünyanın təbiə-
tinə zərər vurursa, biz ona qarşı çıxanların 
yanında olmalıyıq. Yadındadır, Məmməd 
Araz deyirdi ki, “Çaydı, dəhnəsində xırsız 
əMdaha...” O xırsız əMdahalara qarşı çıxdığı-
na görə İlham Əliyevi Allah qorusun�

Ağ şəhər hamının gözünün 
qabağında idi

İştirakçılar üçün maraqlı olan məqam-
lar çox idi. Məsələn, mənim üçün maraqlı 
olan pavilyonlardan birində okean və də-
nizlərin problemləri ilə bağlı panel iclası 
keçirilirdi. Moderator da, onun yanında 
əyləşmiş 3 mütəxəssisin hamısı da afrika-
lı, yaxud, qaradərili idi. =aldakıların isə 
hamısının Avropa görünüşlü olduğu açıq 
sezilirdi. 

Görünür, Şəhriyar demiş, “İşi işbilənə 
tapşırıblar”.  Mənim üçün  maraqlı olan 
başqa məqam ətrafına daha çox “tamaşa-
çı” toplamış Ağ şəhərin maketi idi. Aman 
Allah, əcnəbilər nəzərləri ilə Ağ şəhərin 
küçələrini necə “ gəzirdilər?”

Görsəm,  Prezidentimizi  
təbrik edəcəyəm...

Təqaüdə çıxandan sonra gündə üç-
dörd dəfə həyətdən çıxıb Məhəmməd 
Əmin Rəsulzadə prospektinədək ( ;ırda-
landa) gedib qayıdıram. Yəni hamı görür 
ki, heç yerə getmirəm. Amma hər gün 
çox adamla salamlaşıram. Dünən, COP29  
tədbirinə gedəndə isə küçəmizin ən yaşlı 
ağsaqqallarından biri olan Siyasət Abdul-
layev  hara getdiyimi soruşdu. Məqsədimi 
dedim. Sevincdən kişinin gözünə nur gəl-
di elə bil. 

± Çox düz edirsən, ay müəllim. Bu təd-
bir Azərbaycan kimi coğrafiya baxımından 
kiçik olan bir ölkə üçün miqyası ölçüyə-
gəlməz uğurdur. Mən də gedəcəyəm. Mən 
Qarabağ  və Şərqi =əngəzur işğaldan azad 
ediləndə cənab Prezidenti təbrik etmək 
istəyirdim. gvladlarım dedilər ki, onun işi 
çoxdur, məktub yazıb vaxtını almasaq yax-
şıdır. Yazmadım. Amma cənab Prezidenti 
görsəm, bütün dünyanı Bakıya yığan bu 
konfransa görə onu təbrik edəcəyəm. O, 
indiyədək bizə inanılmaz sevinclər bəxş 
eləmişdi. Bu konfransı isə ayrı aləmdir. 
Keçmiş SSRİ məkanında hələ heç kəs belə 
uğur qazana bilməmişdi. Get, o möhtəşəm-
liyi öz gözünlə gör� 

øWWifaT 0ø5=Ψ%Ψ</ø 



10 Xalq qəzeti15 noyabr 2024-cü il, cümə

COP29

Bakı konfransının nəticələri 
böyük ümidlər doğurur

Azərbaycanın bu günə qədər təşkil etdiyi ən böyük tədbir - COP29 
çərçivəsində maraqlı mövzular ətrafında müzakirələr dünən də davam 
etdirildi. Müzakirələrdə davamlı inkişaf və ətraf mühitin qorunmasına 
maliyyə resurslarının təsiri, eləcə də enerji keçidinin maliyyələşdirilməsində 
suveren rifah fondlarının rolu diqqət mərkəzində saxlanıldı. Konfransda 
iştirak edən qeyri-hökumət təşkilatı nümayəndə heyətlərinin üzvləri ilə 
söhbət etdik, onların tədbir haqqında fikirlərini öyrəndik.

Qeyri-hökumət təşkilatları da ətraf 
mühitin mühafizəsi sahəsində fəal iştirak 
edirlər. Bu təşkilatlar həm yerli, həm də 
beynəlxalq səviyyədə fəaliyyət göstərərək 
müxtəlif ekoloji problemlərin həllində 
mühüm rol oynamağa çalışırlar. Belə təş-
kilatlardan biri “Regions4” – submilli hö-
kumətlərin qlobal şəbəkəsidir. “Regions4” 
BMT-nin sistem təşkilatları tərəfindən 
rəsmi olaraq tanınır. İqlim dəyişikliyi, bi-
omüxtəliflik və davamlı inkişafla bağlı 
əsas qlobal tədbirlərə qatılan “Regions4” 
4 qitədə 22 ölkədən 50 regional hökuməti 
təmsil edir. 

Təşkilatın nümayəndəsi, regional baş 
direktor Natalie Urube Pandonun söz-
lərinə görə, təşkilat xidmət göstərdiyi 

ərazilərə yaxın qalaraq transformativ də-
yişiklikləri yerə gətirməklə hərəkət edir: 
“Biz regionları bir-birinə və BMT-yə bağ-
layırıq, onların səsinin qlobal müzakirələr-
də eşidilməsini təmin edirik. Çirklənməni 
azaltmaq, təbiət və “Gender-2030” üçün 
çalışırıq. Buna görə də dünyanın bir çox 
bölgələri ilə burada toplaşmışıq. Niyə? Biz 
insan inkişafının kritik mərhələsindəyik və 
elmin bizə dediyi kimi, tullantıların azal-
dılmasından xeyli uzaqdayıq. Biz qlobal 
temperaturun 3,1 dərəcə əhəmiyyətli dərə-
cədə artması yolundayıq. 

Biz bütün dünyada iqlim dəyişikliyi-
nin son dərəcə dağıdıcı təsirlərini görürük: 
daşqınlar, quraqlıqlar və ekstremal hava 
hadisələri. Nəinki yenidən iqlim dəyişik-
liyi ilə üzləşməli, həm də iqlim dəyişikli-
yinə uyğunlaşmalı olacağıq. Ona görə də 
submilli hökumətlərin qlobal şəbəkələri bu 
məsələdə çox mühüm rol oynayır. Çünki 
biz ərazilərə yaxınıq, xalqa yaxınıq, bən-

zərsiz reallıqları, təbii reallıqları, sosial 
reallıqları bilirik. Biz həllər gətirə, bunu 
insanlarla və təbii ekosistemlərlə yarada 
bilərik.

Ona görə də buradayıq. Bu görüş ma-
liyyə baxımından çox önəmlidir. Dünya 
maliyyənin qlobal vəziyyəti ilə barışmalı-
dır və biz bu maliyyəni milli hökumətlər 
üçün əlçatan etmək istəyirik. Çünki onlar 
maliyyə imkanları ilə daha çox şey edə 
bilərlər. Bu, bizim burada toplaşdığımız 
mühüm məsələdir. Mənə elə gəlir ki, biz 
nəhayət çox mütəşəkkil olmuşuq”. 

COP29-un çox təşkil edildiyini də vur-
ğulayan Natalie Urube Pando konfransdan 
ümidlərlə ayrılacağını  vurğuladı.

Böyük Britaniyalı, “Save Soil” təşki-
latının nümayəndəsi Henry Asplin təmsil 
etdiyi qurum barədə qısa məlumat verdi: 
“Bizim işimiz çox sayda insanın şüurlu şə-
kildə hərəkət etdiyi, ekoloji problemlərin 
bütün dünyada seçim məsələlərinə çevril-
diyi bir planet yaratmaq məqsədi daşıyır. 
“Save Soil” hərəkatı torpağın sehrini qo-
rumaq üçün bəşəriyyəti birləşdirməyə ça-
lışır. Bilirsiniz, kənd təsərrüfatı, meşələrin 
qırılması və digər amillər qorxunc dərəcə-
də torpağın üst qatını deqradasiyaya uğ-
radıb və eroziyaya məruz qoyub. Qlobal 
miqyasda kənd təsərrüfatı torpaqlarının 
yarıdan çoxu deqradasiyaya uğrayıb. Bir-
ləşmiş Millətlər Təşkilatının Qida və Kənd 
Təsərrüfatı Təşkilatı bunun 2050-ci ilə 
qədər 80-90 faiz olacağını iddia edir. Tor-
pağın hazırkı deqradasiyası davam edərsə, 
bu, hamı üçün fəlakətli sonluqla yekunlaşa 
bilər. Torpağın üst qatının 90 faizi deqra-
dasiyaya uğramış ola bilər və bu, əlbəttə 
ki, yaxşı gələcək deyil. 2050-ci ilə qədər 
planetimizin əhalisi də 10 milyard nəfərə 
çatacaq”.

Henry Asplin vurğuladı ki, torpaq pis-
ləşir və biz bu böyük əhali üçün 60 faiz 
daha çox qida istehsal etməliyik: “Odur 
ki, təcili torpağı bərpa etməliyik. Torpağı 
bərpa etmək üçün isə fermerlərə dəstək ol-
malıyıq. Onlara maliyyə lazımdır”. 

“Nova Soil” təşkilatının nümayəndəsi 
əlavə etdi ki, hökumətləri torpaq sağlamlı-
ğı siyasətinin qurulmasında dəstəkləyirlər: 
“COP29-dan ümidimiz ondan ibarətdir ki, 
daha çox iqlim maliyyəsi fermerlərə yönəl-
diləcək. Çünki qlobal miqyasda görmək 
istədiyimiz odur ki, fermerlər torpağı sa-
ğaltmaq üçün regenerativ kənd təsərrüfa-

tına keçə bilsinlər. Çünki qlobal miqyasda 
görməyə ümid etdiyimiz şey fermerlərin 
torpağı sağaltmaq üçün regenerativ kənd 
təsərrüfatına keçə bilməsidir”. 

Sonda müsahibimiz Azərbaycan 
haqqında təəssüratlarını bölüşdü: “İlk 
dəfədir Bakıda oluram. Şəhər inanılmaz 

dərəcədə gözəldir. Çox qonaqpərvər xalqı-
nız var. Etiraf edim ki, buna qədər gözlən-
tilərim çox deyildi. Amma nəinki COP29-
da, hətta Bakıda, şəhərdə insanların necə 
qonaqpərvər olması məni çox sevindirdi. 
Xalça Muzeyində oldum, təəssüratlarım 
inanılmazdır. Burada insanlara çox mehri-
ban münasibət göstərilir və hamıya dəstək 
olunur. Bu mənim üçün fantastik təcrübə 
oldu”.

Regional Kənd Dialoq Proqramı ko-
ordinatoru Inola Mapp COP29-un qlobal 
ekoloji problemlərin həllinə müsbət təsir 

göstərəcəyinə ümid bəslədiyini bildirdi. 
COP29-in Bakıda keçirilməsini yüksək 
qiymətləndirən panamalı qonaq əlavə etdi 
ki, bu konfrans həssas qruplardan və icma-
lardan olan, iqlim dəyişikliyindən əziyyət 
çəkən hər kəsin səsini çatdırmaq üçün ən 
effektiv platformadır: “İqlim dəyişikliyinə 
qarşı mübarizədə hamı birləşməlidir və 
hamı üçün prioritet məsələ olmalıdır”.

Səbuhi MƏMMƏDOV, 
 Elşən AĞALAR (foto)  

XQ

Monteneqro Prezidenti 
Heydər Əliyev Mərkəzində 

BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının 
Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasında (COP29) iştirak etmək üçün 
Azərbaycanda səfərdə olan Monteneqro Prezidenti Yakov Milatoviç 
noyabrın 14-də Heydər Əliyev Mərkəzində olub.

Ali qonağa dünya memarlığının nadir 
incilərindən sayılan Heydər Əliyev Mərkə-
zi haqqında geniş məlumat verilib. Qeyd 
olunub ki, Mərkəzin fəaliyyəti ümummilli 
lideri Heydər Əliyevin dövlətçilik fəlsəfə-
sinin, azərbaycançılıq ideologiyasının və 
Ulu öndərin irsinin dərindən öyrənilmə-
sinə və tədqiq edilməsinə yönəlib. Mərkə-
zin həyata keçirdiyi layihələr Azərbaycan 
tarixinin, dilinin, mədəniyyətinin və digər 
milli sərvətlərin beynəlxalq aləmdə təbli-
ğinə, elmin, təhsilin, mədəniyyətin, səhiy-
yənin, idmanın, ekologiyanın və iqtisadiy-
yatın müxtəlif sahələrinin dəstəklənməsinə 
və inkişafına xidmət edir.

Monteneqronun Prezidenti əvvəlcə 
Ulu öndərin Azərbaycana rəhbərlik etdiyi 
dövrlərdə - 1969-cu ildən 2003-cü ilə qə-
dər - rəsmi istifadəsində olan avtomobil-
lərə baxıb. Ümummilli liderin həm sovet 
hakimiyyəti dövründə, həm də müstəqillik 

illərində həyata keçirdiyi fəaliyyət konsep-
siyasının müxtəlif dövrlərini əks etdirən 
eksponatlar, fotoşəkillər və multimedia 
zalı qonaqda böyük maraq doğurub.

“Azərbaycan inciləri” sərgisi ilə də ta-
nış olan Yakov Milatoviçə bu sərgidə ölkə-
mizin tükənməz təbii sərvətləri, çoxəsrlik 
tarixi, mədəni irsi ilə bağlı nadir eksponat-
ların nümayiş etdirildiyi bildirilib. Burada 
qədim peşələrin, o cümlədən Azərbaycan 
xalçaçılıq məktəbinin nadir nümunələrinin 
sərgiləndiyi, qədim çalğı alətlərimizin ori-
jinal şəkildə - səsli formada təqdim olun-
duğu diqqətə çatdırılıb. Qeyd olunub ki, 
Azərbaycan milli geyimlərinin, qədim sik-
kələrin nümayiş etdirildiyi sərgiyə gələnlər 
burada müxtəlif dillərdə müqəddəs kitab-
ları da görə bilərlər.

XQ

Müstəmləkəçilik Afrikanın  
dirçəlişini əngəlləyir 

Bakı Təşəbbüs Qrupu (BTQ) və SAHEL Konfederasiyasını təmsil 
edən ASRAD təşkilatı COP29 çərçivəsində “Müstəmləkəçiliyin Afrikada 
investisiya perspektivlərinə mənfi təsirləri” mövzusunda tədbir keçirib. 

Fransanın Afrikadakı keçmiş müstəm-
ləkələrindən, digər fransız dənizaşırı əra-
zilərindən, Niderland koloniyalarından 
olan nümayəndələr, xarici və yerli jurna-
listlər iştirak edən tədbirdə Afrikada kolo-
nial keçmişin yaratdığı dərin sosial-iqtisa-
di problemlər və onların qitədə investisiya 
imkanlarına mənfi təsiri müzakirə olunub. 

Çıxışlarda müstəmləkəçilikdən miras 
qalan qeyri-bərabərlik, resursların ədalətsiz 
və qanunsuz istifadəsi, qitənin inkişafını 
ləngidən səbəblər barədə ətraflı fikir müba-
diləsi aparılıb. Həmçinin investisiya sahə-
sində yaranan problemlər, dayanıqlı inkişaf 
və kənar müdaxilə olmadan Afrikada inves-
tisiyaların perspektivləri müzakirə olunub. 

Tədbirdə müstəmləkəçiliyin hazırda 
planetimizin üzləşdiyi dağıdıcı iqlim böh-
ranına mənfi təsirləri xüsusi vurğulanıb. 
Müstəmləkəçiliyin Afrika ölkələrinin, 
dənizaşırı ərazilərin artıq daha tez-tez 
üzləşdiyi dağıdıcı iqlim hadisələrinə də-

rin və davamlı mənfi təsirlərinin gözardı 
edilməsi şiddətlə qınanıb. Bildirilib ki, 
müstəmləkəçiliyin bu ölkələrdə yaratdı-
ğı sosial və siyasi nizamsızlıq, iqtisadi 
istismar və yoxsullaşma, yerli xalqların 
mədəniyyətlərinin və milli kimliyinin iti-
rilməsi, etnik bölünmə və icmalar arasın-
da gərginliyin yaradılması siyasəti, ətraf 
mühitin deqradasiyası, iqtisadi və siyasi 
asılılığın mirası kimi bir çox mənfi tə-
sirlər artıq dözülməz həddə çatıb. Buna 
baxmayaraq, yerli xalqlar iqlim dəyişik-
liyinin dağıdıcı təsirləri ilə bağlı müstəqil 
qərarlar qəbul edə bilmirlər. 

Tədbir iştirakçıları Fransanın və Nider-
landın müstəmləkəsi altında olan ölkə və 
ərazilərdə ətraf mühitə ziyan vuran bütün 
qeyri-qanuni fəaliyyətlərin dayandırılması, 
yerli xalqların hüquqlarına hörmətlə yana-
şılması ilə bağlı çağırış ediblər.

XQ

Sloveniyada  
Şuşa təqdimatı 
Şuşa Şəhəri Dövlət Qoruğu İdarəsinin 

icraçı direktoru Tural Novruzov, Azər-
baycanın Avstriyadakı səfirliyinin müşa-
viri Fərid Vəliyev, Şuşa rayonunda Azər-
baycan Respublikası Prezidentinin xüsusi 
nümayəndəliyinin əməkdaşı  Tural Verdi-
yev və Qoruğun məsul əməkdaşı  Səmayə 
Məmmədova 13-15 noyabrda Sloveniya-
nın Lyublyana şəhərində keçirilən Tarixi 
Şəhərlər Liqasının 19-cu Dünya Konfran-
sında iştirak ediblər. 

Şuşa Şəhəri Dövlət Qoruğu İdarəsindən 
bildirilib ki, səfər çərçivəsində TŞL-nin Baş 
katibi Shibata Shigenori və Sloveniyanın 
Lyublyana şəhərinin meri Zoran Yankoviç-
lə görüşlər keçirilib. Konfrans çərçivəsində 
Şuşa Şəhəri Dövlət Qoruğu İdarəsinin İc-
raçı direktoru Tural Novruzovun təqdimatı 
əsasında iştirakçı ölkələrə Şuşanın əsl tarixi 
simasının, ənənələrinin və qədim mədəni 
abidələrinin bərpası, tarixi-mədəni irsinin 
qorunmasının mühüm əhəmiyyəti, işğal döv-
ründə ermənilər tərəfindən törədilən vandal-
lıq barədə ətraflı məlumat verilib. 

Qeyd edilib ki, hazırda Şuşada geniş 
abadlıq və quruculuq, yenidənqurma işləri 
aparılır, yeni infrastruktur obyektləri yaradı-
lır, şəhərin dünya ictimaiyyətinə tanıdılması 
istiqamətində bir sıra beynəlxalq səviyyəli 
tədbirlər keçirilir.

XQ

Fransa və Niderland müstəmləkələri 
nümayəndələrinin Bakı aksiyası

Fransa və Niderlandın müstəmləkəsi altında olan Afrika ölkələrinin 
və dənizaşırı ərazilərin nümayəndələri Bakıda “Yaşıl və müstəmləkəsiz 
dünya naminə həmrəylik” adlı dinc aksiya keçiriblər. 

COP29 çərçivəsində təşkil olunan ak-
siyanın iştirakçıları bildiriblər ki, müstəm-
ləkəsiz və yaşıl dünya naminə həmrəylik 
davamlı inkişafın və müstəmləkə ölkələri-
nin muxtariyyətinin ayrılmaz olduğu ide-
yasına əsaslanır.

Onilliklər boyu müstəmləkəçilikdən, 
iqtisadi istismardan, mədəniyyətlərinə və 
ətraf mühitlərinə hücumlardan əziyyət 
çəkən bu ölkələr istər iqlim dəyişikliyi, 
istərsə də meşələrin qırılması və ya tor-
pağın deqradasiyası kimi mövcud ekoloji 
böhranlara ən həssas ölkələrdir. Bu xalq-
larla həqiqi həmrəylik onların təbii ehti-
yatlarına, ənənəvi biliklərinə və suveren-
liyinə hörmət edən hüququnu dəstəkləmək 
deməkdir. 

Aksiyaçılar təbii sərvətlərinin müstəm-

ləkəçi güclərin xeyrinə talan edilməsinə, 
yerli əhalinin yoxsullaşdırılmasına, eko-
sistemlərin zəiflədilməsinə etirazlarını bil-
diriblər. Onlar Fransa və Niderland kimi 
müstəmləkəçi dövlətlərin və transmilli 
korporasiyaların deqradasiya etdiyi eko-
sistemlərin bərpası üçün məsuliyyət da-
şıdıqlarını və buna görə ekoloji təzminat 
ödəməli olduqlarını vurğulayıblar. 

Müstəmləkə altında olan bu ölkələ-
rin nümayəndələri yaşıl texnologiyalara 
bərabər çıxışı tələb edirlər. İnkişaf etmiş 
ölkələrdə müstəmləkəçiliyin təsirləri və 
əvvəllər müstəmləkə olmuş ölkələrin üz-
ləşdiyi ekoloji problemlər haqqında məlu-
matlılığın artırılması və insanların maarif-
ləndirilməsinə çağırış ediblər. 

XQ

Parlamentlərarası İttifaqın 
Baş katibi Azərbaycanda 

Noyabrın 14-də Parlamentlərarası İttifaqın Baş katibi Martin Çunqonq 
Bakıda BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər 
Konfransının 29-cu sessiyası (COP29) çərçivəsində Parlamentlərarası 
İttifaq və Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin birgə təşkilatçılığı ilə 
keçiriləcək Parlament görüşündə iştirak etmək üçün ölkəmizə səfərə gəlib.

Heydər Əliyev Beynəlxalq Hava Li-
manında qonağı Milli Məclisin deputatı 

Soltan Məmmədov və digər rəsmi şəxslər 
qarşılayıblar.    XQ
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“ASAN xidmət”in “Yaşıl Qabaqcıl 
İdarəetmə” təqdimatı

“ASA1 xidmət”in təşkilatçılığı ilə “Yaşıl Qabaqcıl İdarəetmə üzrə 
1azirlər Forumu”nda çıxış edən Vətəndaşlara Xidmət və Sosial İnnovasiyalar 
üzrə Dövlət Agentliyinin sədri hlvi Mehdiyev Azərbaycanın qlobal iqlim 
dəyişikliyinə qarşı mübarizəyə önəmli töhfələr vermək məqsədilə önəmli 
layihələr həyata keçirdiyini vurğulayıb. 

Onun sözlərinə görə, Prezident İlham 
Əliyev bu sahədə irəliləyişin vacibliyini 
nəzərə alaraq “Azərbaycan 2030: Sosi-
al-iqtisadi İnkişafın Milli Prioritetləri”ni 
təsdiqləyib. glkəmizin uzunmüddətli fəa-
liyyətinin əsas sahələrini əks etdirən hə-
min strateMi sənədin prioritetləri sırasında 
�-ci məqsəd həyati əhəmiyyət ilə daha çox 
diqqət çəkib, çünki bu bənd təmiz ətraf 
mühitin yaradılmasına və Azərbaycanın 
“yaşıl” inkişaf ölkəsinə çevrilməsinə yönə-
lib. 

Azərbaycanın davamlı inkişaf is-
tiqamətində səylərinin COP29-a sədrlik 
edəndən sonra daha da sürətləndiyini bil-
dirən agentlik rəhbəri əlavə edib ki, müxtə-
lif xalqların nümayəndələrinin bu nüfuzlu 
iqlim konfransında fəal iştirak etmələri ilə 
sözügedən sessiya respublikada mühüm 
mərhələ olacaq. Eyni zamanda, COP28-də 
əldə edilən tərəqqiyə əsaslanılaraq, builki 
konfrans emissiyaların azaldılması ilə bağ-
lı konkret, vaxtla bağlı öhdəliklərin irəli 
sürülməsi və iqlimin maliyyələşdirilməsi, 
eləcə də icrasında şə൵aÀığın artırılması da 
daxil olmaqla mənalı nəticələr əldə oluna-
caq. 

Vətəndaşlara ;idmət və Sosial İnnova-
siyalar üzrə Dövlət Agentliyi də beynəlxalq 
əməkdaşlığın planetimizi qorumaqla yana-
şı, gələcək nəsillər üçün təhlükəsiz mühiti 
təmin edəcək məqsədlərə nail olmaq üçün 
mühüm önəm daşıyır. Agentlik dövlət sek-
torunun aktoru olaraq katalizatorlar kimi 
unikal rola malikdir və müəyyən edilən la-
yihələrin həyata keçirilməsində öz imkan-

larından səmərəli yararlanır. 
“Yaşıl Qabaqcıl İdarəetmə üzrə Na-

zirlər Forumu”nda qeyd edilib ki, Vətən-
daşlara ;idmət və Sosial İnnovasiyalar 
üzrə Dövlət Agentliyi 2012-ci ildə Prezi-
dent İlham Əliyevin müvafiq fərmanı ilə 
Azərbaycanda dövlət idarəçiliyində insti-
tusional islahatların aparıldığı bir dövrdə 
yaradılıb. Dövlət xidmətlərinin göstəril-
məsi və optimallaşdırılması missiyasına 
həvalə edilən, vətəndaş mərkəzli xidmətlə-
rin göstərilməsi üçün qabaqcıl bir pəncərə 
modeli olan “ASAN xidmət” istifadəyə 
verilib. 

Agentlik son 10 il ərzində model əhə-
miyyətli inkişaÀara məruz qalıb və bu gün 
vətəndaşlara bir məkanda �00-dən çox 
xidmətdən istifadə etməyə imkan verir. 
“ASAN xidmət” xidmətləri bir məkanda 
toplayaraq vətəndaşların bir neçə quruma 
baş çəkməsinə ehtiyacı aradan qaldıraraq 
həm səyahət vaxtını, həm də bununla bağlı 
karbon emissiyalarını azaldır.

Agentliyin sədri hlvi Mehdiyevin söz-
lərinə görə, “ASAN xidmət”i fərqləndirən 
cəhət onun vətəndaş məmnunluğuna və 
dövlət sektoruna duyulan inama diqqət 
yetirməsidir. Bunun nəticəsidir ki, bu gün 
vətəndaşların “ASAN xidmət”dən məm-
nunluq səviyyəsi 99,8 faiz təşkil edir.

Dövlət xidmətləri sahəsində əldə olu-
nan bu nailiyyətlər fonunda “ASAN xid-
mət” Birləşmiş Millətlər Təşkilatının nü-
fuzlu mükafatlarının iki dəfə laureatıdır. 
Eyni zamanda, innovativ həllərin inteqra-
siyası ilə üfüqləri genişləndirir, ən mühü-

mü isə gündəlik əməliyyatlarda istifadə 
edilən rəqəmsal sənəd idarəetmə sistemi-
dir. Bu isə, öz növbəsində, agentliyə sənə-
dsiz hökumətə keçməyə və ətraf mühitin 
mühafizəsinin təşviqi istiqamətində səyləri 
inkişaf etdirməyə imkan verir. 

h.Mehdiyev daha sonra deyib: “Ətraf 
mühitin qorunmasında onun əhəmiyyətini 
dərk edərək, “Yaşıl ASAN” kimi bir sıra 
layihələr vasitəsilə gənclərin fəal iştirakını 
da təşviq edirik. Könüllülərimizlə 9 il ər-
zində fədakar işimiz nəticəsində biz 2 min 
200 tondan çox kağızı uğurla təkrar ema-
la yönəltdik və 3� min �00-dən çox ağacı 
xilas etdik. hmumilikdə, biz �00-dən çox 
ekoloMi layihə keçirmiş və 100-dən çox 
ağacəkmə və təmizlik aksiyası təşkil etmi-
şik.

Bununla belə, səylərimiz qlobal miq-
yasda aktiv təcrübə mübadiləsinə də çev-
rilir. Yarandığı gündən etibarən Dövlət 
Agentliyi fəal institusional əməkdaşlığa 
və mənalı təcrübə mübadiləsinə üstünlük 
verərək, dünya ölkələri ilə 20-dən çox an-
laşma memorandumu imzalayıb”. 

Agentliyin sədrinin sözlərinə görə, iq-
lim dəyişikliyi kimi qlobal çağırışlarla mü-
barizə və dövlət xidmətlərində mükəmməl-
liyə nail olmaq yalnız bir-birinin uğurlarını 
və təcrübələrini qarşılıqlı öyrənməklə hə-
yata keçirilə bilər: “O zaman soruşmalı 
olduğumuz sual budur: dövlət qurumları 
davamlı inkişaf məqsədlərinə nail olmaq 
üçün qlobal səyləri necə e൵ektiv şəkil-
də kataliz edə bilərlər? Əsl təsir o zaman 
başlayır ki, dövlət qurumları cəmiyyətlə 
dərindən əlaqə saxlayır və onun etimadını 
qazanır. Həqiqətən də beynəlxalq forum-
larda müzakirə etdiyimiz hər bir müsbət 
dəyişiklik son nəticədə ayrı-ayrı vətən-
daşların hərəkətləri və məlumatlılığından 
qaynaqlanır. Eyni zamanda, biz hamı üçün 
təhlükəsiz mühit təmin etmək məqsədilə 
“yaşıl” enerMi ambisiyalarımızla nümunə 
oluruq”. 

“Yaşıl Qabaqcıl İdarəetmə üzrə Nazir-
lər Forumu”nda o da qeyd edilib ki, agent-
lik bu yaxınlarda ənənəvi karbohidrogen 
resurslarından asılılığı azaltmaq üçün döv-
lət xidmətlərinin göstərilməsi sahəsində ilk 
belə təşəbbüs olan mövcud “ASAN xid-
mət” mərkəzi infrastrukturlarımıza günəş 
panellərinin inteqrasiyası layihəsini real-
laşdırıb. “ASAN xidmət” mərkəzləri Azər-
baycanda hər ay bir milyondan çox vətən-
daşı cəlb edən məşhur mərkəzə çevrilib. 
Bu da, öz növbəsində, “ASAN xidmət”i 
Günəş enerMisi layihəsi kimi təşəbbüslər 
haqqında ictimaiyyətin məlumatlılığının 
artırılması, vətəndaşlar arasında öz ev-
lərində və ya ofislərində “yaşıl” həllərin 
qəbuluna və tətbiqinə yönəlmiş təfəkkürün 
gücləndirilməsi platformasına çevirir.

“Əməkdaşlığın gücü: xalis sıfır üçün birgə səylər”
Bakı iqlim konfransı 

çərçivəsində İqtisadiyyat 1azirliyi 
və İxracın və İnvestisiyaların 
Təşviqi Agentliyi (A=PROMO) 
“Əməkdaşlığın gücü: xalis sıfır 
üçün birgə səylər” mövzusunda 
Dünya İqtisadi Forumu ilə yüksək 
səviyyəli sessiya keçirib.

Tədbirdə iqtisadiyyat naziri Mikayıl 
Cabbarov iqlim dəyişikliyinə qarşı birgə 
mübarizə səylərini ehtiva edən prinsiplər, 
bu sahədə yürüdülən qlobal siyasət və özəl 
sektorun töhfələri barədə fikirlərini bildi-
rib. Nazir deyib ki, bu məsələdə müsbət də-
yişikliklərin təmin olunması üçün inklüziv 
tədbirlərin davamlılığına və dayanıqlı inki-
şafa nail olmaq önəmlidir. Onun sözlərinə 
görə, qlobal müstəvidə iqlim məsələləri 
kontekstində bütün xalqları ehtiva edən 
ədalətli yanaşma da mühüm məsələdir.

Sessiyada, həmçinin Azərbaycanın da-
vamlı artım və yaşıl iqtisadiyyat sahəsində 
hədəÀəri və görülən işlər barədə məlumat 
verilib. glkəmizdə “yaşıl” enerMi məqsəd-
lərinə çatmaq üçün qabaqcıl texnologiya-
ların və innovativ həllərin hazırlanması 
yönündə məqsədyönlü tədbirlərə diqqət 
çəkilib, bu sahədə beynəlxalq əməkdaşlı-
ğın vacibliyi vurğulanıb.

Dünya İqtisadi Forumunun icraçı di-
rektoru və sessiyanın moderatoru Cim 
Huay Neo sıfır karbon emissiyasına keçid 
prosesinin iqtisadi artım və iş yerlərinin 
yaradılması üçün böyük imkanlar yarat-
dığını, eləcə də faydaların və xərclərin 
ədalətli şəkildə bölüşdürülməsini təmin 
etmək üçün birgə və hərtərəÀi yanaşmanın 
əhəmiyyətini vurğulayıb.

Tədbirdə hmumdünya Ticarət Təşki-

latının baş direktoru Nqozi OkonMo-İveala 
çıxış edərək qlobal ticarət siyasətlərinin iq-
lim dəyişikliyinə uyğunlaşdırılması və bu 
kontekstdə inkişaf etməkdə olan ölkələrin 
dəstəklənməsinin vacibliyi barədə fikirlə-
rini bölüşüb.

gzbəkistanın investisiya, sənaye və 
ticarət naziri /əziz Kudratov isə qlobal 
iqlim dəiyşikliklərinə qarşı beynəlxalq 
əməkdaşlıq, region ölkələrinin bu yöndə 
təşəbbüsləri, bərpa olunan enerMi sahəsində 
birgə layihələrin reallaşdırılmasının önə-
mini vurğulayıb. 

“Boston Konsaltinq Qrup”un qlobal 
sədri və CEO İqlim /iderləri Alyansının 
həmsədri Riç /esser 2019-2022-ci illər 
arasında ümumi emissiya səviyyəsini 10 
faiz azaltmağa, ümumi gəlirlərini isə 18 
faiz artırmağa nail olduqlarını diqqətə çat-
dırıb. İqlim fəaliyyətinə özəl sektorun daha 

çox cəlb edilməsi üçün dövlətlərlə daha sıx 
əməkdaşlığın vacibliyini vurğulayan həm-
sədr deyib ki, bu sahədə aydın siyasət və 
güclü tərəfdaşlıq mexanizmləri müsbət 
dəyişikliklər üçün həlledici əhəmiyyət da-
şıyır.

“Fortescue” şirkətinin icraçı sədri End-
ryu Forrest çıxışında iqlim dəyişikliyi ilə 
mübarizədə enerMinin “yaşıl” mənbələrdən 
əldə edilməsinin əhəmiyyətini vurğulayıb. 
Onun sözlərinə görə, bərpaolunan enerMi 
sektoruna sərmayələrin artırılması və tex-
noloMi yeniliklərin təşviqi sayəsində qlobal 
iqlim hədəÀərinə çatmaq mümkündür.

TərəÀər iqlim böhranının həlli üçün 
qlobal səviyyədə birgə tədbirlərin zərurili-
yini vurğulayıblar. Bütün dövlət, şirkət və 
vətəndaş cəmiyyəti qurumları ortaq məsu-
liyyəti qəbul etməyə və konkret fəaliyyət 
planları ilə iqlim dəyişikliklərinə qarşı mü-
barizəyə qoşulmağa çağırılıb.

Azərbaycan sivil gələcək 
müzakirələrinə meydan açıb

COP29-un /iderlər Sammiti konfransın növbəti iki həftəsi üçün siyasi 
istiqamətin müəyyən edilməsində mühüm fürsət oldu. Bunu noyabrın 
14-də keçirilmiş mətbuat konfransında COP29-un baş danışıqçısı Yalçın 
Rəfiyev bildirib. 

Sammitdə iqlim dəyişikliyi sahəsin-
də konsensusa nail olmaq və fəaliyyətə 
təkan vermək kimi ortaq hədəfi olan 80 
dünya lideri, o cümlədən dövlət və hö-
kumət başçılarının iştirakını xatırladan 
baş danışıqçı deyib ki, COP29 koman-
dası konfrans çərçivəsində xüsusi tədbir 
təşkil edərək inkişaf etməkdə olan ki-
çik ada dövlətlərinin səsinin ən yüksək 
səviyyədə eşidilməsi üçün xüsusi səy 
göstərdik: “Biz iqlim dəyişikliyinin nə-
ticələri ilə mübarizənin ön cəbhəsində 
olan icmaların nümayəndələrini dinlə-
dik. Onlar bərpaolunmaz itkilərdən da-
nışaraq bizə ambisiyaların artırılması 
və fəaliyyətin gücləndirilməsi planının 
həyata keçirilməsinin vacibliyini xatır-
ladıblar, eləcə də uğur qazanmaq üçün 
kollektiv səylərin lazım olduğunu bildi-
riblər”. 

 Fransız Murnalistin ölkəsinin eko-
logiya nazirinin Bakıya səfərini ləğv 
etməsi barədə qərarı ilə bağlı sualını 
cavablandıran Yalçın Rəfiyev Azər-
baycanın konstruktiv və səmərəli iqlim 
müzakirələrində iştirak etmək istəyən 
hər kəs üçün öz qapılarını açdığını vur-
ğulayıb. Onun sözlərinə görə, Azərbay-
can COP29-un sədri kimi müsbət nəticə 
əldə etmək üçün bütün proseslərin ink-
lüzivliyini təmin edib: “Biz konstruktiv 
və məhsuldar müzakirələrə qoşulmaq 
istəyən hər kəs üçün qapılarımızı açmı-
şıq. Qapılarımız açıq qalır və ümid edi-
rik ki, burada iştirak edənlərin hamısının 
ümumi niyyəti var. İlk növbədə, inkişaf 
etməkdə olan ölkələrin ehtiyac və priori-
tetlərinin təmin edilməsinə kömək edə-
cək müsbət nəticə əldə etmək üçün kol-
lektiv səylərdə iştirak etmək istəyirik”.

“Cənub” elektrik stansiyası 
hidrogendən enerMi alacaq

Yaxın vaxtlarda ùirvan şəhərində yerləşən “Cənub” Elektrik 
Stansiyasında təmiz hidrogenlə elektrik enerMisinin istehsalına 
başlanılacaq. Bu, stansiyanın bir blokunun hidrogenlə çalışmasından 
sonra mümkün olacaq. 

Bununla bağlı COP29 çərçivəsində 
“AzərEnerMi” Açıq Səhmdar Cəmiyyə-
tinin rəhbəri Baba Rzayev və ABŞ-nin 
“GE Vernova” şirkətinin səlahiyyətli nü-
mayəndəsi Cozef Anis arasında müvafiq 
sənəd imzalanıb. 

“AzerEnerMi” ASC-dən verilən məlu-
mata görə, B. Rzayev və “GE Vernova” 
şirkətinin Avropa, Yaxın Şərq və Afrika 

üzrə Qaz EnerMisi istiqamətində prezi-
denti və baş icraçı direktoru C. Anisin 
iştirakı ilə COP29-un Yaşıl =onasında 
keçirilən tədbirin əsas mövzusu “GE 
Vernova” şirkəti tərəfindən Şirvan şəhə-
rində yerləşən “Cənub” Elektrik Stan-
siyasının qaz turbinlərindən birinin 100 
faiz hidrogen yanacağı ilə işləməyə ke-
çirilməsi layihəsi olub.

“İnvestisiya və xeyriyyəçilik 
üzrə İqlim Platforması”
Paris Sazişinin hədəflərinə çatmaq üçün həyata keçirilən layihələrin 

icrasını sürətləndirmək məqsədilə COP29 Sədrliyi, Azərbaycan 
Respublikasının İqtisadiyyat 1azirliyi və COP29-un İqlim dəyişmələri 
üzrə yüksəksəviyyəli çempionunun birgə təşkil etdiyi “İnvestisiya 
və xeyriyyəçilik üzrə İqlim Platforması”nda 2030-cu ilədək iqlim 
maliyyələşməsi, birbaşa xarici investisiyalar üçün dövlət və özəl sektor 
əməkdaşlığının sürətləndirilməsi, dekarbonizasiya həllərinin təşviqi, 
iqlim uyğunlaşdırılması, həmçinin dayanıqlılıq üçün maliyyə həlləri kimi 
məsələlər müzakirə edilib. 

Platformada COP29-un İqlim dəyiş-
mələri üzrə yüksəksəviyyəli çempionu 
Nigar Arpadarai qeyd edib ki, özəl sek-
torun həm məsləhət, həm də fəaliyyət 

formasında töhfələri əvəzolunmazdır. 
Ədalətli “yaşıl” keçiddə uğur qazan-
mağın yeganə yolu isə daha geniş kon-
sensus qurmaq və bölücü ritorikadan 
qaçmaqdır: “Yüksəksəviyyəli çempi-
on olaraq, müxtəlif sahələrdə fəaliyyət 
göstərən şirkətlər və sahibkarlarla gö-
rüşmüşəm və iqlim üzrə hərəkət etmə 
ehtiyacına dair konsensusun mövcud 
olduğuna əminəm”.
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“Yaşıl” keçidə yolu “yaşıl” maliyyə açacaq
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Dünya Bankının dayanıqlı inkişaf üzrə vitse-pre-
zidenti Yurgen Vogele çıxışında deyib ki, ölkələr və 
şirkətlər iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə emissiya-
ların azaldılması və adaptasiya proseslərini bərabər, 
paralel aparılmalıdır. Dövlət və özəl sektorun iqlim 
dəyişikliyi ilə mübarizədə səylərini birləşdirməyi-
nin vacibliyini bildirən vitse-prezidentinin sözlərinə 
görə, Dünya Bankı iqlim dəyişikliyinin ölkələrə 
necə təsir etməsinə münasib olaraq həmin dövlətlərə 
maliyyə yardımı ayırmağı vacib sayır. O deyib ki, 
bank qarşıdakı 10 il ərzində iqlim layihələrini ma-
liyyələşdirmək üçün 1�0 milyard ABŞ dolları ayır-
mağı planlaşdırır: “2030-cu ilədək inkişaf etməkdə 

olan ölkələrə karbon qazı emissiyalarını azaltmaq 
və gələcək risklərə hazırlaşmaq üçün illik 2,� trilyon 
dollar lazım olacaq. glkələr, insanlar, iqtisadiyyatlar 
və şirkətlər çətin dövrlərdən keçirlər. Buna görə də 
hərəkətə keçməliyik. Bu, Dünya Bankı adından mə-
nim mesaMım ola bilər”.

gtən il Dünya Bankının inkişaf etməkdə olan 
ölkələrə �3 milyard ABŞ dolları ayırdığını xatırladan 
Yurgen Vogele bunu iqlim maliyyələşdirilməsi baxı-
mından digər fondlarla müqayisədə inkişaf etməkdə 
olan ölkələr üçün ən böyük dəstək kimi dəyərləndirib. 
O bildirib ki, ölkələr, xüsusilə kiçik ada dövlətləri, 
fəlakətlərlə qarşılaşdıqları zaman, həqiqətən, köməyə 
ehtiyac duyurlar. “Hazırda 1� ölkə ilə sazişlərimiz var. 
Bu ölkələr fəlakətlə qarşılaşdıqları halda borc ödəniş-
lərini təxirə sala və ya azalda biləcəklər. Bu, böyük 
dəstək göstərir”, ± deyə o bank rəsmisi əlavə edib. 

Panel iclasda çıxış edən Beynəlxalq Valyuta Fon-

dunun icraçı direktorunun müavini Bo /i təmsil etdiyi 
qurumun 2 il əvvəl dayanıqlılıq və davamlılıq fondu 
çərçivəsində keçirdiyi islahatları xatırladaraq bildi-
rib ki, bu zaman “yaşıl” iqtisadiyyat, “yaşıl” makro-
iqtisadiyyat kimi iqlim dəyişikliyinə töhfə verəcək 
məsələlərə xüsusi diqqət yetirilib: “Həmkarlarımız 
müəyyən strategiyalar üzərində çalışır, biz isə həmin 
strategiyalar çərçivəsindəki layihələrə maliyyə vəsaiti 
ayırırıq”.

Avropa Yenidənqurma və İnkişaf Bankının siyasət 
və tərəfdaşlıq üzrə vitse-prezidenti Mark Bouman 
çıxışında təmsil etdiyi qurumun “yaşıl” iqtisadiyyata 
keçidlə bağlı planlara, layihələrə daha çox maliyyə 
ayırdığını diqqətə çatdırıb.

Asiya İnkişaf Bankının vitse-prezidenti Yinq-
minq Yanq bankın bu sahədəki fəaliyyətindən bəhs 
edərək bildirib ki, qurum üçün əsas məqsədlərdən biri 
iqlim dəyişikliyi ilə mübarizə üçün inkişaf etməkdə 
olan ölkələrə maliyyə yardımı ayırmaqdan ibarətdir. 
Onun sözlərinə görə, Asiya İnkişaf Bankı inkişaf et-
məkdə olan ölkələrin iqlim dəyişikliklərinə dayanıq-
lı maliyyə sistemlərinin inkişafı və gücləndirilməsi 
üçün səylərini artırır: “Biz müştəri bankları iqlim 
maliyyələşdirmə sistemlərini tətbiq etmək və institu-
sionallaşdırmaq üçün ənənəvi kreditlərdən yararlana-
raq iqlim layihələrinin kreditləşdirilməsini artırırıq. 
Həmçinin, ölkələrə iqlim maliyyələşdirilməsi üçün 
hərtərəÀi çərçivə yaratmağa kömək etmək məqsədilə 
siyasətə əsaslanan kreditlərdən də aktiv şəkildə isti-
fadə edirik. 

Çıxışlardan sonra panel iclası öz işini müzakirələr-
lə davam etdirib. 

Təmiz gələcək “qlobal yatırım” tələb edir
COP29 çərçivəsində biznes, investisiya və xeyriyyəçilik üzrə İqlim Platformasında çıxış 

edən Azərbaycanda İxracın və İnvestisiyaların Təşviqi Agentliyinin (A=PROMO) rəhbəri Yusif 
Abdullayev bildirib ki, qarşıda duran əsas vəzifə iqlim platforması vasitəsilə Paris Sazişinə və 
“2030: Dayanıqlı İnkişaf Məqsədləri”nə əsaslanaraq qlobal keçidi sürətləndirməklə maliyyənin 
vacib rolunu gücləndirməkdir. Bu təşəbbüs daha “yaşıl” və dayanıqlı bir gələcəyi dəstəkləyən 
əhəmiyyətli investisiyaların açılmasını hədəfləyir.

Y.Abdullayev Azərbaycanın dayanıqlı enerMi sahə-
sində atdığı addımları vurğulayaraq deyib: “Hər kəsi 
ölkəmizin təklif etdiyi investisiya imkanlarını araşdır-
mağa dəvət etmək istəyirəm. Azərbaycan ümumi enerMi 
istehsalında 30 faiz bərpaolunan enerMi hədəÀəyir. Bu 
strateMi öhdəliyi yerinə yetirmək üçün biz beynəlxalq 

enerMi şirkətləri ilə daxili istehlak, iqtisadiyyatın de-
karbonizasiyası və gələcək onillikdə ixrac üçün yaşıl 
enerMi layihələri üzərində əməkdaşlıq edirik”.

A=PROMO rəhbərinin sözlərinə görə, adıçəkilən 
qurum bununla bağlı artıq bir neçə layihənin həyata 
keçirməyə başlayıb və BP, “Masdar”, “Fortescue Fu-
ture ,ndustries”, AC:A PoZer və “China Gezhou-
ba Group Overseas ,nvestment” kimi etibarlı qlobal 
şirkətlərlə əsas razılaşmalar imzalayıb. Bu əməkdaş-
lıqlar Azərbaycanın sübut olunan etibarlılığını və hə-
min sənaye liderlərinin ölkəmizin investisiya mühitinə 
olan inamını təsdiqləyib. “Bu icra olunan layihələrlə 
yanaşı, Azərbaycanın sürətlə inkişaf edən sektorla-
rında, xüsusilə bərpaolunan enerMi, rəqəmsallaşma və 
dayanıqlı sənaye sahələrində geniş investisiya imkan-
larını araşdırmağa dəvət edirik. A=PROMO investor-
ları dəstəkləməyə, yalnız məlumat mənbəyi kimi de-
yil, həm də investisiyaları asanlaşdırmaq üçün güclü 
dəstək infrastrukturu təmin etməyə sadiqdir”, ± deyə 
Y.Abdullayev qeyd edib. 

glkəmizin bank sektorunun  
2030-cu ilədək iqlim öhdəlikləri

Azərbaycan bank sektoru BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının 
Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasında (COP29) ölkədə “yaşıl transformasiya” çərçivəsində 
maliyyə öhdəliklərinin həcmini açıqlayacaq. Bunu COP29 Murnalistlərə açıqlamasında 
Azərbaycan Mərkəzi Bankının sədri Taleh Kazımov bildirib.

COP29 çərçivəsində noyabrın 1�-də keçiriləcək 
konfransdakı müzakirələrin maliyyə məsələlərinə 
həsr olunacağını diqqətə çatdıran bank sədri deyib ki, 
rəhbərlik etdiyi qurum maliyyə sektoru ilə birlikdə üç 
tədbir keçirəcək. Burada, həmçinin bank sektorunun 
Azərbaycanda “yaşıl transformasiya”nın maliyyələş-
dirilməsi üzrə üzərinə götürdüyü maliyyə öhdəlikləri-
nin həcmi açıqlanacaq.

T.Kazımovun sözlərinə görə, həmin tarixdə ölkə-
mizin bank sektorunun 2030-cu ilin sonuna qədərki 
maliyyə öhdəlikləri də elan ediləcək.

Dünya Bakıdan təsirli qərarlar gözləyir
hmumdünya Meteorologiya Təşkilatının (hMT) İqlim xidmətləri sektorunun direktoru 

Kristofer Hyuit dünyada bərpaolunan enerMi mənbələrindən istifadəni artırmaq səylərini 
yüksək dəyərləndirib və Azərbaycanda keçirilən 29-cu iqlim sessiyasının müsbət nəticələrlə 
yekunlaşacağına əminliyini bildirib . 

Onun sözlərinə görə, iqlim dəyişikliyi ilə müba-
rizədə əsas maneə istixana qazları emissiyalarıdır. 
“Bərpaolunan enerMi mənbələrindən istifadə böhranla 
mübarizəyə töhfə verir. Bu gün biz bərpaolunan enerMi 
mənbələrindən enerMi istehsalının payında aktiv artımı 
qeyd edə bilərik. Bununla belə, bəşəriyyətin hələ bu is-
tiqamətdə qət etməli olduğu çox uzun yol var”, ± deyə 
K.Hyuit bildirib.

hMT-nin nümayəndəsi təmsil etdiyi təşkilatın pla-
netin ekologiyasının vəziyyətini əks etdirən hesabatla-
rın hazırlanmasını xatırladıb. O, bu sənədlərin siyasət-
çilərin diqqətinə çatdırıldığını, iqlim dəyişikliyinə 
qarşı mübarizə səylərinə, ekoloMi böhranın aradan qal-
dırılması fəaliyyətinə töhfə verəcəyini də vurğulayıb. 

O, həmçinin Yer kürəsində iqlim dəyişikliyinin 
modelləşdirilməsinin vacibliyinə diqqət çəkərək, tez-
liklə bu məqsədlər üçün təkcə superkompüterlərdən 
deyil, həm də süni intellekt texnologiyalarından isti-
fadə ediləcəyini xatırladıb. K.Hyuit qeyd edib ki, artıq 
Bakıda keçirilən iqlim sammitinin ilk günündə təmsil 
etdiyi qurum bu ilin yanvar-sentyabr ayları üzrə təş-
kilatın ölçmə məlumatlarını əks etdirən ətraf mühitə 
dair yeni hesabatı təqdim edib. “Toplanan məlumatlara 

görə, 202�-cü il ölçmələr tarixində ən isti il olacaq” 
± deyən K.Hyuit əlavə edib ki, hMT-nin məlumatları 
təbii fəlakətlərlə bağlı erkən xəbərdarlıq olunmasında, 
eləcə də təbii sərvətlərin və əmlakın mühafizəsinin 
gerçəkləşməsində önəmli rol oynayacaq.

Azərbaycan COP29 hədəflərini genişləndirdi
Azərbaycanın evsahibliyi etdiyi BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının 

Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyası xüsusi əhəmiyyətə malikdir. Çünki sammit 
dayanıqlı enerMi həllərinə keçidin sürətləndirilməsinə, eləcə də getdikcə intensivləşən iqlim 
dəyişikliklərinə uyğunlaşma strategiyalarının hazırlanmasına yönəlib.

Bunu Bakıda 29-cu iqlim konfransında iştirak edən 
Bosniya və Herseqovinanın Rəyasət Heyətinin Sədri 

Denis Beçiroviç rəsmi sosial şəbəkə hesabındakı pay-
laşımında bildirib. İqlim problemləri ilə mübarizənin 
əhəmiyyətini diqqətə çatdıran D.Beçiroviç Bosniya və 
Herseqovinanın emissiyaların azaldılması və iqlim də-
yişikliyinə uyğunlaşmaq üçün göstərdiyi səyləri qeyd 
edərək vurğulayıb: “Sammitdə iştirakım bu mühüm di-
aloqa ± iqlim davamlığına nail olmaq və təbii ehtiyat-
ları qorumaq üçün Bosniya və Herseqovinanın qlobal 
səylərə verdiyi töhfədir. Bu mühüm qlobal toplantıda 
iştirak edən çoxsaylı dövlət və hökumət başçıları iqlim 
dəyişikliyi ilə mübarizədə birgə fəaliyyətin aktuallığı-
nı daha da vurğulayırlar”.

Bosniya və Herseqovinanın Rəyasət Heyətinin 
Sədri paylaşımında, həmçinin COP29 çərçivəsində 
müxtəlif ölkələrin dövlət və hökumət başçıları ilə gö-
rüşlər keçirdiyini bildirib.

 TDT-yə üzv dövlətlərin ortaq 
ekoloMi platforması

COP29 çərçivəsində Türk Dövlətləri Təşkilatına (TDT) üzv dövlətlərin ərtaf mühit və 
ekologiya nazirlərinin ilk görüşü “1azirlər Bəyannaməsi”nin imzalanması ilə yekunlaşıb. 2024-
cü ilin iyulunda ùuşada TDT-nin Dövlət başçılarının =irvə görüşündə imzalanmış “Qarabağ 
Bəyannaməsi”nin davamı olaraq TDT-yə üzv dövlətlər nazirlər səviyyəsində birgə ekoloMi 
problemlərin həlli və dayanıqlı inkişafın təmin edilməsi istiqamətində əməkdaşlığı gücləndirmək 
niyyətlərini təsdiqləyiblər.

hzv dövlətlərin ekologiya nazirlərinin görüşündə 
ətraf mühit sahəsində ortaq çağırışların həllinə nail ol-
maq üçün fikir mübadiləsi aparılıb, dayanaqlı inkişafı 
təşviq edən önəmli addımların vacibliyi, regional və 
beynəlxalq ekoloMi problemlərin həllində birgə yanaş-
manın əhəmiyyəti vurğulanıb. Bununla yanaşı, TDT-
yə üzv dövlətlər birgə mövqe və ortaq fəaliyyət planı 
yaratmaq istiqamətində perspektivləri müəyyənləşdi-
riblər. TərəÀər dayanıqlı və davamlı gələcək naminə 
aktiv əməkdaşlığın davam etdirilməsi niyyətlərini ifa-
də ediblər.

Yeri gəlmişkən, COP29-da ətraf mühit və dayanıq-
lı inkişaf sahəsi ilə bağlı səslənən planetar çağırışların 
və təşəbbüslərin həlli istiqamətində TDT tərəfindən 
birgə fəaliyyət haqqında “Nazirlər Bəyannaməsi”nin 
Bakıda imzalanması beynəlxalq iqlim konfransına ev 
sahibliyi edən Azərbaycanın beynəlxalq və regional 
səviyyədəki liderliyini daha da möhkəmləndirir.

;atırladaq ki, COP29 çərçivəsində keçirilən görüş-

də TDT-yə üzv dövlətlərin ± Azərbaycan, gzbəkistan, 
Qazaxıstan, Qırğızıstan və Türkiyənin ekologiya və 
təbii sərvətlər nazirləri, eləcə də TDT-nin baş katibi 
iştirak ediblər.
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;əzərin problemi günbəgün böyüyür
Qazaxıstan Prezidenti Kasım--omart Tokayev BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə Çərçivə 

Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyası çərçivəsində keçirilən /iderlərin 
Sammitində çıxışı zamanı bu gün Xəzər dənizinin təhlükə altında olduğunu, dünyanın bu ən 
böyük gölünün xilası hamımızın ümumi probleminə çevrildiyini və uzunmüddətli beynəlxalq 
əməkdaşlıq tələb etdiyini vurğulayıb. 

Kasım--omart Tokayev deyib: “Biz Prezident 
 İlham Əliyevin ;əzəryanı ölkələrin Ekspertlər Qru-
punun yaradılması təşəbbüsünü dəstəkləyirik. Bunun-
la yanaşı, Qazaxıstan Aral dənizinin qorunması üçün 
konkret addımlar atır”.

Dövlət başçısı Qazaxıstanın qlobal iqlim gündə-
liyinə sadiqliyini təsdiqləyib və iqlim dəyişikliyi ilə 
mübarizədə beynəlxalq əməkdaşlığın vacibliyini vur-
ğulayıb. Kasım--omart Tokayev sammitin təşkilinə və 
Azərbaycanın COP29-da uğurlu sədrliyinə görə Prezi-
dent İlham Əliyevə minnətdarlığını bildirib.

Qazaxıstan Respublikasının Prezidenti öz ölkəsi-
nin ədalətli, əhatəli və şə൵af iqlim gündəliyinin yara-
dılmasına yönəlmiş çoxtərəÀi səylərə qətiyyətlə sadiq 
olduğunu bir daha xatırladıb, həmçinin beynəlxalq 
tərəfdaşlarla gələcək əməkdaşlığa hazır olduğunu təs-
diqləyib.



Amazon meşələri də 
Azərbaycandan imdad diləyir

“Ən böyük problemimiz Amazon meşələrinin qurumasıdır. Təəssüf ki, 
vaxtilə sıx və keçilməz olan Amazon meşələrində hazırda səhralaşma gedir, 
ağaclar sürətlə quruyur. Bunun qarşısını almaq isə mümkünsüz görünür”. 

Bu fikirləri Azərbaycanın evsahibliyi 
etdiyi COP29-da iştirak edən Amazon 
meşələrinin nümayəndəsi Nina Huni Kui 
Murnalistlərə açıqlamasında deyib. 

Təkcə Amazonun deyil, dünyada 
qurumaqda olan bütün meşələrin bərpa 
olunmasının vacibliyini diqqətə çatdıran 
nümayəndə, eyni zamanda, Azərbaycanın 
köməyinə ehtiyac olduğunu əlavə edib: 
“Ekologiyanın qorunmasının başlıca sə-
bəbi Àora və faunaya diqqətin artırılması-
dır. Azərbaycan böyük neft ölkələrindən 
biridir. Bilirik ki, dünyaya maddi dəstəyi 
çoxdur. glkənizin bu mövzuda bizə də 
dəstək olmasını, meşələrimizin bərpası 
prosesində kömək etməyini istəyirik”.

Nina Huni Kui COP29-dan gözlən-
tiləri ilə bağlı danışıb. Bu möhtəşəm təd-

birin ekologiyanın qorunmasına böyük 
təsiri olacağına əmin olduğunu bildirib. 
Açıqlamasının sonunda deyib: “Təkcə bu 
günümüz, sabahımız üçün deyil, bütün 
dünya, sağlam gələcək naminə COP29-
dan doğru qərarlar gözləyirik”.

Z .H Ü S E Y N O V A  
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Bakı konfransı qonağı Şamaxıda
Azərbaycanda keçirilən COP29 beynəlxalq tədbiri çərçivəsində 

Bolqarıstan Respublikasının Prezidentinin xanımı Desislava Radeva 
qədim ùamaxı şəhərinə səfər edib.

Səfər zamanı qonaq Azərbaycanın 
ən qədim məscidlərindən biri olan Cümə 
məscidində olub. Məscidin axundu 
Mirəhməd Mustafayev qonağa ölkəmiz-

dəki multikultural mühit və dini dəyərlər 
barədə geniş məlumat verib.

Şamaxıdakı müasir kənd təsərrüfatı 
və turizm müəssisələri ilə tanış olan xa-
nım Desislava Radevaya Şamaxı Rayon 
İcra Hakimiyyətinin başçısı Tahir Məm-
mədov rayonun tarixi, mədəni həyatı, 
sosial-iqtisadi və turizm potensialı ilə 
bağlı həyata keçirilən layihələrdən da-
nışıb. 

;anım Desislava Radeva Şamaxıya 
səfəri zamanı “Yaşıl dünya naminə həm-
rəylik ili”nə tövhə olaraq ağac əkib.
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BAEA-nın atom enerMisi narahatlığı
Beynəlxalq Atom EnerMisi Agent-

liyinin baş direktoru Rafael Qrossi 
iqlim konfransında nüvə enerMisi 
üzrə konsensusdan sonra hərəkətə 
keçmək üçün konkret addımların 
vacibliyini qeyd edib. 

“Əgər sonuncu COP-da nüvə enerMisi 
arxa plana keçibsə və qərarların yalnız 
bir hissəsi icra olubsa, bu il nəyin lazım 
olduğunu razılaşdırmağın vaxtı çatıb”, ± 
deyə Qrossi Azərbaycan paytaxtında ke-
çirilən iqlim konfransı zamanı deyib.

XQ

Pambıq istehsalının ekoloMi tələbləri

BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər 
Konfransının 29-cu sessiyası çərçivəsində “Daha yaxşı pambıq” 
mövzusunda panel müzakirələr keçirilib. “GP Cotton Holdings”in 
təşkilatçılığı ilə keçirilən müzakirələrin məqsədi pambıq sənayesinin dəyər 
zəncirində olan maraqlı tərəfləri bir araya gətirərək davamlı pambıq 
təsərrüfatı təcrübələrinin inkişafı, problemləri və imkanları mövzusunda 
müzakirələr aparmaq olub. Bu barədə Kənd Təsərrüfatı 1azirliyinin 
ictimaiyyətlə əlaqələr və informasiya təminatı şöbəsindən məlumat verilib. 

Bildirilib ki, müzakirələrdə çıxış edən 
kənd təsərrüfatı naziri Məcnun Məmmə-
dov, “GP Cotton Holdings” şirkətinin 
sədri Young Simpson, “Better Cotton ,ni-
tiative” təşkilatının standartlar üzrə direk-
toru Yannis Bellinghausen, Beynəlxalq 
Pambıq Məsləhət Komitəsinin icraçı di-
rektoru Erik Traxtenberg, “8zTextile” as-
sosiasiyasının sədri Mirmuxsin Sultanov 
və “Prime Cotton” şirkətinin baş direk-
toru Rövşən Mahmudov davamlı təcrü-
bələrin önəmi, o cümlədən dayanıqlılığı 
artırmaq, ətraf mühitə təsiri azaltmaq və 
kənd yerlərinin inkişafına dəstək olmaq 
istiqamətində fikirlərini bölüşüblər.

“GP Cotton Holdings” şirkətinin 
sədri Young Simpson bildirib ki, “Better 
Cotton ,nitiative” ilə əməkdaşlıq etmək 
“GP Cotton” və Azərbaycan üçün yalnız 
irəliyə doğru addım deyil, həm də daya-
nıqlı pambıq istehsalında əsas oyunçu 
mövqeyini tutmaq üçün böyük bir sıçra-

yışdır. Şirkət rəhbərinin sözlərinə görə, 
Azərbaycan BC, standartlarına əsasla-
naraq, Qərb ölkələrində məsuliyyətlə 
əldə edilən materiallara artan tələbata 
uyğunlaşa, daha geniş ixrac imkanlarının 
qapısını aça və qlobal tekstil bazarlarında 
etibarlı tərəfdaş kimi nüfuzumuzu yük-
səldə bilər.

Tədbirdə çıxış edən kənd təsərrüfatı 
naziri Məcnun Məmmədov ölkəmizdə 
pambıqçılıqda tətbiq olunan yeni texno-
logiyalar, pambıq əkinlərində müasir su-
varma sistemlərinin tətbiqinin genişlən-
məsinə yönəlmiş dəstək mexanizmləri, 
pambıqçılıqda dəyər zəncirinin inkişaf 
etdirilməsi və digər məsələlərlə bağlı fi-
kirlərini bölüşüb.

Panel müzakirələr öz işinin sual-ca-
vab formatında davam etdirilib.
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Qlobal istiləşmənin qaynaqları

Temperaturun qlobal səviyyədə artması səbəbindən ekstremal hava 
hadisələri və təbii fəlakətlər daha tez-tez baş verir. Meşə yanğınları, sel, tufan, 
torpaq sürüşmələri, quraqlıq kimi hadisələr getdikcə çoxalır. Qlobal istiləşmə 
həm də buzlaqların əriməsində əsas rol oynayır. 

Hazırda buzlaqlar daha sürətlə əriyir, 
bu da əvvəllər buzla örtülmüş torpaqların 
qalxmasına səbəb olur, təzyiq dəyişikliyi, 
zəlzələlərin aktivləşməsi ilə özünü göstərir. 
Buzlaqların əriməsi, eyni zamanda, oke-
anların səviyyəsini qaldırır, onun dibində 
artan su təzyiqi sahilə yaxın yerləşən zo-
nalarda sürüşmələr yaradır. Təzyiqdə cüzi 
artım isə onların başlanğıcını sürətləndirir.  
Yer kürəsi iqliminin qlobal istiləşməsinin 
geoloMi səbəbləri də var. Bu səbəblər zəl-
zələrin baş verməsində rol oynayır. 

Bu barədə həmsöhbətimiz coqrafiya 
elmlər doktoru Gulxar Rzayevanın söz-
lərinə görə, iqlim dəyişiklikləri yalnız 
insanın fəaliyyyəti ilə bağlı deyil. Qlobal 
istiləşmənin başqa səbəbləri də var: “Yer 
kürəsi iqliminin istiləşməsini şərtləndirən 
geoloMi amilə gəldikdə isə qeyd edim ki, 
planetin səthində baş verən qabarmaların 
təsiri ilə əmələ gələn qabarma sürtünmələri 
Yer kürəsinin özünün xəyali oxu ətrafında 
fırlanma sürətini zəiÀədir. Belə ki, Ayın 
planetimizin ətrafında dövr etməsi və ca-
zibəsi ilə əlaqədar Yer kürəsinin su səthin-
də qabarmalar və çəkilmələr baş verir. Bu 
dövri olaraq təkrarlanır. Amma zəlzələlərin 
Yer kürəsinin özünün xəyali oxu ətrafında 
fırlanma sürətinə zəiÀədici təsiri qanuna-
uyğun hadisə deyil”. 

Müsahibimizin fikrincə, zəlzələlə-
rin təsiri dövri olaraq deyil, pərakəndə 
halda baş verir. Dünya geofiziklərinin 
verdikləri məlumatlara görə, hər il orta he-
sabla 100 mindən çox yeraltı təkanlar baş 
verir. Bu təkanların da biri və ya ikisi çox 
güclü və dağıdıcıdır. Yer qabığı bərkiyən-
dən sonra (bu bərkimə ən azı 3,�±� mil-
yard il bundan əvvəl olub) orta hesabla hər 
ilə bir güclü təkanın olduğunu qəbul etsək, 
onda bu cür təkanların 3±� milyard dəfə 
təkrarlandığını söyləmək mümkündür. Yer 

kürəsinin mərkəzindən kənara, yəni onun 
səthinə doğru istiqamətlənən təkanlar pla-
netin fırlanma sürətinə az da olsa zəiÀədici 
təsir göstərir. Bu təkanlar onun fıranma is-
tiqamətinin əksinə yönəldikdə onların zəif-
lədici təsiri də böyük olur. Nəzərə alsaq ki, 
yer qabığının bərkiməsindən sonra keçən 
dövr ərzində bu cür 3±� milyard dəfə güc-
lü təkan olub, onda bu təkanların planetin 
xəyali oxu ətrafında fırlanma sürətinə zəif-
lədici təsiri bizə aydın görünər. 

Alim bildirdi ki, qlobal istiləşmədə 
mexaniki amillər də rol oynayır. Belə 
ki, planetin səthinə açıq səmadan gəlib 
düşən asteroidlərin, meteoritlərin və di-
gər səma cisimlərinin də onun xəyali oxu 
ətrafında fırlanma sürətinə zəiÀədici təsi-
ri var. Həmin göy cisimləri Yer kürəsinin 
cazibə sahəsinə daxil olaraq böyük sürətlə 
ona doğru uçur. Bu göy cisimlərinin çoxu 
atmosfer havasına sürtünərək alışıb yanır. 
Amma onlardan bəziləri Yer kürəsinin 
səthinə qədər gəlib çata bilir. Belə göy ci-
simlərinə misal olaraq 1908-ci ildə Rusiya 
Federasiyasının şərqində olan Tunquz çayı 
hövzəsinə, 19�9-cu ildə ölkəmizin Yar-
dımlı rayonundakı Ərus və -iy kəndlərinin 
arasına meteorit düşməsi halları olub. 

Dünya müsəlmanlarının müqəddəs zi-
yarətgahlarından biri olan Səudiyyə Ərə-
bistanının Məkkə şəhəri yaxınlığındakı 
“Kəbə” (qara daş) də yer səthinə düşmüş 
meteorit parçasıdır. Bunlar insanların gör-
dükləri meteoritlərdir. Bu siyahını uzatmaq 
da olar. Amma buna ehtiyac yoxdur. Sadə-
cə olaraq bir faktı isbata ehtiyacı olmayan 
aksiom kimi qəbul etmək lazımdır ki, bu 
cür göy cisimlərindən Yer kürəsinin sət-
hinə onun mövcud olduğu �±� milyard il 
ərzində bəlkə də on minlərlə düşüb. 

Yuxarıda adları çəkilən hər iki amilin 
(geoloMi və mexaniki) hər biri öz növbə-

sində Yer kürəsinin özünün xəyali oxunun 
ətrafında fırlanma sürətini zəiÀədir ki, bu-
nun da sübuta ehtiyacı yoxdur. Yer kürəsi-
nin özünün xəyali oxu ətrafında fırlanma 
sürəti zəiÀədikcə onun səthində hər hansı 
bir sahə vahidini günəş şüaları daha uzun 
müddətə döyəcləyir. Bu isə həmin sahə va-
hidinin daha çox günəş radiasiyası alması-
na səbəb olur. Beləliklə, Yer kürəsinin özü-
nün xəyali oxu ətrafında fırlanma sürətinin 
zəiÀəməsi onun səthində hər hansı bir sahə 
vahidinin günəşdən daha çox şüa enerMisi 
almasına səbəb olur. Bu da son nəticədə 
qlobal istiləşmə ilə nəticələnir. 

Yuxarıda deyilənlərdən belə nəticə 
çıxarmaq mümkündür ki, son illər plane-
tin iqliminin qlobal istiləşməsinin əsas 
 səbəbkarı yalnız müxtəlif yanacaq növlə-
rinin kütləvi surətdə yandırılması ilə deyil, 
onun özünün xəyali oxunun ətrafında fır-
lanma sürətinin zəiÀəməsi ilə əlaqədardır. 

G.Rzayeva daha sonra bildirdi ki, 
qlobal istiləşmə və soyuma bəşəriyyətdən 
qabaqkı dövrlərdə də baş verib. Yəni o 
dövrdə nə insan, nə də onun məşğul olduğu 
təsərrüfat sahələri vardı. Görünən odur ki, 
planetin iqliminin qlobqal istiləşməsi və 
soyuması insanlardan və onların məşğul 
olduqları təsərrüfat sahələrindən tam asılı 
deyil, təbii amillərdən də asılıdır. Bunu Yer 
kürəsinin inkişaf tarixində axırıncı era olan 
kaynozoy erasının dördüncü dövründə baş 
vermiş buzlaşmalardan və buzlaşmalar 
arası istiləşmələrdən də görmək olar. Yuxa-
rıda dediyim kimi, Yer kürəsinin iqliminin 
qlobal soyuması nəticəsində baş verən dör-
düncü dövr buzlaşmaları və onun iqliminin 
istiləşməsi nəticəsində yaranan buzlaqlar 
arası isti dövr, insanların mövcud olmadığı 
bir dövrdə baş verib. Bu təbii amillərdən 
asılı olub. Deməli, iqliminin qlobal dəyiş-
məsi (yəni istiləşməsi və soyuması) təkcə 
insan amilindən asılı deyil. 

Coğrafiyaçı alim sonda bildirdi ki, 
 indiki dövrdə bəşəriyyətin qarşısında 
duran ən ümdə məsələlərdən biri həm 
təbii amillərin, həm də insanların məş-
ğul olduqları təsərrüfat sahələrinin tə-
sirindən yaranan iqlim dəyişmələrinin 
törətdiyi fəsadlara qarşı mübarizə apar-
maqdır. Bu həm də ona görə edilməlidir 
ki, Yer kürəsinin həm özü, həm də onun 
malik olduğu təbii ehtiyatların bütün növ-
ləri təkcə bizə deyil, həm də gələcək nəsil-
lərə qalsın. Onun zənginliklərini qoruyub 
gələcək nəsillərə çatdırmaq indiki nəslin 
gələcək nəsillərə borcu kimi başa düşül-
məlidir. Onu da qeyd etmək yerinə düşər 
ki, bu mübarizədən qalib çıxmaq üçün 
bəşəriyyət öz səylərini birləşdirməlidirlər. 
SOP29 tətbiri də bu məqsədə xidmət edir. 
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COP29-a qarşı çıxmaq ekoloMi  
mübarizədən kənar durmaqdır

BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər 
Konfransının 29-cu sessiyasının Azərbaycanda keçirilməsi bəzi Qərb 
dövlətlərini kədərləndirib. Qərbin yalan xəbər mediası, “müstəqil QHT-ləri” 
və bəzi siyasətçiləri bir yana, gənc fəalları da bu yalan ruporuna alət olublar. 

Azərbaycanı tanımadan, onun uğur-
larından xəbəri olmadan, torpaqlarını iş-
ğaldan azad etməsini həzm etməyənlər, 
sanki ölkəmiz haqqında dezinformasiya 
yayılmasında yarışa çıxıblar. Onlardan biri 
İsveçdə yaşayan gənc iqlim fəalı, təbiət 
mühafizəçisi Qreta Tunberqdir. O, həm 
podkast, həm də “The Guardin” kimi xə-
bər qurumları vasitəsilə ölkəmiz haqqında 
həqiqətdən uzaq fikirlər səsləndirib.

Azərbaycanın uğurlarını gözü götür-
məyən beynəlxalq dairələrin ruporu və 
onların maraqlarının girovuna çevrilmiş 
belə üzdəniraqlara tutarlı cavab verən, qəl-
bi Vətəninin uğurları ilə döyünən COP29 
könüllüsü Nigar Quliyevanın fikirləri qü-
rurvericidir. Onun Q.Trunberqə cavabını 
təqdim edirik: 

± Hörmətli Qreta, sənin Azərbaycan 
və COP29 haqqında yanlış və qərəzli mə-
lumatlar yaymağını öyrəndim. Nəzərinə 
çatdırım ki, bizim eyni yaş qrupuna aid 

olduğumuzu nəzərə alaraq, ən azı bakalavr 
dərəcəsini tamamladığını fərz etsək, sən 
belə qərəzli materialları sosial mediada 
yaymlayacaq qədər əsaslı araşdırma baca-
rıqlarına sahib olmalıydın. 

Sənə bənzər bir “müstəqil Murnalist” 
olaraq öz ölkəsinə xəyanət etmiş və öz 
dövlətini tənqid etməkdən zövq alan biri 
ilə podkastda iştirak etdiyin yetmirmiş 
kimi, sən həm də o qərəzli məlumatlarını 
“The Guardian” kimi xəbər qurumları va-
sitəsilə yaymısan və üstəlik, onu təkrarən 
paylaşaraq mənim ölkəm haqqında daha 
da gülünc şərhlər əlavə etmisən. Diqqətinə 
çatdırmaq istərdim ki, Azərbaycan dünya-
nın ilk neft ölkələrindən biri olmaqla yana-
şı, eyni zamanda, Birləşmiş Ərəb Əmirlik-
lərinin “Masdar”şirkəti ilə birlikdə Qafqaz 
bölgəsindəki ən böyük günəş elektrik 
stansiyalarından biri olan Qaradağ Günəş 
Elektrik Stansiyasını quran ölkədir.

hstəlik, bu enerMi parkı ��0 hektar və 
ya � milyon �00 min kvadratmetr sahəni 
əhatə edir. Halbuki İsveç lalnız bu yaxın-
larda “:itznitz”i keçərək Avropanın ən 
böyüyü olmaq iddiası ilə eyni ölçüdə olan 
ilk günəş parkını inşa etməyə başlayıb.

glkəmi repressiv bir dövlət adlan-
dırmağın üçün edə bildiyin yeganə şey 
Azərbaycan haqqında Ermənistanın təsiri 
altında olan Vikipediya səhifələrini göz-
dən keçirməkdirsə, bu da yenə sənin zəif 
araşdırma bacarıqlarını göstərir. 

Səndən soruşuram, ölkəmi avtoritar 
edən nədir? Mən bunu “seçmə həqiqət” 
adlandırardım, amma bu, ölkəm haqqında 
deyilə biləcək faktiki olaraq düzgün bir 
ifadənin yaxınından belə keçmir. Bizim 
12� deputatın nümayiş etdirdiyi, bölgələ-

rimizi və vətəndaşlarımızın ehtiyaclarını 
təmsil edən Milli Məclisimiz var. 

Biz Prezident və hökumətimizi sərbəst 
seçmək hüququna malikik. Bunun ardınca 
gələcəyinə və bizi misoginist, şovinist və 
ya repressiv ölkə adlandıracağına əminəm. 
Amma bax, buradayam, gənc bir qadın ola-
raq, sərbəst iradəmlə danışaraq, geyinərək, 
davranaraq, səs verərək, istədiyim şəkildə, 
istədiyim vaxt hər şeyi edə bilirəm. Hət-
ta biz o qədər də repressiv olsaydıq, 13,� 
milyondan çox izləyicisi olan tanınmış 
YouTuber Nas Daily Azərbaycanda dini 
və mədəni hörmət və müxtəliÀik (və bərpa 
olunan enerMi resurslarına keçid) haqqında 
video (hətta ikisini) çəkə bilməzdi.

Ekologiya sahəsinə yönəlsək, unut-
mamalıyıq ki, COP29 könüllüləri üçün 
aparılan müsahibələr nəticəsində seçilən 
�000 namizəddən �8 faizi qadınlardan 
ibarət idi. Əgər Azərbaycana ayaq basmaq 
və COP29-da iştirak etmək istəyərsənsə, 
əmin ola bilərsən ki, təhlükəsiz mühitdə 
olacaqsan. 

Bu fürsətdən yararlanaraq 30 il Ermə-
nistanın işğalı altında qalmış torpaqlarımı-
zı da kəşf edə bilərsən. Bu müddət ərzin-
də onlar həmin ərazilərə mina basdırmaq, 
xalqımızı öz bölgələrimizdən zorla çıxar-
maq və etnik təmizləmə kimi vəhşiliklərlə 
məşğul olmuşlar. Halbuki bizə yalnız � il 
lazım oldu ki, həmin torpaqların böyük bir 
hissəsini bərpa edək, yenidən qurub məs-
kunlaşdıraq. Ancaq əgər bizim ölkəmizə 
ayaq basmadan və həqiqəti öz gözlərinlə 
görmədən, media vasitəsilə biz haqda ya-
yılan yalan və iyrənc şeylərə inanmağa da-
vam edib bəhanələr gətirmək istəyirsənsə, 
bu, sənin seçimindir. Deməli, sən ekoloMi 
fəlakətin şiddətlənməsindən narahat deyil-
sən. 

7əTdiP HWdi�  
=ərifə %Ψùø54,=,  

XQ
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Türkiyə COP29-da da 
Azərbaycanın yanındadır

COP29-un Bakıdɚ keçirilməsi Azərbaycan üçün strateMi bir uğurdur. 
Bu toplantı ölkənin iqlim dəyişiklikləri və dayanıqlı inkişaf sahəsindəki 
iradəsini dünyaya göstərmək imkanı yaradıb. Eyni zamanda işğaldan azad 
edilmiş ərazilərin yenidən qurulması və yaşıl enerMi layihələri üçün  dəstək 
qazandıracaq. 

'�Q\a $]ərEa\caQOıOarı .RQTrHsi-
QiQ sədri Yə 4ərEi $]ərEa\caQ øcPasıQıQ 
7�rNi\ə WəPsiOoisi $sif .urEaQ ;4-\ə  
aoıTOaPasıQıQ daYaPıQda dHdi�

± BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə Çər-
çivə Konvensiyasının TərəÀər Konfran-
sının 29-cu sessiyası Azərbaycanın bey-
nəlxalq səviyyədə mövqeyini gücləndirir 
və yaşıl iqtisadiyyata keçid prosesində mo-
del ölkə olduğunu təsdiqləyir. Bu konfrans 
dünyanın iqlim dəyişikliyi ilə mübarizə 
səylərini birləşdirir və müxtəlif ölkələrin 
bu sahədəki mövqelərini yaxınlaşdırır. 

± %aNı NRQfraQsıQıQ JHdiúiQi 7�rNi\ə-
dəQ QHcə J|r�rs�Q�]"

± Türkiyənin iqlim dəyişikliyi məsələ-
sindəki mövqeyi son illərdə qlobal mü-
zakirələrdə fəallığı ilə seçilir. Türkiyə 
hərtərəÀi iqtisadi inkişafını davam etdirir.  
İqlim dəyişikliyi ilə mübarizənin güclən-
dirilməsi Türkiyənin alternativ enerMidən 
davamlı şəkildə istifadəsi ilə müşayiət olu-
nur. 

COP29-da Türkiyə Prezidenti Rəcəb 
Tayyib Ərdoğanın iştirakı xüsusilə diqqət 
çəkir. Dövlət başcısı Türkiyənin 20�3-cü 
ilə qədər �karbonsuz iqtisadiyyata keçid� 
hədəfini Bakıda təntənə ilə qeyd etdi. 
Türkiyə iqlim dəyişikliyi üzrə öhdəliklə-
ri yerinə yetirmək üçün  inkişaf etməkdə 
olan ölkələrə dəstək göstərilməsinin tərəf-
darıdır. Bu, ölkənin BMT-nin qlobal iqlim 
müzakirələrində mövqeyini möhkəmlən-
dirməyə çalışdığını göstərir.

Türkiyə  Azərbaycanın evsahibliyi 
etdiyi COP29-a böyük çoğqu ilə qatılıb. 
Bunun həm də böyük siyasi mənası var: 
�Bir millət, iki dövlət” olaraq Türkiyə 
həmişə olduğu kimi, yenə  Azərbaycanın 
yanındadır. Digər bir məsələnin də xüsusi 
əhəmiyyəti var: COP29-da Türkiyə pavil-
yonunun açılış mərasimi də keçirilib.  Bakı 
konfransında Türkiyə öz layihələrini də 
təqdim edir. glkə qlobal iqlim dəyişiklik-
ləri ilə mübarizədə öhdəliyini yerinə yetir-

məyə və bu sahədəki tələblərini dünyaya 
çatdırmağa çalışır. İnkişaf etməkdə olan 
ölkələrə iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə 
daha ədalətli bir pay ayrılması konfransın  
müzakirə mövzularındandır. COP29 dün-
ya ölkələrinin iqlim dəyişikliyi ilə müba-
rizə sahəsində bir araya gəldiyi ən vacib 
platformalardan biridir. Bakı müzakirələri 
Türkiyə üçün qlobal səviyyədəki mövqeyi-
ni gücləndirmək baxımından mühüm əhə-
miyyət kəsb edir. 

± 7�rNi\ə PHdiasıQıQ &2329 haTTıQ-
da fiNirOəri də ParaTOıdır�  

± COP29-un açılış mərasimi, panel 
müzakirələri siyasi və diplomatik önəmi 
baxımından media tərəfindən geniş işıq-
landırılır. BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə 
Çərçivə Konvensiyasının TərəÀər Konf-
ransının 29-cu sessiyasının /iderlər Sam-
mitinin açılış mərasimində prezident İlham 
Əliyevin çıxışı, eləcə də  Prezident Rəcəb 
Tayyib Ərdoğanın qlobal müzakirələrdə iş-
tirakı Türkiyə mediasında mərkəzi mövzu-
lardan biridir. Türkiyədəki telekanalların, 
qəzetlərin və xəbər qaynaqlarının gündə-
mi məhz bu məsələlərə həsr olunub. Türk 
mediası COP29-un Türkiyənin ekoloMi si-
yasətinə, eləcə də beynəlxalq əlaqələrinə 
təsirini geniş şəkildə şərh edir.

Türkiyənin telekanalları, qəzetləri və 
xəbər saytları konfransın ümumi gedişatını 
ətraÀı şəkildə təhlil edir. ;əbər və analiz-
lərdə belə beynəlxalq məclislərin Türkiyə-

nin siyasi və diplomatik mövqeyinə necə 
təsir etdiyi, ölkənin iqlim dəyişikliyi sahə-
sindəki məqsədlərinə çatmaq üçün hansı 
strategiyaları həyata keçirəcəyi mövzusu 
aparıcı yer tutur. Ən önəmlisi, bu platfor-
manın  həm Türkiyə, həm də Azərbaycan 
üçün faydaları vurğulanır.

Mediyada eyni zamanda, dövlətlərimi-
zin iqlim siyasətindəki prioritetlərinə də 
xüsusi diqqət yetirilir. Əksər xəbərlərdə, 
ətraf mühitin qorunması və enerMi səmərə-
liliyinin artırılması məsələləri, hökumətlə-
rin bu istiqamətdəki fəaliyyətləri və təşəb-
büsləri ön plana çıxarılır.

Türk mediası iqlim dəyişikliyi 
məsələlərinə dair ölkənin konkret hədəf-
lərini və bu sahədəki fəalliyyətlərini mü-
zakirəyə çıxarır. ;üsusilə, ölkənin karbon 
emissiyalarının azaldılması, yenilənə bilən 
enerMi mənbələrinə keçid və ekosistemlərin 
qorunması kimi məsələlərə diqqət yeririlir.  

± 4OREaO iTOiP P�]aNirəOəri d�Q\a\a 
Qə YHrəcəN"

± Türkiyənin iqlim dəyişiklikləri ilə 
mübarizədə fəal rol oynaması, həm ölkə 
daxilində, həm də beynəlxalq aləmdəki 
nüfuzunu artırmaqla yanaşı, qlobal ekoloMi 
problemlərin həllindəki fəallığını göstər-
mək üçün də mühüm bir fürsət oldu. Bu 
müzakirələr hər bir ölkənin gələcəkdə daha 
yaşıl və davamlı bir iqtisadiyyat qurma 
niyyətini dünyaya bəyan etdi. 

Nəhayət, Azərbaycanın bu məsələdəki 
uğurlarını xüsusi vurğulamaq yerinə düşər. 
Son illərdə Bakının mühüm beynəlxalq 
toplantılara evsahibliyi etməsi, ölkənin 
diplomatik nüfuzunu artırmış və regio-
nal lider kimi mövqeyini gücləndirmişdir. 
COP29 bu uğurun davamıdır. Azərbayca-
nın enerMi transformasiyası və ətraf mühitə 
olan məsuliyyət sahəsində liderlik iddiası 
onun beynəlxalq nüfuzunu yüksəldir. İş-
ğaldan azad edilmiş Qarabağ bölgəsi üçün 
yaşıl enerMi layihələri və ətraf mühitə qay-
ğıdan doğan təşəbbüslər COP29 çərçivə-
sində təqdim olunur. Beləliklə, bu bölgə-
nin davamlı şəkildə yenidən qurulması və 
inkişafı üçün beynəlxalq əməkdaşlıq və 
investisiya imkanları genişlənir.  

± 0�sahiEə �o�Q sa÷ ROuQ�
;4

Bakı konfransı Cənubi Qafqaz 
üçün də önəmli platformadır

“BMT-nin Bakıda keçirilən iqlim dəyişikliyi konfransı - COP29 Cənubi 
Qafqaz və geniş mənada Avrasiya regionu üçün çox vacib bir platformadır. 
COP29 iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə region ölkələri arasında əməkdaşlığın 
inkişafına təkan verir və qlobal səviyyədə mövcud olan ekoloMi problemləri birgə 
həll etməyə imkan yaradır”.  Bu sözləri XQ-yə müsahibəsində Gürcüstanın 
tanınmış azərbaycanlı ziyalısı, professor Mahmud Kamaloğlu bildirdi: 

O qeyd etdi ki, Bakı konfransı Gürcüs-
tan mətbuatının da geniş diqqət ayırdığı 
mövzulardandır. Bu möhtəşəm toplantıda 
Gürcüstanın Baş naziri İrakli Kobaxidze-
nin iştirakı və məclisdəki açıqlamalarını 
içtimaiyyət izləyir.  

İqlim dəyişiklikləri ilə bağlı ən böyük 
çağırışlardan biri qlobal ekololi fəlakətlə-

tin qarşısının alınmasıdır. Bu, yalnız ətraf 
mühitin qorunması ilə deyil, həm də iqti-
sadiyyatın yaşıl inkişaf modelinə keçidi 
ilə mümkündür. Azərbaycan hökuməti, 
bu keçidi sürətləndirmək üçün uğurlu ad-
dımlar atır. Bu təşəbbüslər arasında bərpa 
olunan enerMi mənbələrinin artırılması, kar-
bon emissiyalarının azaldılması və ekoloMi 
balansın bərpası istiqamətində konkret təd-
birlərin zəruriliyi  önəmli yer alır.

Gürcüstanın Baş naziri bu məsələyə 
dair son açıqlamasında, BMT-nin Bakıda 
keçirilən iqlim dəyişikliyi üzrə COP29  
konfransının Cənubi Qafqaz regionu üçün 
əhəmiyyətini xüsusi olaraq qeyd etdi. Gür-
cüstan, iqlim böhranı ilə mübarizə mövzu-
sunda öz öhdəliklərini və hədəÀərini ciddi 
şəkildə yerinə yetirir. Bu istiqamətdə atılan 

addımlar yalnız ölkənin ekoloMi balansının 
qorunması ilə məhdudlaşmır, eyni zaman-
da, dünya miqyasında iqlim dəyişikliyinin 
təsirlərinə qarşı birgə mübarizənin vacibli-
yini də əhatə edir. 

Professor Mahmud Kamaloğlu onu 
da bildirdi ki,  COP29-un yüksək səviy-
yədə təşkili  soydaşlarımızı da ürəkdən 
sevindirir. Gürcüstan mətbuatında bildiri-
lir ki, ölkə içtimaiyyəti bu konfransı əhə-
miyyətli bir hadisə olaraq qiymətləndirir. 
Həqiqətən, COP29 Cənubi Qafqaz üçün 
yeni imkanlar yaradır və iqlim dəyişikliyi 
ilə bağlı ölkələrin birgə strategiyalarını ya-
rarmaq üçün mükəmməl bir fürsət təqdim 
edir.  Gürcüstanın belə beynəlxalq tədbir-
lərdə fəal iştirak etməyi, iqlim dəyişikliyi 
ilə bağlı yerli və qlobal səviyyədə önəmli 
müzakirələrə qatılmağı burada yaşayan 
azərbaycanlıların da ürəyincədir. Biz bu 
fəaliyyəti  ölkəmizin prioritet vəzifələrin-
dən biri kimi dəyərləndiririk.

;4

Möhtəşəm diplomatik uğur
COP29 İqlim Dəyişikliyi və Yaşıl Ətraf Konfransının Azərbaycanın 

paytaxtı Bakıda keçirilməsi Azərbaycanın iqtisadi qüdrətini, siyasi 
sabitliyini və mədəni irs zənginliyini dünyaya göstərir, regionunun ən 
güclü və inkişaf etmiş  ölkəsi olduğunu bir daha təsdiqləyir. 

XQ-yə onlayn müsahibəsində Tür-
kiyənin Qars Qafqaz 8niversitetinin Si-
yasi Elmlər və Beynəlxalq Münasibətlər 
kafedrasının müdiri, professor  Elnur 
Həsən Mikail daha sonra dedi:

± Azərbaycan belə nəhəng və möh-
təşəm bir toplantıya təşəbbüskarlıqla ev-
sahibliyi etməklə dünyaya yeni örnək 
göstərir. Bu uğur Türk Dünyasında qürurla 
qarşılanır. Beynəlxalq mərasimdə açılış 
nitqi ilə çıxış edən Azərbaycan preziden-

ti İlham Əliyev konfransa dünyanın 19� 
ölkəsindən �2 minə yaxın iştirakçının 
gəldiyini bildirdi. Bu, əslində beynəlxalq 
konfransın  miqyas və əhatə dairəsinin nə 
qədər böyük olduğunun göstəricisidir. 

BMT çərçivəsində Bakıda keçirilən 
konfrans beynəlxalq münasibətlərdə və 
siyasi dairələrdə diqqət çəkən bir hadisə-
dir. Tarixi Qarabağ zəfərindən sonra Bakı 
beynəlxalq diplomatiya və müzakirələr 
üçün mühüm bir məkana çevrilib. Azər-

baycan dövləti ölkənin geosiyasi mövqe-
yini nəzərə alaraq, beynəlxalq tədbirlərin 
keçirilməsi üçün əlverişli şərait yaradır. 
Müstəqil dövlətin xarici siyasətinin əsas 
istiqamətlərindən biri, ölkənin regionda və 
beynəlxalq aləmdə nüfuzunu artırmaqdır. 
Belə məclislər ölkəyə beynəlxalq səviyyə-
də diqqət çəkmək və diplomatik əlaqələri 
gücləndirmək baxımından əhəmiyyətlidir.

Bu konfranslar, ümumiyyətlə, dünya 
miqyasında əhəmiyyətli məsələləri mü-
zakirə etmək, beynəlxalq əməkdaşlığı 
gücləndirmək və ölkələr  arasında fikir 
mübadiləsi aparmaq üçün təşkil edilir. /a-
kin bəzi ölkələrin COP29-u baykot ermək 
cəhdi siyasi səbəblərdən irəli gəlir. Buna 

baxmayaraq  beynəlxalq konfransın baş 
tutması Azərbaycanın təşkilatçılıq bacarı-
ğının və diplomatik nüfuzunun göstəricisi-
dir. Azərbaycan qərəz, böhtan və gərginlik-
lərə üsrün gələrək məclisin  keçirilməsini 
təmin etdi və bununla beynəlxalq mövqe-
yini daha da  möhkəmləndirdi. COP29-un 
uğurla keçməsi Azərbaycanın müstəqil 
xarici siyasətinin düzgünlüyünün və bey-
nəlxalq nüfuzunun  göstəricisi oldu. 

Bakı konfransı ölkənin beynəlxalq 
siyasətdəki rolunu nümayiş etdirən  möh-
təşəm təntənə  kimi qiymətləndirilə bilər. 

6əhifəQiQ PaWHriaOOarıQı ha]ırOadı� 
1aPiT 4Ψ'ø02ö/8 
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“BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə Çərçivə Konvensiyasının 
Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasını bir elm adamı kimi çox 
maraqla qarşıladım. 8zaqlarda olsaq da, beynəlxalq məclisin açılış 
mərasimini  böyük siyasi və iqtisadi əhəmiyyəti olan hadisə kimi 
izlədik”. COP29 haqqında danışan Türkiyənin Ərzincan Binəli 
Yıldırım 8niversitetinin professoru, qazax alim Aynur 1oqayeva 
qəzetimizə açıqlamasını belə davam etdirdi:

Türk dünyası iqlim 
savaşının önündədir  
± Beynəlxalq səylərin birləşməsi yal-

nız danışıqlarla deyil, həm də kollektiv 
hərəkətlərlə mümkündür. Bugünkü dünya 
mürəkkəb qlobal məsələlərlə qarşı-qar-
şıyadır ± iqlim dəyişikliyi, müharibələr, 
humanitar böhranlar, qaçqın axınları, iqti-
sadi sarsınrılar və digər bir çox problem. 
Bu problemlərin həlli yalnız bir ölkənin 
və ya təşkilatın təkbaşına mübarizəsi ilə 
mümkün deyil. Çünki bu məsələlər hər bir 
ölkənin həyatına, iqtisadiyyatına, təhlükə-
sizliyinə və ümumi rifahına birbaşa təsir 
edir. Buna görə də  beynəlxalq birlik, regi-
onlar və ölkələr arasında sıx əməkdaşlıq və 
koordinasiya vacibdir.

Bunu da əlavə etməliyik ki, Azərbay-
can Türk Dövlətləri Təşkilatının fəal üzvü-
dür. TDT  Bişkekdə keçirilən Qırğızıstan 
zirvəsində Bakı konfransına da  xüsusi 
diqqət yetirmişdir. Türk dünyasının həm 
üzv, həm də müşahidəçi üzv dövlət və 
hökumət başçıları ± Qazaxıstan, Qırğızıs-
tan, gzbəkistan, Türkiyə, Türkmənistan 
və Macarıstanın liderləri Bakıya gələrək 
Azərbaycanı dəstəklədiklərini nümayiş et-
dirdilər.

;atırlatmaq lazımdır ki, Bişkek Bə-
yannaməsində üzv və müşahidəçi dövlət-
lərin liderləri “EnerMi səmərəliliyi, suyun 
təkrar istifadəsi, tullantıların idarə olun-
ması, tibb müəssisələrində yaşıl texnologi-
yaların (günəş panelləri, enerMi təmin edən 
avadanlıqlar) istifadəsi� tibbi olmayan peşə 
sahələrində həssas qrupların (fərqli əlillik 
dərəcələrinə malik olanlar) tibb müəs-
sisələrində işə cəlb edilməsi üçün təlimlər 
üzrə birgə fəaliyyətlərə çağırış” etdilər. 
Bundan əlavə, “Yaşıl iqtisadiyyat sahəsin-
də türk kapital bazarını genişləndirməyi 
hədəÀəyən Türk Yaşıl Maliyyə Şurası”nın 
(TYFS) yaradılmasına qərar verdilər.

Qazaxıstan Respublikası Prezidenti 
iqamətgahının yaydığı xəbərdə də bildirilir 
ki,  Qazaxıstan Prezidenti Kasım--omart 
Tokayev iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə 
beynəlxalq əməkdaşlığın əhəmiyyətini bir 
daha vurğulayıb və Qazaxıstanın bu sahə-
də qlobal gündəliyə sadiqliyini təsdiqləyib. 
Tokayev  xüsusilə, ölkəsinin iqlim dəyişik-
liyi ilə mübarizədə və davamlı inkişafın 
təmin edilməsində beynəlxalq tərəfdaşlığa 
dərin inam bəslədiyini bildirib.

± 4a]a[ısWaQ 3rH]idHQWi EiOdiriE Ni�  
Eu J�Q ;ə]ər dəQi]i WəhO�Nə aOWıQdadır� 
'�Q\aQıQ əQ E|\�N J|O�Q�Q [iOası Ei]iP 
�PuPi SrREOHPiPi]dir Yə Eu u]uQP�d -
dəWOi EH\QəO[aOT əPəNdaúOıT WəOəE Hdir�

± Bəli, çənab Tokayev belə bir ciddi 
məsələdən də danışdı. Dövlət başçısının 
vurğuladığı kimi, bu əməkdaşlıq yalnız 
şifahi razılaşmalarla deyil, real addımlarla, 
ciddi əməli işlərlə həyata keçirilməlidir. 
Sözlər özlüyündə çox vaxt insanları inan-
dırmaqda və ya vəziyyəti izah etməkdə 
kifayət etmir. Həqiqi dəyişikliklər, konkret 
icra ilə həyata keçirilir. Bu, hər bir ölkənin 
beynəlxalq məsələlərə yanaşmasında daha 
praktik və nəticəyə yönəlik yanaşma tələb 
edir. İndi  sözlərdən hərəkətə keçməyin, 
əməli fəaliyyətə başlamanın zamanıdır. 
Beynəlxalq münasibətlərdə çox vaxt sözlər 
və bəyanatlar ön plana çıxır, amma bəzən 

nəticələr məhdud olur. Dövlət başçısının 
bu mesaMı mövcud problemlərin aradan 
qaldırılması üçün real hərəkətlərin zəruri-
liyini vurğulayır.

Mediadan aldığım məlumatlarda yer 
alan önəmli xəbərlərdə o da bildirilir ki,  
Qazaxıstan prezidenti  Kasım--omart To-
kayev  Prezident İlham Əliyevin ;əzəryanı 
ölkələrin Ekspertlər Qrupunun yaradılması 
təşəbbüsünü dəstəklədiyini bildirib, sam-
mitin təşkilinə və Azərbaycanın COP29-da 
uğurlu sədrliyinə görə minnətdarlığını bil-
dirib. COP29-un qərarları siyasi liderlərin 
və beynəlxalq təşkilatların yalnız “razılaş-
dırılmış” addım deyil, konkret və praktik 
tədbirlərə başlamaq tələbidir. 

±  %H\QəO[aOT WədEiriQ WəúNiOi u]aTdaQ 
QHcə J|r�Q�r"

±  COP29 sammitinin təşkilində  Azər-
baycan Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyevin xidmətləri o qədər böyükdür ki, 
əminəm ki, bu uzun illər də geniş müza-
kirə mövzusu olacaq. Bütün iştirakçılar 
prezident Əliyevin liderliyi altında Azər-
baycanın COP29-a sədrliyi çərçivəsində 
iqlim dəyişikliyi məsələlərinə dair müza-
kirələrin yüksək səviyyədə aparıldığını və 
dünya ölkələrinin bu məsələyə daha çox 
diqqət ayırmasının təmin edildiyini qeyd 
edirlər. Azərbaycanın bu tədbirdə göstər-
diyi təşkilati iradə və məharət, sammitin 
uğurla başa çatması beynəlxalq əməkdaş-
lığın gücləndirilməsinə və müxtəlif qlobal 
problemlərin həllinə ciddi bir çağırışdır. 
Bu çağırış həm də təkcə ifadələrə deyil, 
konkret addımlara, əməli fəaliyyətə əsas-
lanır. Bakı müzakirələri dünya miqyasın-
da mövcud təhdidlərə və qarşıdurmalara 
qarşı birgə mübarizənin vacibliyini əks 
etdirir.

Qazaxıstan və Azərbaycan arasındakı 
güclü əlaqələr var. Hər iki ölkənin iqlim 
dəyişikliyi ilə mübarizədə və dayanıqlı 
inkişafın təmin edilməsi istiqamətində-
ki birgə səyləri  beynəlxalq əməkdaşlığın 
gələcəkdə daha da inkişaf edəcəyini göstə-
rir. Yalnız birgə fəaliyyətlə qlobal çağırış-
ların öhdəsindən gəlmək mümkündür. Bü-
tövlükdə, Türk dünyası Bakı konfransının 
uğuruna sevinir və qürurlanır.

;4

Dostlarımızın, qardaşlarımızın qürur və sevinci
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Təbiət insafa çağırır bizi...
Bu il ölkəmizdə “Yaşıl dünya naminə həmrəylik ili” elan edilib. 

Həm bu müstəvidə, həm də Bakıda dünya liderlərinin iqlim 
dəyişmələrini hərtərəfli sərf-nəzər etdikləri COP29 kuluarlarında 
ekoloMi problemlərin həlli yolları xüsusi aktuallıq kəsb edir. İstər-
istəməz düşünürsən ki, qədim zamanlardan müdriklər təbiətin nizamı 
ilə bağlı müşküllərə diqqəti cəlb edib, ətraf mühiti qorumağı tövsiyə 
ediblər.

8lu fəlsəfəsi müdriklik dərsimiz olan 
=ərdüşt hələ bizim eradan əvvəl insan hə-
yatı üçün ən zəruri olan dörd ünsürün ± od, 
torpaq, hava və suyun adını çəkib. Ədəbiy-
yat da dünyanın xilasını təbiətə sevgidə gö-
rüb və görür. Bu baxımdan şeiriyyət insani 
hiss və həyəcanlara hər zaman daha gücü 
təsir edib. Təbiət mövzusu poetik prosesdə 
xüsusi ab-hava yaradıb. Başqa sözlə, ədə-
biyyatda təbiət həm nəfəs dərimi, həm də 
poetik mətləbin ifadə üsulu. 

Bu kontekstdən yanaşanda zamanı ;,, 
əsr olsa da, bütün dövrlərin mütəfəkkir 
Nizami Gəncəvini təkcə şair kimi deyil, 
həm də təbiətşünas alim kimi xarakterizə 
edə bilərik. Onun əsərlərində �0-yə qədər 
heyvan növünün, Azərbaycanda və digər 
ölkələrdə yetişən çoxsaylı dərman bitkilə-
rinin adı çəkilir. Şairin yaradıcılığında 
fotosintez prosesi, dünyanın yaranışı ilə 
bağlı məlumatlar, anatomiya, fiziologi-
ya, maddələr mübadiləsi kimi proseslərlə 
bağlı qiymətli fikirlər yer alıb. “;əmsə”-
də təbiətdə suyun böyük və kiçik dövranı-
na, okeanların, dənizlərin, çayların, göllə-
rin yaranmasına aid maraqlı bilgilər var. 
“Sirlər xəzinəsi” poemasında dahi şair tə-
biətin hər bir canlısını qiymətli “inci” ad-
landıraraq deyir ki, insanın can verməyə 
qüdrəti yoxdursa, can almağa da ixtiyarı 
yoxdur:

hstünlükdə varlığın birincidir dünyada, 
Hər canlı da sənintək bir incidir dünyada. 
Qan bahası istəyən çoxdur deyə can alma, 
Can verməyə qüdrətin yoxdur deyə can alma.

“Yeddi gözəl” poemasında belə bir yer 
var: Bəhram şah gurları (ceyranları) azad-
lığa buraxanda damğa vurardı ki, heç kim 
onları ovlaya bilməsin. Şair bu yolla insan-
ları təbiəti qorumağa və mərhəmət sahibi 
olmağa çağırıb. “İsgəndərnamə” əsərində 

atmosferin, suyun, torpağın çirklənmə-
sini əsas ekoloMi problemlərdən biri kimi 
göstərən Nizami hələ ;,, əsrdə bu fəlakət-
ləri qabaqlamağa çalışıb:

Hər kim axar sudan istəsə içmək, 
Onu ehtiyatla durultsun gərək.

Əfzələddin ;aqani, İmaməddin Nəsi-
mi və digər klassiklərimizin də əsərlərin-
də həyat çeşməsi olan təbiət bol sevgilərlə 
süsləndirilib. ;; əsrin böyük şairi Səməd 
Vurğun isə yazırdı: 

Yenə də yam-yaşıl geyinir dağlar,
Göz kimi durulur qaynar bulaqlar.
Əriyir güneylər döşündəki qar,
Yağış da isladır o göy çəməni,
Təbiət ilhama çağırır məni!

Amma, eyni zamanda, ötən əsr Azər-
baycan ədəbiyyatında təbiət mövzusunun 
aktuallığı həm də ona görə artıb ki, el-
mi-texniki nailiyyətlər təbiətə mənfi təsir 
edib, söz adamları isə buna biganə qala 
bilməyib və akademik Həsən Əliyevin tə-

biri ilə desək, “həyəcan təbili” çalıblar ki, 
təbiət deqradasiyaya uğramasın. Hüseyn 
Arif söhbətlərinin birində bu fikri söy-
ləyib: İnsan o qədər mehriban, qayğıkeş 
olmalıdır ki, “Bülbül enib budaqdan çiy-
nimizə otursun”. Təbiət “filosof”u Musa 
Yaqub, görün, nə deyib: “Ağaclara olan 
sevgimə görə bəlkə Allah mənə əlimdəki 
çəliyi mükafat verdi”. Onun Vətən sevgisi 
də təbiətə sevgi ilə bəzənib:

Bəlkə də, borcundan çıxmadım, Vətən! 
gmür bahar deyil bir də qayıtsın. 
glsəm də qoynunda qoy ölüm ki, mən, 
Çürüyüm, bir ovuc torpağın artsın. 

Yeni əsrimizdə ekoloMi kataklizmlər o 
qədər kəskin xarakter alıb ki, artıq BMT 
səviyyəsində bu mövzuda sayca 29-cu 
sammit keçirilir. Əlbəttə, söz-sənət adam-
ları da ekoloMi problemlərin vurduğu ziya-
na biganə qalmırlar. Bəzi misallar çəkək:

Altı qandı, üstü qandı, 
göz yaşıdı bu torpağın.
Göz yaşı - qan yaddaşıdı, 
bu torpağın.

(1əriman Həsənzadə)

Qara pəncərələr – tutqun baxışlar, 
Yaxının, uzağın görkəmi birdi. 
=avod boruları – nəhəng palıdlar, 
İldırım vurmuşdu, tüstülənirdi.

(Sabir Rüstəmxanlı)
 
ùərt kəsmir bu şumlar, bu yabalıqlar,
Oynadır ümmanı xırda balıqlar,
Yer-yerdən böyüyür xarabalıqlar
Göyün təlimləri yerində deyil«

(Ramiz Qusarçaylı)

Bəli, şairlərin harayı dünyanı, təbiəti, 
insanları qorumaq harayıdır. Günəşi, Ayı, 
ulduzu, torpağı, dağı, meşələri, çayları, də-
nizləri itirməmək məramıdır. COP29 da elə 
buna həsr olunub ki, təbiətin problemləri-
nin həllini insanın ona olan məhəbbətində, 
həssas münasibətində axtarmalıyıq. Elə et-
məliyik ki, təbiət ilhama çağırsın bizi.

ΨOi 1Ψ&Ψ);$1/,  
;4 

Qəzetlər çap olundu...
$mma oxuculara çatdırılmadı

Vaxt var idi qəzet-Murnal qapıya gələrdi, ya hara üz tutsan, rastına qəzet-
Murnal çıxardı. gzəlliklə paytaxt Bakıda: poçtalyon ləngiməzdi, abunəçi 
olmayanlar isə şəhərin hər tinində qoyulmuş yığcam köşklərdən qəzet ala 
bilərdilər. Elə metro stansiyasından da, əl yayımından da gündəlik qəzetləri 
almaq mümkün idi. Hətta küçələrdə, park və xiyabanlarda, böyük ticarət 
obyektlərində, marketlərdə qəzet lövhələri, stellaMları vardı. Yəni, sübh 
tezdən gecə yarıyadək işləyən bir şəbəkə... 

İndi də şəhərin hər tinində qəzet köş-
kü qoyulub. Amma bunlara yalnız də-
rindən köks ötürüb qəzet köşkü demək 
mümkündür. Əslində, “min cür xırdavat” 
dükanını xatırladır. Hər şey var, ...qəzet-
dən başqa. Soruşanda görürsən ki, satıcı 
nəinki qəzetin qiymətini bilmir, adından 
xəbərsizdir.

Bu köşkləri çap mətbuatı ilə təmin 
edən yayım qurumunun iş qrafiki də çox 
qəribədir. Məsələn, ölkənin üç rəsmi qə-
zeti həftənin bazar günləri də çıxır. An-
caq oxucu bazar nömrəsini yalnız o biri 
həftənin ikinci günü ala bilər, çünki bazar 
və bazar ertəsi köşklərə qəzet verilmir.

Rəsmi qəzetlər bəzən bayram günlə-
rində də işıq üzü görür, amma köşk üzü 

görmürlər. /ap elə son günləri götürək. 
Rəsmi qəzetlərin, o cümlədən “;alq qə-
zeti”nin kollektivi noyabrın 11-dən iş 
başındadır. Bakıda BMT-nin ən nüfuzlu 
tədbiri ± COP29 beynəlxalq iqlim konf-
ransı keçirilir. Bu üzdən hamının istirahət 
etdiyi 12 və 13 noyabrda qəzet buraxmaq 
lazım gəlib. Ancaq nə o nömrələr satışa 
çıxarılıb, nə də rəsmi iş günü olan 1� 
noyabrda çap olunan nömrəmiz. Səbəb: 
yayım şəbəkəsi istirahətdən qayıtmayıb. 
Belə məlum olur ki, noyabrın 1�-də dörd 
nömrəni eyni vaxtda yayacaqlar. 

Bu, düzgündürmü, cənablar? =ənni-
mizcə, yox� Bu, oxucuya da hörmətsiz-
likdir, Murnalist əməyinə də...
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1iyə və kimlər"

Əslində, bu yazını çoxdan hazırla-
malı idim. Çoxdan deyəndə ki, keçən 
ayın ikinci yarısını nəzərdə tuturam. 
Amma obyektiv və subyektiv səbəblər 
ucbatından yazı ləngidi. İlk səbəb ko-
mandanın rəhbərliyi ilə görüşüb söhbət 
etdiyim günün axşamı “Kəpəz”in “Qa-
rabağ”a 0:5 hesabı ilə uduzması oldu. 
Səmimi deyirəm, “kəpəzlilər”lə”görüş-
dən aldığım xoş təəssürat, ümid, inam az 
da olsa, necə deyərlər, laxladı. Ardınca 
başqa bir acı məğlubiyyət. Bu arada re-
daksiyanın digər operativ materiallarını 
hazırlamaq, təcili bir neçə rayona ezam 
olunmağım da “Kəpəz” yenə o “Kəpəz” 
olacaq...” sərlövhəli yazını ləngitdi...

Bir haşiyə. “Kəpəz” sevdiyim komanda-
dır. Təkcə ona görə yox ki, 90-cı illərin son-
larında bu klubun mətbuat xidmətinin rəhbəri 
olmuşam. Hətta çempionlar liqası çərçivəsin-
də komanda ilə birlikdə 1998-ci ilin yayın-
da Polşaya da getmişəm. Təvazökarlıqdan 
uzaq olsa da, Azərbaycanda ilk dəfə məhz bu 
futbol klubunun qəzeti təsis edilib, qeydiy-
yatdan keçib. gzü də rəngli. hmumiyyətlə, 
respublikada ilk rəngli qəzet “Kəpəz” qəzeti 
olub və əl-əl gəzib. Bu işdə mənə o zaman-
lar “;alq qəzeti”ndəki iş yoldaşım, Əməkdar 
Murnalist, futbol bilicisi, hazırda təqaüddə 
olsa da, qəzetimizlə yenə əməkdaşlıq edən 
Oqtay Bayramov yaxından kömək göstərib... 
Təbii ki, klubun o zamankı prezidenti, rəh-
mətlik Rza Məmmədovun maliyyə dəstəyi 
olmasa idi bu işləri görmək mümkün deyildi.

 “Kəpəz” həmişə sayılıb-seçilən koman-
da olub. Təkcə 1993±2003-cü illər arası klub 
3 dəfə ölkə çempionu titulunu, � dəfə kubo-
kunu qazanıb. Çempionatlarda “Qarabağ”-
dan sonra ən böyük uğuru məhz “Kəpəz” 
əldə edib. Bunları nəyə görə qeyd edirəm? 
Böyük futbolun yenidən Azərbaycanın ikin-
ci şəhərinə qayıtması Gəncədə sonsuz coşqu 
yaratdı. İstər şəhər rəhbərliyi, istərsə də 
AFFA və digər əlaqədar təşkilatlar oyunların 
şəhər stadionunda keçirilməsi üçün tədbirlər 
gördülər və buna nail oldular. Qeyd edək ki, 
2� min tamaşaçı tutumuna malik olan bu sta-
dion Bakıdakı Olimpiya və Tofiq Bəhramov 
adına respublika stadionlarından sonra öz 
böyüklüyünə görə 3-cü yeri tuturdu. Amma 
uzun illər əsaslı təmir olunmayan stadionun 
vəziyyəti son vaxtlar ürəkaçan deyildi. Ta-
maşaçılar üçün nəzərdə tutulan tribunalar, 
meydançanın ot örtüyü heç bir tələbə cavab 
vermirdi, futbolçuların özləri üçün şərait yox 
idi, bir sıra qurğular, yardımçı tikililər, otaq-
lar sıradan çıxmışdı. Qonaq komandalar da 
bu vəziyyətə görə narazılıqlarını bildirirdilər. 
Belə bir vaxtda həmişəki kimi gəncəlilərin, 
şəhərin futbol ictimaiyyətinin, idmançıların 
köməyinə ölkə Prezidenti gəldi. Dövlət baş-
çımız keçən ilin oktyabrında Gəncə şəhər 
stadionunun yenidən qurulması işlərinin 
layihələndirilməsi və həyata keçirilməsi ilə 
bağlı sərəncam imzalamaq, Prezidentin ehti-

yat fondundan ilkin olaraq bir milyon manat 
vəsait ayırmaqla bərabər, bu ilin aprelində 
Gəncəyə gəldi və minlərlə azarkeşin, idman-
çının sonsuz sevincinə səbəb olan tarixi bir 
işə imza atdı. glkə başçısı stadionun təməlini 
qoydu� 

Qeyd edək ki, Gəncə stadionunun ərazi-
si genişləndirilərək 10 hektara çatdırılacaq. 
8EFA-nın �-cü kateqoriya standartlarına uy-
ğun inşa ediləcək stadionun tamaşaçı tutumu 
layihə üzrə 1� min ��� yerlikdir. Stadionda 
VV,P, V,P, SKY-box, media nümayəndələri 
və fiziki imkanları məhdud tamaşaçılar üçün 
müvafiq sayda oturacaq sahələri, futbolçu-
lar üçün soyunub-geyinmə, konfrans, tibb, 
hakimlər, texniki heyət üçün otaqlar və sair 
zəruri sahələr nəzərdə tutulur. Eyni zamanda, 
layihəyə əsasən stadionun daxilində bilet sa-
tışı, eləcə də müxtəlif ictimai iaşə obyektləri, 
yerüstü avtodayanacaqlar, nəzarət-buraxı-
lış məntəqələri yaradılacaq. Stadion 8EFA 
tələblərinə uyğun işıqlandırma, səs, yayım, 

internet, təhlükəsizlik, giriş-çıxış sistemləri 
ilə təchiz olunacaq. Bir sözlə, stadionun is-
tifadəyə verilməsi istər yerli, istərsə də bey-
nəlxalq yarışların keçirilməsinə hərtərəÀi 
şərait yaradacaq.

Kəpəz rəhbərliyi ilə görüşdən əvvəl 
şəhər stadionunun tikintisində işlərin gedişi 
ilə maraqlandım, C.İbrahimovla birlikdə in-
şaat işləri aparılan sahəyə baş çəkdim. Artıq 
tribunaların ucaldıldığının, digər quraşdırma 
işlərinin şahidi oldum. Hiss olunur ki, gələn il 
“Kəpəz” yeni stadionda nəhayət, öz azarkeş-
lərinə qovuşa biəcək. Digər tərəfdən, Gən-
cə şəhərinin 202�-ci ildə MDB Oyunlarına 
 evsahibliyi edəcəyi xəbəri ümidlərimizi daha 
da artırıb. 

Güclü yağış yağdığından ətrafda inşaatçı 
və quraşdırıcılar gözə dəymirdi. Amma de-
dilər ki, iş çox sürətlə gedir və tikinti mey-
dançasında çalışanların sayı bəzən 100 nəfəri 
də keçir.

...Qayıdaq ötən ayın ortalarına. “Kəpəz”-
in icraçı direktoru Cabir İbrahimovla əvvəl-

cədən vədələşdiyimiz vaxtda klubun Futbol 
Akademiyasında görüşürük. Hiss olunur ki, 
özünü nə qədər nikbin əhval-ruhiyyədə oldu-
ğunu göstərmək istəsə də narahatdır, gərgin-
dir. Səbəbini öyrənmək istədik, bir söz demə-
di, diqqəti klubun işlərinə, problemlərinə 
yönəltməyə çalışdı. 

C.İbrahimov � aya yaxındır ki, klubun ic-
raçı direktorudur. O, � il əvvəl də bu vəzifə-
də olub və klubun işi, abu-havası onun üçün 
təzə deyil. C.İbrahimov, eyni zamanda, Fut-
bol Akademiyasına rəhbərlik edir. Bəri baş-
dan qeyd edək ki, nizam-intizamı sevən, istər 
klubda, istərsə də, akademiyada işgüzar, sağ-
lam mühit yaratmağa çalışan mütəxəssisdir.

Bir azdan klubun mətbuat katibi Azad 
Mustafayev, klubun futbol akademiyasının 
kordinatoru Vasif Vəliyev, komandanın yeni 
baş məşqçisi Azər Bağırov da gəlir. Yeri gəl-
mişkən, �0 yaşlı gənc mütəxəssis son il ya-
rımda “Kəpəz”in dördüncü məşqçisidir ki, 
görüşüb söhbət edirəm. Əvvəlcə Tərlan Əh-
mədov, sonra Azər Məmmədov, daha sonra 
Adil Şükürov, indi də Azər Bağırov.

Cabir İbrahimov, “Kəpəz” futbol klu-
bunun icraçı direktoru:

± Əvvəlcə “;alq qəzeti”nin rəhbərliyinə 
öz dərin minnətdarlığımızı bildirirəm ki, 
Gəncə futboluna bu qədər önəm verir, daim 
işimizlə maraqlanır, öz səhifələrində klubun 
fəaliyyətini işıqlandırır, yeri gələndə tənqid 
edir, təkliÀərini bildirir. “Kəpəz”in bugünkü 
vəziyyətini detallarına kimi xırdalamağa dü-
şünürəm, ehtiyac yoxdur. Onsuz da hamı bilir 
ki, xeyli vaxtdır komanda stadionsuz olduğu 
üçün başqa meydançalarda çıxış edir və bu, 
istər-istəməz oyunlarımıza mənfi təsir göstə-
rir. glkə Prezidenti cənab İlham Əliyevə 
Gəncənin futbol ictimaiyyəti, klubumuz, 
akademiyamız adından minnətdarlıq edirəm 

ki, belə bir möhtəşəm stadionun tikintisinə 
sərəncam verib. O ki, qaldı sponsor məsələ-
sinə, bu, bizim, necə deyərlər, yaralı yerimiz-
dir. Hələ də inana bilmirəm ki, necə olur ölkə 
futboluna indiyədək onlarla məşhur futbolçu 
yetişdirib verən, şan-şöhrəti, adı-sanı olan bir 
kluba indiyədək sponsor tapılmayıb. Doğ-
rudur, dövlətin ayırdığı vəsaitlə vəziyyətdən 
çıxa bilirik. /akin müəyyən problemlərin 
həllində sponsora ehtiyac olduğu açıq-aşkar 
hiss edilir. Amma nikbinəm, bilirəm ki, yeni 
stadionumuz istifadəyə verilən kimi sponsor 
özü bizi axtaracaq. Bir anlığa Gəncə stadi-
onunun ağzınadək tamaşaçı olan günlərini 
gözlərim önünə gətirirəm. “Kəpəz” yenə öz 
sözünü deyəcək. “Kəpəz” yenə o “Kəpəz” 
olacaq.

O ki, qaldı digər məsələlərə, klubun in-
diki rəhbərliyi, məşqçilər korpusu yalnız bir 
məqsəd uğrunda çalışır: klubu nəyin bahası-
na olursa-olsun, premyer liqada saxlamaq və 
gələn ildən yüksək yerlər uğrunda mübarizə 
aparmaq. Hələ ki, hər bir iş rəvan gedir. Tək-
cə bir məsələni də tam həll edə bilsək, klubu-
muzun uğurları artacaq. Hələ də klubun, aka-
demiyanın işlərinə mane olmaq istəyən, hətta 
təxribatlara əl atan, nizam-intizamı pozmağa 
cəhd edən, “yerli-yersiz” söhbətləri aparan 
qüvvələr var. Bunlar daha çox klubdan kənar-
da baş verir. Çalışırıq ki, belə “futbolsevər-
lər”dən birdəfəlik xilas olaq.

Vasif Vəliyev, Gəncə Futbol Akademi-
yasının koordinatoru:

± Akademiyamız Kəpəz futbol klubu-
nun nəzdində fəaliyyət göstərir. Burada 12 
müxtəlif yaş qrupundan ibarət komandalar 
yaratmışıq və müntəzəm olaraq məşq edirlər. 
Ən aşağı yaş qrupu 8, ən yuxarı yaş qrupu 
isə 19 yaşlılardan ibarətdir. Komandalardan 
biri də qızlardan təşkil olunub. Komandala-

rımızın hamısı AFFA-nın keçirdiyi bütün yaş 
qrupları üzrə yarışlarda iştirak edir. hmumi-
likdə, akademiyamızda 19 məşqçi, 200-dən 
çox uşaq var. Akademiyamızın məqsədi əsas 
komandaya və Azərbaycan milli komandala-
rına oyunçu yetişdirməkdir. Bizim yetirmələ-
rimiz olan Mahir Həsənov və Nihad İsaqov 
artıq Azərbaycanın 8-21 və 8-1� millilərin-
də oynayırlar. İndi soruşa bilərsiniz ki, bəs 
onda “Kəpəz”in əsas heyəti üçün niyə futbol-
çu vermirsiniz? Bilirsiniz, indi elə bir dövrə 
gəlib çatmışıq ki, yeniyetmə gənc də harada 
yüksək maaş var, ora üz tutur. Bizim yetir-
mələrimizi bəzən belə olur ki, məcazi məna-
da desək, başqa klublar dərhal “oğurlayırlar”. 
Düşünürəm ki, müvəqqəti haldır və bunun 
üzərində işləyirik.

Azər Bağırov, “Kəpəz”in baş məşqçisi:
± Təbii ki, çox ağır bir yükün altına girdi-

yimi bilirəm. Komanda indi-indi özünə gəlir. 
Təsəvvür edin ki, ötən mövsümdəki koman-
danın 80 faizi klubun düşərgəsini tərk edib. 
Tamamilə sıfırdan bir komanda formalaş-
dırmaq, eyni zamanda, çempionatda uğurlu 
çıxış etmək olduqca çətindir. İnanıram ki, 
Gəncə futbolsevərləri ilə birlikdə biz istədi-
yimizə nail olacağıq və klubun keçmişdəki 
ənənələrini geri qaytaracaq, ümidləri doğ-
ruldacağıq. Gəncə böyük futbol məkanıdır. 
Bunu Azərbaycanda bilməyən yoxdur.

Çox gərgin məşqlər edirik, fiziki cəhət-
dən daha güçlü olmağa çalışırıq. Əgər əv-
vəllər bir futbolçu meydançada nəzərdə tu-
tulduğundan da az qaça bilirdisə, indi şadam 
ki, orta normanı da keçir ki, bu da gərgin 
məşqlərin və futbolçuların özlərinə inamının 
nəticəsidir. Bir də hücum futboluna üstünlük 
veririk. Oyunçularımızın sonadək əzmkarlıq 
göstərməsi, mübarizə aparması mənə ümid 
verir ki, hər şey yaxşı olacaq, biz öz sözümü-
zü deyə biləcəyik.

Nəyimiz var, Gəncə futboluna həsr etmə-
liyik. Gəncə gözəldir.Yaxşı futbolu ilə daha 
da gözəldir.

Azad Mustafayev, “Kəpəz” futbol 
 klubunun mətbuat katibi:

± Əsas işimiz ictimaiyyəti klubumuzun 
fəaliyyəti ilə yaxından tanış etməkdir. Azar-
keşlərimizi, eləcə də mətbuati gündəlik xə-
bərlərlə məlumatlandırırıq. Klubumuzun ka-
pazfpc.az saytı, eyni zamanda müxtəlif sosial 
şəbəkələrdə səhifələri var. Paylaşımlarimiz 
mütəmadi olaraq bu platformalarda oxucu-
ların diqqətinə çatdırilir. Mətbuat xidməti 
olaraq SMM, fotoqraf, videoqraf və digər 
texniki əməkdaşlarla birlikdə çalışır, işimizi 
günün tələbləri səviyyəsində qururuq. Bizi 
narahat edən odur ki, bəzən mətbuat xidmə-
tinə istinad etmədən düzgün olmayan xəbər-
lər yayırlar ki, bu da ümumu işimizə xələl gə-
tirir, lazım olmayan söhbətlərin yayılmasına 
gətirib çıxarır.
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Gəncə

“Kəpəz” yenə o “Kəpəz” olacaq...
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Azərbaycan Respublikası Hərbi Prokurorluğunun kollektivi iş yoldaşları Həsən 
Həsənliyə atası 

SEYFƏDDİ1 MhƏ//İMİ1 
vəfatından kədərləndiyini bildirir və dərin hüznlə başsağlığı verir.

Dövlət İmtahan Mərkəzinin rəhbərliyi və kollektivi Bakı Ali Neft Məktəbinin rektoru 
Elmar Qasımova atası 

E/DAR MhƏ//İMİ1 
vəfatından kədərləndiklərini bildirir və dərin hüznlə başsağlığı verirlər.

Azərbaycan Respublikası Əqli Mülkiyyət Agentliyinin rəhbərliyi və kollektivi 
 Agentliyin Apellyasiya Şurasının sədri, sədrin müşaviri Fuad Kərimova atası

HhSh KƏRİMOV81
vəfatından kədərləndiklərini bildirir və dərin hüznlə başsağlığı verirlər.
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Azərbaycan Respublikası Elm və Təhsil Nazirliyi
“Azərbaycan Milli Konservatoriyası” PHù

aşağıdakı kaIedrada vakant vəziIəyə

MhSABİQƏ  E/AN EDİR
“DiriMorluq”  kafedrasında: 1.Dosent vəzifəsinə.

A//AH RƏHMƏT E/ƏSİ1

İdman xəbərləri

Qəbələ şəhər stadionu 
Azərbaycan ± Estoniya 

oyununa hazırdır
Azərbaycan milli komandasının 8EFA Millətlər /iqa-

sının V turunda Estoniya yığmasını qəbul edəcəyi Qəbələ 
şəhər stadionunda işlər yekunlaşıb. 

AFFA-dan verilən məlumata görə, arenada media tribunanın, 
yeni mərkəzi kamera platformasının, qapı arxası platformanın, 
texiniki ərazinin təmir-tikinti işləri, eləcə də mövcud platforma-
ların gücləndirilməsi və çəkiliş maşınları meydançasının düzləş-
dirilməsi prosesi başa çatıb.

Qeyd edək ki, Azərbaycan±Estoniya oyunu noyabrın 1�-da, 
saat 18:00-da başlayacaq.

Gimnastlarımızdan 
bürünc medal

Azərbaycanın idman gimnastikası üzrə kişilərdən 
ibarət yığması gzbəkistanın paytaxtı Daşkənd şəhərində 
keçirilən beynəlxalq turnirdə uğurla çıxış ediblər.

Millimizin üzvləri “Velvet Road” adlı yarışda komanda he-
sabında bürünc medal qazanaraq 3-cü yerin sahibi olublar.

Yığmanın heyətində Nikita Simonov, Mənsum Səfərov, Rə-
sul Əhmədzadə və İvan Tixonov yer alıblar.

Qeyd edək ki, turnir noyabrın 1�-dək davam edəcək. 
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Bayaqdan pəncərə önündə dayanıb həyətə baxıram. Həyətdə kimsə görünmür. Bəlkə də, 
istirahət günü olduğuna görə belədir. Çünki istirahət və bayram günlərində bəzi qonşular 
ya bağa dicəlməyə, ya da rayona gəzməyə gedirlər. Hər şənbə-bazar olduğu kimi, yenə xlor 
satan qadının incəlmiş səsi eşidilir. Səsinin ahəngi adamı üzür. �Xlor� sözünü elə deyır ki, 
istər-istəməz darıxırsan. 1əyə görəsə, mənə elə gəlir ki, qadın bu gün xloru satıb qurtarmasa, 
onu ağır sınaq gözləyir. O, binamızın qarşısından ötüb keçsə də, çağırışı yenə eşidilir: Xlor... 

Mən yenə dayanıb həyəti gözdən keçirirəm. 
Müasir məhəllələrə baxanda həyətimiz genişdir. 
Hava almaq, gəzib-dolanmaq, qonşularla oturub 
söhbətləşmək üçün əlverişlidir. 8şaqların əylən-
məsi üçün də yerlər var. Hava xoş olan günlərdə 
hətta qonşu binadan da buraya gələnlər olur. Çünki 
həyətimizdə ağac və gül kolları çoxdur.  Onların 
çoxunu binanın ilk sakinləri əkib-becəriblər. Son 
illər bu ənənə unudulub, ağacların bir neçəsi artıq 
ömrünü başa vurub.

Qurumuş armud  
ağaclarının vəfa dərsi

 Quruca gövdəsi qalan həmin ağaclardan biri 
armud ağacına bənzəyirdi ± yarpaqları ətirli olur-
du, amma gül açmırdı. Həyətdə həmin ağacın adını 
dəqiq bilən yox idi. O, bir az qəribə, “adıbilinməz” 
ağaca baxanda, nədənsə, yaylaqda çadır qurub 
məskən saldığımız armudluq gözlərim önünə gə-
lirdi. Qardaşımın dediyinə görə, mən bir yaz günü 
orada dünyaya gəlmişdim. Sonralar, hələ mək-
təb yaşına çatmamış o armud ağaclarının altında 
oturub onların bal arılarının şirə çəkdiyi ağappaq 
güllərinə maraqla tamaşa edərdim. Tərəkəmələr 

yaylaqdan enənə yaxın budaqlarda o ağ güllərin 
yerində bir üzü günəşdən qızarmış sulu, şirin ar-
mudlar sallanardı...

İllər sonra payızda dostlarla o yaylaq yerimizə 
yaxın istirahət məkanına getmişdik. Bir qədər ye-
yib-içdikdən sonra ətrafı gəzməyə çıxdım. Mənim 
üçün çox əziz olan o məkana doğru getdim. Yad-
daşımda yaşayan nağıla bənzər o cilvəli armudluq 
yox idi. O “nağıl”dakı  ağacların ancaq ikisinin qu-
rumuş gövdəsi qalmışdı. Bəlkə də, o ağaclar bu ya-
şımda məni çəkib buraya gətirmişdilər. Gavalı və 
alça ağaclarının, böyürtkən kollarının əhatə elədiyi 
qoşa armud ağacları necə də hüznlü görünürdülər. 

Yəqin ki, o ağaclar yolumu illərlə gözləmiş-
dilər, bu yoldan gəlib keçənlərdən məni dönə-dönə 
soraqlamışdılar, budaqlarında sulu armudlardan 
mənə pay da saxlamışdılar. Mənsə o ağacların 
məndən ötrü neçə qəribsədiklərini ağlıma gətirmə-
miş, duymamışdım. Heç olmazsa, ildə, iki ildə bir 
dəfə onların görüşünə gəlməmişdim. Onlar gözləri 
yolda qalan valideynlər kimi sevinclərini, dərdlə-
rini içərilərində saxlayıb ömrə boyun əymişdilər. 
Sanki o ağaclar mənim vəfasızlığımdan şikayətlə-
nib deyirdilər: 

± Gecdi daha, çox gecdi... 
İnsan yalnız insana yox, doğulduğu, ayaq açdı-

ğı, suyunu içib, havasını udduğu torpağa, meyvə-
sini yediyi ağaca, suyunu içdiyi bulağa, çaya, zir-
vəsinə çıxdığı dağa, ətrini aldığı gülə, çiçəyə, hətta 
geyindiyi paltara vəfalı olmalıdı...”

Quruyub oduna dönmüş ağaclar doğru deyir-
dilər. Mən onları 20 ildən çox idi ki, görmürdüm... 
İndi isə yeyib-içməyə, havamı dəyişməyə, rahat-
lanmağa gəlmişdim. İlahi, niyə bu qədər dönük, 
vəfasız olmuşam? İllərlə çoxlarına lazım olmayan 
yazı-pozu ilə başımı qata-qata, ruhuma qida verən, 
oyadan, göyərdən hisslərimin ölməsinə bais olmu-
şam. O armud ağacları doğru deyirdilər, heç bir 
gün papağını qarşına qoyub vəfa borcu deyilən şey 
haqqında düşündünmü? Yox� Sənin bir ağac qədər 
duyumun, vəfan yoxmuş...

Bəlalı qarağac
Həyətimizin bir hissəsindən üzbəüz məktəbin 

daş hasarı ötüb keçir. �-� il əvvələ kimi hasarın 
qarşısı pullu avtomobil dayanacağı idi. Bir gün o 
dayanacaq ləğv edildi. Deyilənə görə, bu, dayana-
caqdan keçən məktəbli uşaqlardan birini avtomo-
bil vurandan sonra oldu. Sonra həmin yeri sakin-
lərin avtomobilləri zəbt elədi. Halbuki, o əraziyə 

xeyli ağac əkmək, yaşıllığın ərazisini genişləndir-
mək olardı.

...Bir neçə gün əvvəl ağaclar çox dəyişiblər. 
Qovaq ağaclarının aşağı budaqlardakı yarpaqları 
tamam tökülüb.  Deməli, qış sərt keçəcək. Həyət-
dəki ən yaşlı qarağac da, ötən illərdə olduğu kimi, 
“paltar”ını yayın ortalarında soyunub. Hansı bəla-
ya düçar olubsa, bu ağacın yarpaqları payıza qal-
mır. Əvvəllər mənə elə gəlirdi ki, bəlkə, qarağac 
ağacı yayın qızmar günlərində susuz qaldığı üçün 
bu günə düşür, yarpaqları quruyub tökülür. Buna 
görə də ötən il yayın isti günlərində səhər tezdən 
həyətə düşüb yaxınlıqdakı krantın suyu ilə qara-
ğacı sulamışdım. Amma səyim nəticə vermədi. Bu 
işimdən bəhrələnən söyüd ağacı oldu.

Keçən il qarağac yarpaqlarını yenə vaxtsız tök-
dü. Həyətdəki ağaclar arasında “ağsaqqal” sayılan 
qarağacın bu görkəmi görənləri istər-istəməz mə-
yus edir. Qarağacın xəstəhallığı həyətdəki ağaclara 
da pis təsir edir. Bəlkə də, yaxın olanları onun üçün 
daha çox vaysınır. Amma, necə deyərlər, hərənin 
bir qədəri, qisməti olur. Kimsə alın yazısını poza 
bilmir.

Budur, qarağac elə bil mənə yazıq-yazıq deyir: 
“Görürsən, yenə nə gündəyəm...”

Buna bənzər sözləri, demək olar ki, qarağac-
dan hər il eşidirəm. Ancaq əlimdən nə gəlir ki...

Allaha dua edirəm ki, qarağac qurumasın, çünki 
onun möhkəm qol-budağı kiçik ağacları Bakının 
sərt küləklərindən qoruyur. Onu da bilirəm ki, 
qarağac qurusa, “=il Ağakərim”in oğlu onu kəsib 
yerinə ağac əkmək əvəzinə oranı qaraM eləyəcək. 
Buna görə də hər dəfə balkona çıxanda qarağaca 
baxıb bu sözləri pıçıldayıram: “Darıxma dostum, 
Allah rəhimlidi, dərdinə dərman göndərər”.

Tənha narın nağılı
Həyətimizdəki ağac dostlarımdan biri tənha 

nar ağacıdır. İndiyədək müəyyən edə bilməmişəm 
ki, o nar ağacını kimsə əkib, yoxsa özü hansı yol-
lasa buraya düşüb. İllər ötür, ancaq bu nar ağacı 
ucalmaq bilmir. Poliklinikanın divarına qısılmış 
ağac hər il çiçəkləyir. Şəhərin bu yerində, diqqət 
çəkməyən ərazidə nar ağacının həyatsevərliyinə 
təəccüblənməyə bilmirsən. /akin payızda ağacın 
budaqlarında bir dənə də olsun meyvə qalmır. 
Çünki balaca narların çoxunu uşaqlar yetişməmiş 
qoparır, bəzilərini də qurd vurub çürüdür. 

Bu nar ağacı qərib, övlad həsrətilə yaşayan in-
sanlara oxşayır. Nədənsə, mən onu köhnə iş yol-
daşlarımdan birinə bənzədirəm. Gözəl və səmimi 
olan bu xanım bir qədər gec ailə qurub. Həyat 
yoldaşı da özünə layiq birisidir. Ailədə qarşılıqlı 
hörmət və sevgi yaşanır. Amma indiyədək övlad 
həsrətilə yaşayırlar. 8şaqları dünyaya gəlir, lakin 
hansı səbəbdənsə çox yaşamır. Elə bil kimsə onları 
qarğıyıb. Buna baxmayaraq heç zaman dərdlərini 
dilə gətirmir, yenə ümidlə yaşayırlar. Bu balaca nar 
ağacını da sərt külək və şaxtalardan qoruyan yəqin 
ki, onun sabaha ümididir....

Hərdən ağac  
dostlarımla görüşə gedirəm...

Bəzilərinə qəribə gəlsə də, mənim Bakının 
müxtəlif ünvanlarında əkib-becərdiyim ağacla-
rın sayı indi salam verib-salam aldığım adamla-
rın sayından çoxdur. Arabir bu narahat dünyanın 
qeylü-qalından bezəndə, darıxanda o ağacların 
görüşünə gedirəm. (O ağaclar “Sahil” bağında, 
paytaxtın Ələsgər Ələkbərov küçəsində, orada 
yerləşən həyətimizdə, bir vaxtlar kirayə qaldığımlz 
“Bayıl”da, “Popov” küçəsində, �-ci mikrorayonun 
arxasındakı ərazidə və digər yerlərdə indi də ya-
şayırlar). 

Bir yaz günü evimizin pəncərəsindən küçəyə 
baxanda gördüm ki, bir nənə əkib-böyütdüyüm 
tut ağacından yetişmiş meyvələri dərib nəvəsinə 
yedirir. Çox sevindim... Mənə elə gəldi ki, həmin 
dəqiqələrdə o tut ağacı da elə mənim qədər sevi-
nir...

Ağaclar da insanlar kimidir, onları sevək və 
qoruyaq�

PS: Bugünlərdə Bakıda keçirilən COP29-un 
emblemindəki 5 yarpaq elementi də insanlara 
ağacların ekoloMi savaşda silah rolu oynadığını 
anladır.
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Yağmursuz və dumanlı...
Ekologiya və Təbii Sərvətlər 1azirliyi Milli Hidrome-

teorologiya Xidmətinin verdiyi məlumata əsasən, noyabrın 
15-də Bakıda və  Abşeron yarımadasında havanın dəyişkən 
buludlu olacağı, arabir tutulacağı, əsasən yağmursuz keçəcə-
yi gözlənilir. /akin gecə və səhər bəzi yerlərdə çiskinli yağış 
yağacağı  ehtimalı var. Mülayim cənub-qərb küləyi əsəcək. 
Gecə �-10�, gündüz 12-15� isti olacaq. 

Atmosfer təzyiqi normadan yüksək ��� mm civə sütunundan 
��3 mm civə sütununa enəcək,  nisbi rütubət gecə və gündüz 
�0-80 faiz  olacaq. Azərbaycanın rayonlarında əsasən yağmursuz 
keçəcək. Arabir duman olacaq. 

Mülayim qərb küləyi əsəcək. Havanın temperaturu gecə 
�-9�, gündüz 12-1�� isti, dağlarda gecə 0-�� şaxta, gündüz 3-8� 
isti olacaq.

4�4$6,029  
XQ 

1arıncı xurma – 
uzaqda durma

Bütün bölgələrimizdə yetişən yapon xurması (bəzi 
bölgələrdə, xirnik, karalyok deyilir)  uzun ömür mənbəyidir. 
Xurmanın bir çox faydaları var. O, maqnezium, kalium, 
dəmir, fosfor, yod , A, C, P vitaminləri, qlükoza və saxaroza 
ilə zəngindir.

Yaponiyada çox 
baha olan bu xurma 
100 xəstəliyin çarəsi 
hesab edilir.

;urmanın əsas 
faydalarından danı-
şarkən qeyd etməliyik 
ki, xurma hər şeydən 
əvvəl ürək əzələsini 
bərkidir, soyuqlama 
zamanı ağ ciyərləri, bronxları təmizləyir. Bundan başqa xurma 
yemək böyrəkləri təmizləyir, çünki o həm də sidikqovucudur. 
Hormonal balansı tənzimləyir, bağırsağın fəaliyyətini nizama sa-
lır, beyni gücləndirir, bədəni cavanlaşdırır, dərini yaxşılaşdırır.

 ;urmanı təzyiqi yüksək olanlar və ürək xəstələri istifadə edə 
bilər. Amma gündə 2 ədəddən artıq yemək düzgün hesab edilmir, 
çünki xurmanın büzücü xassəsi var, mədədə toplanıb qala, bağır-
saq keçməzliyi yarada bilər.
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Təbiət və insan

Bizim ağac dostlarımız«

Hava

Sağlamlıq


